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Introduction

This is not a book of my originality but rather a compilation of the research efforts of numerous individuals whose time and efforts cannot be adequately appreciated.  I have, hopefully, given credit where credit was due.  If I have missed anyone, please bring that to my attention and I will correct it as soon as possible.  The primary reference for the Bushnells in this work was George Eleazer Bushnell’s seminal work BUSHNELL FAMILY GENEOLOGY as of 1947.  Additional references are listed in the Reference Section.  I did not attempt to duplicate the referrals in this narrative so please consult the original works for that information.  My goal was to provide my children and siblings with a fairly easy to read document that detailed what we know of their ancestors.   If I failed the responsibility is mine alone.  
The history of the Bushnell Family is, of course dependent upon which line of descendants is followed.  I am concerned here in the Bushnell line from Joan Busshenell  to:

William Busshenell (d.1466), #001
John Bushenell (d.1545),#002
William Bushnell (d.1564) #003

Nicholas Bushnell (d.1593),#009 

Francis Bushnell (d.1625), #019
Francis Bushnell (1580 – 1646), #1

William Bushnell (1609 – 1683), #4

Joshua Bushnell (1644 – 1709) (w/Mary Seymour), #26

Joshua Bushnell (1690 – 1778), #54

Hanley Bushnell (1731 – 1811), #113

Joshua Bushnell (1771 – 1864),#262 

Joseph Bushnell (1807 – 1897), #536

Handley Willard Bushnell (1855 – 1938), #1237

Earl Swezey Bushnell (1890 – 1971), #2463

Reginald Earle Bushnell ( 1916 – 2000) #3879, my father

to myself, Earle Scott Bushnell (1942 - ?) #6046, my son Scott Thomas Bushnell  (1965 - ? ) and my Grandchildren Patton Cole Bushnell (2003 -? ) and Grace Michal Bushnell (2005-?).
I will attempt to explain the connection of the Bushnells to the Seymours, Marshalls, Plantagenets, Tudors, de Clares, Le Despensers, de Bohuns, Marshals, Cliffords and other families who have contributed to who we are.  In this story are those who distinguished themselves militarily and politically.  There are also those that died by hanging, starvation, suffocation and murder.  There is high adventure, intrigue, passion, and greed and accomplishment here and you are its inheritors.  The entire genealogy of this line of Bushnells is available online at: http//www.scottbushnell.com/document3.htm and also as a .ged file at Genealogy.com (Bushnell.ged)
I suspect this will be a living book that will be refined and added to as time progresses so have patience please.  If you wish to comment or add to or critique this work please be assured I welcome your contributions.

May 14, 2007

Earle Scott Bushnell #6046
2206 Black Hawk St.

Clermont, FL 34714
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BUSHNELL FAMILY 


If you are a Bushnell descended from Joshua (#26) Bushnell then you have the blood of 81 Kings and Emperors plus Knights, Dukes, Counts and some of the most powerful men of England, France and Spain, Germany and Italy running through your veins.  Here is just a partial list:

Charlemagne, The Holy Roman Emperor,
Alfred the Great

Charles Martel

St Ferdinand, King of Castile,
King Pepin I of Italy,
William the Conqueror,
William The Marshal, greatest Knight who ever lived

King Henry I,
King Henry II,
King Henry III,

King John I,
King Edward I,
King Edward II,
King Edward III,
Sir Edward Seymour, Lord Protector of England, 

and dozens more who were Knights of the Garter, Crusaders and rulers of dukedoms and the lands of Medieval Europe.  
Additionally, they are some of the earliest inhabitants of the new world, men and women who settled in Connecticut and Massachusetts in the 1630’s, fought in the early Indian wars and later in the French and Indian War, Revolutionary War, Civil War, World War II and Vietnam.  
I hope, here, to impart to you some of the achievements of your ancestors and to lay out the lineage that brought you to where you are.  So read on and enjoy your history.

The Bushnell Name

(The following notes are from BUSHNELL FAMILY GENEALOGY by George Eleazer Bushnell,1945.)

“When and where the Bushnell name originated is not known, although it would appear probable that it was in Berkshire county, England, in the section west of Reading bordering on the Kennet River, but while we have succeeded in tracing it back for some 600 years, more or less, to trace it back to its origin would perhaps be impossible, certainly beyond the facilities of the writer; however it appears probably that it does not ante-date century xi, for, prior to the Norman Conquest, individual family names do not seem to have been taken, at least by the middle classes, and even when they first made their appearance, they do not seem to have been handed down from father to son, except perhaps when derived from property which the son inherited from his father.

Several theories as to the derivation of our name have been proposed. It has not been identified, as I have been informed, in the Doomsday Book, a survey, or census, prepared for William the Conqueror in 1066, which before the German attack on England, was deposited in the Public Records Office in London; however in the Battle Abby Roll, another ancient record, there is found the name Busseuille, or Busseville, and as "n", "u", and "v" are indistinguishable in these old records, the name might be read as Bussenille, and so connected to Bussehenelle, the first known form of the name.

Rev. Dr. Horace Bushnell, of Hartford, Conn. (1802-1876), suggested that it might have been a Huguenot name derived from Bouchenell, and a number of years ago this name was noted on a sign board in Paris, France.  Another form, de Bouchenelle, is given in a document now filed in a library in Hartford, Conn., but as the validity of the pertinent statements in this document have been disproved, it is referred to here merely to show our knowledge of its existence. There is also an Italian name, Businelli, which has some resemblance to these forms, but no evidence is known to prove its connection with our name.

Dr. George Herbert Bushnell, Librarian of St. Andrews College, St. Andrews, Scotland, who has made some studies in the English branches of the family, advises that he has not found the name in northern England as of an early date, and seems to have reached the conclusion that it developed from the name Bushell, basing his opinion on his discovery that the two names, in several instances, are found in the same document of the xvi century, but this synonymous use is evidently an error of the scribe, as the name has been found, in two instances at least, in our American records, viz; in a letter of introduction, dated 1635, from Edward Hopkins, of London, to John Winthrop, Jr. of Boston, Massachusetts, where Edmond Bushnell is referred to as Edward Bushell, and in the Tyringham, Mass. records where Josiah Bushnell, who married Ann Young, in 1778, is recorded as Josiah Bushell, both of which are apparent errors, either of the scribe.or.of.the.copyist.


The writer is unable to concur in these theories, because, from the evidence in hand, it appears that the name Busshenell- Bushenell, has been known in England for a number of generations prior to the end of the fourteenth century, in the section known by the end of tenth century as Wessex, or the country of the West Saxons, the northern part of which is now known as co. Berkshire, as here we are informed by J. Gardner Bartlett, a former Boston Genealogist, the name John atte Busshenelle was found in a tax list of 1380. This form persisted into the next century when the "atte" disappeared, and then for about 100 years appeared as Busshenell- Bushenell, and for the last 400 years as Bushnel- Bushnal- Bushnall- Bushnell, the latter forms also appearing in our American records. During a part of the time at least, there were Bushell families residing in some of the section where the Bushnell name is found, which might account for the errors in transcribing both names in the same document.  It will be noted that all these forms of the Bushnell name would be phonetically similar.” 

ENGLISH ANCESTRY  of the BUSHNELLs
The Bushnell Line



By the end of the fifteenth century Bushnell families had settled in several different localities in Berkshire (Berks) county, but from the known data it is not possible to determine whether the relationship was close or separated by several generations.

Through the kind offices of Oswald Greenway Knapp, Esq. of Parkstone, Co. Dorset, England, we have received excerpts from the various early records, the earliest of which is a digest of a Subsidy Roll dated 15 Henry viii, (indenture made 15 Jan. 1524), and digests of later wills filed in the Archdeacons Court of Berks county.

The earliest Tudor Roll available for Berks co. seems to be that of 15 Henry viii, from which there were selected 6 of the 20 hundreds, via; Faircross, Kentbury, Eagle, and Compton, which cover the center of the county, and Reading and Theale in the southeast, but no Bushnells were listed in the first four hundreds. Those listed in the hundreds of Reading and Theale were as follows:

Town              
Name            

Assessed on    Amt.    Subsidy.

Englefield    
William Bushenell     
Wages        
20s.        4d.

              
Thomas Bushenell      
Goods        
40s.        12d.

              
John Bushenell        
Wages        
20s.         4d.

              
William Bushenell     
Wages        
20s.         4d.

Sulhampstead-   Thomas Bushenell      
Goods      
£5-00       2s-6d.

Abbots        
Robert Bushenell      
Wages        
20s.         4d.

Thatcham      
William Busshenell    
Goods      
£3-00      18d.

Tilehurst     
Joan Busshenell (wid) 
Goods     
£10-00    5s-00.

              
William Busshenell    
Wages        
20s.         4d.

              (part illegible)

There is no evidence to prove the relationship of those above, but we assume that Joan (Wid). and William of Tilehurst, were mother and son, and William of Thatcham and Thomas of Sulhampstead Abbots close relatives, perhaps brothers-in-law, to Joan. “
001.  WILLIAM BUSHNELL (BUSSHENELL) (1466-)


William Busshenell, husbandman (farmer), of Tilehurst, co. Berks, England, did not mention his wife in his will. He did express his desire to be buried in Tilehurst churchyard, and bequeathed to his son John, a cow, brass pot, kettle, and 1/2 his tools. To his son William a bullock, a sheep, old pan, and 1/2 his tools. To his daughter Alice a cow, pot, and kettle.  To his daughter Joan two bullocks, heifer, kettle, and a gown.  To his servant Joan Pinke a petticoat cloth and as much wool as will make her a pair of hosen. His son William was the Executor. The Will proved  April 15, 1564. 

002.  JOHN BUSHNELL (BUSHENELL) (-1545)


John Bushenell, husbandman, of Tilehurst by his will, dated  October 20, 1545   desired to be buried in the church yard of Saint Michaels, and gave to that church 6s, 8d, and 12d, for a Pax, and made bequests of 40s. to each of his sons, William, John, Richard, and.Nicholas.and.to.his.daughters.Agnes.and.Margaret.


003.  WILLIAM BUSHENELL (1492-1564)

William Bushnell of Sulhampstead Abbots, died between  March 28th and  April 15, 1564  His wife was Elizabeth (---).  By his will dated  March 28, 1564, prov. April 15, 1564, (inv. not dated), he desired to be buried in Sulhampstead Abbots church yard. and made bequests to his daughter Elizabeth, 10 sheep, a heifer, a bed and so forth, and a table of yew To John Bushnell a sheep. To his sister, Alice Bush​nell a lamb. To William Avenall a lamb, and to Richard Lowgrove a sheep.
009.  NICHOLAS BUSHNELL (1524-1593)


Nicholas Bushnell, yeoman (landed farmer or possibly a soldier), of Thatcham, co. Berks, by his will dated  April 10, 1591, gave to the poor of Thatcham 10s; to his eldest son Francis, his messuages and lands in Thatcham and Henwick, called Auberies, and in Midgham and 3 acres in North Field near Thatcham, including the piddles (Pightels) thereunto belonging, to him and the male heirs of his body, with contingent remainders to his sons Roger and Richard, entail male, and to the said Roger and Richard 20s each a year. To Joan Bushnell, daughter of Francis Bushnell a bullock and a cow, his overseers to have charge of the same until her age of 21; he forgave his son-in-law Stephen Goddard £9 which he owed to him. Executrix, wife Elizabeth, and son William. Proved 19 Jan., 1593/4 

019. FRANCIS BUSHNELL  I (1550-1625)


Francis Bushnell, yeoman of Thatcham, by his will dated  August 15, 1625, bequests to eldest son Nicholas his best brass pot and his bay mare; to son Ralph £40; and he engaged his two piddles in Thatcham, called Pococks and Greenfields, for the same; to son Francis three tenements in Thatcham called Baalls for 20 years, he paying yearly 20s to his brother Nicholas; to Margery Bushnell, daughter of Richard Bushnell 2s and to the rest of his God-children 12s each; to Thatcham children 10 groats (3s 4d), and to the poor there 20s. Executor, son Francis. No his wife there is no mention. Proved  March 15, 1625/6. 

The Genealogical Path
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To Francis II (#1)

From Francis I (#019)

This is the first generation in the New World[image: image21.jpg]
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First Generation in America (Children of Francis I #019)
1.  FRANCIS BUSHNELL II (#1) (1580-1646) (son of Francis I #019)


Francis Bushnell, yeoman of Thatcham, Berkshire England, was the son of Francis Bushnell (019) and his wife Margory Unknown (Bushnell).   He lived in Thacham until 1639 when he emigrated to America, settling in Guilford, Connecticut, where he died in 1646.
Only a few facts are known concerning his residence in Horsham, aside from records of baptisms, marriages, and burials, which relate to his family, but these seem to indicate a continuous residence there up to the times of their emigrations.


It would appear that he was an artisan, perhaps a painter and decorator, for in 1610/11, "Frauncis Bushnell" we paid vs. (five shillings) for "cullering the funt" (of the church or altar); (From transcript of the Horsham Church Register for the Sussex Record Society, Vol. 21, 1915), also his sons were artisans, for his son Francis was a millwright, his son William a carpenter, and his son John a glazier and later a barber, while his eldest son Edmund was evidently an artisan as well as a farmer (vide).


If, as has been stated they were independents in their religious beliefs, they at least subscribed to the Church at Horsham, for by a seating list of this church dated 1626, William, Henry, John, and Mathew Grombridge had the first "Seate" for which they "paid vs. a peece" and in the "fift Seate" was John Bushnell "who hath paid xs" In the "sixt Seate" is placed Edmond Bushnell ‑‑ and William Bushnell who have paid for their "roome xjs," ‑‑ "and a Seate under the new gallery stayers for Pharis Bushnell, the wife of Frauncis Bushnell, to belong to him and his heirs for ever." In 1626/7 he was a church warden, and on 25 Mar. 1636 and 29 Sep. 1637, "Fra Bushnell" made do​nations for the "reparation of St. Pauls in London." (Transcript of the Horsham Church Register for the Sussex Society Record, Vol. 21, 1915). It is not probable that this family emigrated because of religious persecutions.
In 1635, his four living sons (William, John, Francis and Richard) left their native shore bound for America, and four years later he followed with his two dau's, Sarah and Rebecca in the company of Rev. Henry Whitfield, aboard the St. John. After they had been at sea about ten days, the company formulated a covenant, sometimes called the "Guilford Covenant" or "The Plantation Covenant," upon which his name appears third, while that of the Rev. John Hoadley, who married his daughter Sarah, appears ninth. The company landed at Fair Haven, Connecticut between the 10th and 15th of July 1639 and two months later the deed was signed for their new settlement at Menunkatuck, purchased of the Quinipiac Indians, which they named Guilford after the shire town in Surrey from which some of the emigrants came.


He does not seem to have been very active in the affairs of the colony, although his home lot of about three and one‑half acres, on the N.E. corner of the roads now known as Fair and Broad Streets, was one of the choice locations. When his son Francis, Jr., came to Guilford, he acquired the lot next north of the northwest corner lot, on Fair Street while the Rev. John Hoadley had a lot on the south side of Broad Street between Fair and River Streets.


Here he resided until his death in 1646, and his will, attest​ed to by Mr. Henry Whitfield, the first minister and William Leete, the first Governor, at a session of the Plantation Court, held October 13,1646, was the first document of its kind to be pro​bated there.  Both Mr. Whitfield and Mr. Leete as well as the Rev. John Hoadley, were "Pillars" of the First Church of Guilford.


No evidence has been presented that he had either a brother, a wife, or any other relative in America, other than his five sons and two daughters. 

He signed The Guillford Compact or Convenant; June 1, 1639 at Guilford, New Haven, Connecticut. It was actually signed on shipboard on the way to New England: 
“We, whose names are hereunder written, intending by God's gracious permission to plant ourselves in New England, and, if it may be, in the southerly part, about Quinnipiack. We do faithfull promise each to each, for ourselves and families, and those that belong to us, that we will, the Lord assisting us, sit down and join ourselves togeth in one intire plantation; and to be helpful each to the other in every common work, according to every man's ability and as need shall require; and we promise not to desert or leave each other or the plantation but with the consent of the rest, or the greater part of.the.company.who.have.entered.into.this.engagement.

“As for our gathering together in a church way, and the choice of officers and members to be jointed together in that way, we do refer ourselves until such time as it shall please Godtto.settle.us.in.our.plantation.

“In witness whereof we subscribe our hands, the first day of June 1639.

Signed by:

 Robert Richell, John Bishop, Francis Bushnell, William Crittenden, William Leete, Thomas Jones, John Jurden, William Stone, John Hoadley, John Stone, William Plane, Richard Sutridge, John Housinger, Williom Dudley, John Parmelee, John Mepham, Thomas Norton, Abraham Crittenden, Francis Chatfield, William Noble, Thomas Neish, Henry.Kingston,.Henry.Doude,.Thomas.Cooke,.Henry.Whitfield.

Francis married Ferris Quenell, daughter of Henry Quenell and Beatrice Carter, on  May 13, 1605 in Horsham, Sussex, England.  (Ferris Quenell was born on  April 17,1587 in Horsham, Sussex, England and died in child birth (daughter Elizabeth) on  March 10, 1626/27 in Horsham, Sussex, England.) 
Children from this marriage were: 
2. Edmond Bushnell was born on  April 27,1606 in Horsham, Sussex, England and died on  March 28, 1636 in Ten Hills Farm, Medford, Middlesex Co., Massachusetts. 
3. Deacon Francis Bushnell III was born on  January 8, 1608/09 in Horsham, Sussex, England and died on  December 4,1681 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut. 
4. Lt. William Bushnell was born on  February 3,1610/11 in Horsham, Sussex, England and died on  November 12, 1683 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut.
5. Stephen Bushnell was born on  January 31, 1612/13 in Horsham, Sussex, England and died on  March 12, 1644/45 in Horsham, Sussex, England. 

6. John Bushnell was born on  April 23, 1615 in Horsham, Sussex, England and died on  August  5,1667 in Boston, Suffolk Co., Massachusetts. 

7. Thomas Bushnell was born on  August 30, 1617 in Horsham, Sussex, England and died on  September 16, 1617 in Horsham, Sussex, England. 

8. Mary Bushnell was born on  December  25, 1618 in Horsham, Sussex, England and died on  March 2,1628/29 in Horsham, Sussex, England. 

9. Rebecca Bushnell was born on  April 15, 1621 in Horsham, Sussex, England and died on  February 1, 1645/46 in Horsham, Sussex, England. 

10. Richard Bushnell was born on  April 20,1623 in Horsham, Sussex, England and died on  July 17,1660 in Norwalk, Fairfield Co., CT.
11. Sarah Bushnell was born in 1625 in Horsham, Sussex, England
12. Elizabeth Bushnell Was born in 1627 and died at birth in 1627
Second Generation (Children of Francis II #1)

2.  EDMOND BUSHNELL (1606-1636) 



Edmond was called by Govorner Winthrop, "Goodman".  He was baptized in Horsham, co. Sussex, England on April 27,1606.  He died on March 28, 1636 at Ten Hills Farm, Medford, Massachusetts .

He married Martha Hallor in Horsham on August 16, 1627. She died in Boston, Massachusetts before  May 16, 1699.  She married a 2nd time before  February 8,1646, an Ensign William Beamsley as his 2nd wife.  He died in Boston on September 29,1658.

Edmond Bushnell and his wife, Martha Hallor, are last referred to in the Horsham Register under the date of burial of their fourth child (1635), Francis, and about four months later we find them in London on the eve of their departure in the True Love for New England, he bearing two letters addressed to John Winthrop, Jr., son of Gov. Winthrop, in both of which he is highly recommended.    

Soon after their arrival in Boston, he received a grant of land under the Act of November 1635, which required that a house be built thereon before the 1st of March, following, but it is probable that he went into the service of Gov. Winthrop at once, as this land grant was cancelled  March  21,1635/6, and seven days later he died at Ten Hills Farm, leaving a widow, son and daughter, and another daughter who was born some three months later.  The Governor, in a letter to his son, John, then on an expedition to the mouth of the Connecticut River, refers to his death and calls him "Goodman Bushnell," and in another letter states, "I had him down to Boston to do him what honor I could at his burial."

On  January 25, 1636/37 his widow, Martha, received a grant of land in Boston for a house and garden, and on February 19, 1637/38 was granted "for fyve heads," a tract of land at Mt. Woolaston for a farm. She was admitted to the 1st. Church of Boston, February 3, 1638/39 and two weeks later, on the 17th, present​ed her daughter, Mary, for baptism.
She married a 2nd time, as his 2nd wife, Ensign William Beamsley, an Inn​keeper and distiller, and a member of the Ancient and Honorable Artillery Company of Boston and had by him a  daughter, Abigail, who was born February 8,1646.  She was baptized   February 8, 1648/9.  William Beamsley died September 29, 1658, and in his will, dated  September 14, 1658, he named his widow, his children by his first wife, and his widow’s children by her 1st husband, (Edward Bushnell, Elizabeth Page, and Mary Robinson), but left his property to his widow, which at her death was to be sold and the proceeds divided among all his children.  She deposed to the Inventory on October 8,1658, which was probated on the following 15th. On January 26, 1662/3, widow Beamsley applied for a license for "stilling strong watters and retailing of the same, considering it hath ben a former imployment of her family releafe”, which was granted June 12, 1663.   I suppose this could be interpreted as they were moonshine makers!
She probably died just prior to November 16, 1668, as on this date Edward Bushnell and all his sisters and step‑sisters, with their husbands, sold the homestead in Boston to Key Alsop, and all signed the deed except Edward Bushnell, Thomas Dennis (the then husband of Mary Robinson), and Mary and Andrew Peters or Peter son, who had disposed of their interests to their brother-in-law.
13. Edmond Bushnell, Was baptized September 18,1628,and buried January 27, 1628/9,
14. Edward Bushnell, Baptized ?
15. Elizabeth Bushnell, Was baptized  April 2,1632.  She came with her parents to America in 1635 and married about 1652 to Edward Page, a Cooper, of Boston Mass. Their home was next to that of Ensign William Beamsley.
16. Francis Bushnell, baptized on  March 16, 1633/4 and buried in Horsham  on May 5,1635. (The record of his burial is the last Bushnell record in the Horsham Registers for some 40 years). 
17. Mary Bushnell, was born probably at Ten Hills Farm, about June 1636, baptized Boston, Massachusetts February 17, 1638/9 and married (by Governor John Endicott) on October 3,1657 George Robinson, a Carver or Boston, and a member of the Ancient and Honorable Artillery Company of Boston, who probably died before July 28, 1607, when "James, son of sister Robinson," was baptized.  She married for the second time before  on November 16, 1668, (when the Beamsley heirs gave deed to Key Alsop, Thomas Dennis, who is not later referred to unless he is the one whose name appears on the Boston Tax List of 1674 of Maine and New Hampshire. No record of his children is known. 

3.  DEACON FRANCIS  BUSHNELL  III (#3) (1608/09-1681) (Son of Francis II # 019)


Francis was born on  Jan 8, 1608/09 in Horsham, Sussex, England and died on  December 4, 1681 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut.    
Francis married Marie Mary Grombridge, daughter of Thomas Grombridge and Anne Ive, on June 27, 1631 in Horsham, Sussex, England.  Marie Mary Grombridge was born before  January 7,1605/06 in Horsham, Sussex, England and died between 1648-1660 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut. 

Francis immigrated June 7, 1635 to Salem, Essex Co., Massachusetts on the ship Planter from London, Nicholas Trerice, Master, at age 26 as a Carpenter with his wife, Mrs. Mary Bushnell,  age 26 and daughter, Martha Bushnell, age 1 year. 
He was mentioned in the Will, Inventory or Probation of February 29, 1675; Lyme, New London, Connecticut received 3000 acres of land in the will of Joshua Uncas, Sacham of the Mohican Indian Tribe (See the Pequot Indian Wars for more information on Uncas). 
From a Contract dated  October 28,1662 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut, Volume 1, page 95 of the Land Records: 
“An Agreement about the Mill. Whereas there has been for several years since an Agreement and Covenant, made and entered into between the Town of Say-Brook of the one party, and Francis Bushnell of the other party, concerning the building and maintaining of a good and sufficient Grist Mill upon Oyster River, so called, for the use of the said Town of Say-Brook, and whereas in consideration of the premises, the said Town and inhabitants thereof have engaged, and performed, to give unto the said Francis Bushnell, the old wind mill, and alos the work that Stephen Post had done towards a mill at Oyster River aforesaid, as also Twenty Pounds more in work or Country pay, and have also given and grqnted unto the said Francis Bushnell, fifty acres of land adjoining to the said mill, whereof forty is upland and ten of meadow, which is for the encouragement of the said Francis, for the keeping and maintaining the said mill so built, in sufficient repair, as also to make the best use and improvement that may be of the water and mill for the grinding well, constantly, and seasonably, of whatsoever corn shall be brought by any of the said inhabitants of Say-Brook, that is to say, so that the stream be not misimproved, nor let run to waste, or now use, but that diligence and care be used to keep what water possibly may be to the said mill, for the use and purpose aforesaid. Where unto the said Francis does herby covenant and engage, both himself and his heirs, executors and assigns, and in consideration thereof, Robert Chapman, John Clark & James Cornish for and in behalf of the Town aforesaid, being chosen and appointed by them to act for them, do covenant and engage, to give, grant and allow unto the said Francis, his heirs, executors, during all the said time and term of so keeping and maintaining the said mill, the aforesaid fifty acres of land, as is afore expressed, rate free; as also that the said inhabitants shall pay for grinding, such toll as the Country elsewhere alloweth, provided it is between the said parties, that the said mill so kept and attended, should should prove an intolerable burden to the said Francis, or tend to the destruction of his comforts; that then indefferentl men shall be chosen, on and by both parties mutually, who shall seriously weigh and consider the case, and what they shall determine shall be attended by both parties, and that this is the true intent and meaning of the parties above expressed, they have in witness hereof interchangeable.herunto.subscribed.this.28th.day.of.October.1662. 

Francis Bushnell
Robert Chapman
John Clark
James Cornish” 
Francis served in the military service as documented  in the Town Acts of Saybrook: “December 20, 1675. At the same meeting Deacon Francis Bushnell and William Lord, Sen., are voted to assist the Committee about fortifications.” 

Children from this marriage were: 
18. Mary Bushnell II was born about 1642 in Guilford, New Haven Co., Connecticut and died in 1727. 

Mary married Samuel Jones, son of Thomas Jones and Mary Unknown (Jones), on January 1, 1663/64 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut. (Samuel Jones was born in 1641 in Lyme, New London, Connecticut and died on October 2, 1704 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut) 

19. Elizabeth Bushnell  was baptized on  February 2,1633/34 and died on 26 Apr 1672 in Guilford, New Haven Co., Connecticut.
20. Martha Bushnell  was born about 1634 in Horsham, Sussex, England and died after 1705 in Connecticut. 

Martha married Jonathan Smith, son of Richard Smith and Rebecca Buswell, on January 1, 1662/63 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut. (Jonathan Smith was born in 1635 in Wethersfield, Hartford Co., Connecticut and died on April 24, 1711 in Portland, Middlesex Co., Connecticut) 
21. Sarah Bushnell was born about 1639 and died before January 14, 1688/89. 
22. John Bushnell was born about 1640 in Guilford, New Haven Co., Connecticut and died in 1686. 
His children were:

48 John Bushnell - Birth of Child; 5 Mar 1664/65; Saybrook, Middlesex, Connecticut 
49 Sarah Bushnell - Birth of Child; 17 Sep 1668; Saybrook, Middlesex, Connecticut. 
50 Hannah Bushnell - Birth of Child; 10 Nov 1670; Saybrook, Middlesex, Connecticut  
51 Mary Bushnell - Birth of Child; 20 Feb 1671/72; Saybrook, Middlesex, Connecticut 
52 Elisibeth Bushnell - Birth of Child; 23 Dec 1674; Saybrook, Middlesex, Connecticut 
23. Mary Bushnell I  was born on  April 20,1632 in Horsham, Sussex, England and died on  June 17,1634 in Horsham, Sussex, England. 
24. Hannah Bushnell was born about 1645 in Guilford, New Haven, Connecticut.
25. Samuel Bushnell died on 16 Dec 1689.   He married Ruth Sanford on April 27, 1684 in Saybrook, Middlesex, Connecticut.
4.  LT. WILLIAM BUSHNELL (1610-1683) (son of Francis II #019) 


William was born on February 3, 1610/11 in Horsham, Sussex, England and died on November 12, 1683 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut. 

His military service comes under the date of October 3rd, 1661, where we find that the Connecticut General Court appointed the following officers of the Saybrook Train Band: “William Pratt is established Lieutenant to the Band at SeaBrook; William Waller, Ensign; William Bushnell & Reynold Marvin, Sergeants.” 

From Page 50 of the Town Land Record: William Bushnell. “Lands of Abram Post this 3d of November, 1669. “Bought of William Bushnell in the town plot two acres of pasture land, which was his home lot, it abuts to the east upon the lands of Robert Chapman, on the South to the lands of Mr. Fenwick, west to Francis Bushnell, North to the highway.” 

His employment as of January 17th, 1679 is as a carpenter and is noted as follows: 

 “At a Town Meeting some considerations about the form of a Meeting house, unamously agreed upon.. Whereas the Town Meeting have again this day, being brought by both duty and necessity, concluded to erect a new meeting house accourding to dimension formely agreed upon as appeareth by a Record dated 23d March, 77/78, and have had some intimation of likelihood of agreeing with Wm. Bushnell junior, to build the same, the Town do impower their present Selectmen, viz: Jno Parker, Sergeant John Chapman & Joseph Ingham to treat, and if they can to sign the s'd Wm. Bushnell upon Reasonable terms, or if not with him, then they have hereby power to look out for some other workman to carry on the work…. “ 

William married Rebecca Chapman, daughter of Robert Chapman and Rebecca Unknown (Chapman), in 1643 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut. (Rebecca Chapman was born before 1617 in Hull, Yorkshire, England and died on 14 May 1703 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut.) 

Children from this marriage were: 

26. Joshua Bushnell was born on May 6, 1644 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut and died on March 10, 1709/10 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut. 

Joshua married Mary Seymour in May of 1682.   Mary was the daughter of Thomas Seymour and Hannah Marvin and granddaughter of Richard Seymour and Mary Rashleigh.  (See the Seymour Family Below)
Children from this marriage were: 
53. Thankful Bushnell was born on January 3, 1685/86 in Saybrook, Middlesex, Connecticut.
54. Joshua Bushnell was born on November 18,1690 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut. 

55. Hannah Bushnell was born on November 16, 1693 in  Saybrook, Middlesex Co., Connecticut.
27. Samuel Bushnell  was born on September 15, 1645 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut and died on November 9,1727 in Guilford, New Haven Co., Connecticut.. 

Samuel married Patience Rudd 24, daughter of Lt. Jonathan Rudd and Mary Unknown (Rudd), on October 7, 1675 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut.. (Patience Rudd was born about 1652 in Norwich, New London Co., Connecticut, and died in 1690.) 

28. Rebecca Bushnell was born on October 5,1646 in Saybrook, Middlesex, Connecticut and died before November 1713 in Saybrook, Middlesex, Connecticut. 
29. William Bushnell was born on February 15, 1647/48 in Saybrook, Middlesex, Connecticut and died on December 9, 1711 in Saybrook, Middlesex, Connecticut. 
William Married Rebecca Stratton. Born ? and died May 14, 1703 in Saybrook, Middlesex, Connecticut.  Subsequently he married Sarah Bull, a widow, on June 7, 1705 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut.
Children from the marriage to Rebecca were: 
67. Sarah Bushnell was born on  Mar ch1, 1673/74 in  Saybrook, Middlesex Co., Connecticut. 
68. Ephraim Bushnell was born on  February 14,1674/75 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut. 
69. William Bushnell on  April 3, 1680 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut. 
70. Esther Bushnell on November 2,1683 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut. 
30. Francis Bushnell was born on January 6, 1649/50 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut and died on 4 October 1697 in Danbury, Fairfield Co., Connecticut. 

Francis married Hannah Seymour  October 12,1675 in Norwalk, Fairfield Co., Connecticut
31. Stephen Bushnell was born on  January 4, 1652/53 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut and died on  Aug 1, 1727 in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut.  He was the twin of his brother Thomas (See below)
His military service as of February 7, 1677/78 in Saybrook, Middlesex, Connecticut.  As noted in Volume 1, Saybrook Town Acts: 
“Feb. 7th 1678. “The Town agreed that the Souldiers that went out of the Town in the Indian war shall have five acres apiece of Land - those fields that wre surveyed by Wm. Parker, Sen., and Mm. Lord, Sen., and Insign Post, on these conditions, viz: that they shall not sell their seveal parcels of Land to any within the Term of 4 years from the date hereof, but to such as the Town shall approve of, and the Town do expect these Lands shall be fenced in for improvement within the term aforesaid. -- the names of the soldiers that the Town have given Land to, are as followeth, viz: Steven Bushnell.” 

32. Thomas Bushnell was born on January 4, 1652/53  (twin of Stephen above) in Saybrook, Middlesex Co., Connecticut and died on July 11, 1713 in Saybrook, Middlesex, Connecticut. 

33. Judith Bushnell was born on January 9, 1655/56 in Saybrook, Middlesex, Connecticut and died on November 17, 1740 in Durham, Middlesex, Connecticut. 
34. Daniel Bushnell was born in 1663 in Saybrook, Middlesex, Connecticut and died in February 1727/28 in Saybrook, Middlesex, Connecticut. 
35. Abigail Bushnell was born in February 1659/60 in Saybrook, Middlesex, Connecticut and died on June 30, 1750 in Guilford, New Haven, Connecticut.  She married John Seward.
36. Lydia Bushnell was born in 1661 in Saybrook, Middlesex, Connecticut and died on August 24,1753 in Durham, Middlesex, Connecticut.
Lydia married Caleb Seward on (Unknown).  Caleb died August 2,1728 in Durham, Middlesex, Connecticut and was buried in Old Durham Cemetery:  Seward, Caleb, aged 63 years, being the first Inhabitant  of that cemetery.
5.  STEPHEN BUSHNELL (1612-1624/25)



No information known
6.  JOHN BUSHNELL  III (1615-1667)



John was baptized in Horsham Co., Sussex, England April 23, 1615 and died in Boston, Massachusetts August 5,1667.  He married about 1650 to Jane (---). After John passed away she married for the 2nd time to John Hill of Saybrook, Connecticut on April 14, 1670, by whom she had a son, Samuel Hill and two unnamed daughters. 

John Bushnell III, is erroneously stated to have been the father of all the Bushnell emigrants, was a glazier and embarked from the Port of London, England in the spring of 1635 in the ship Hopewell.  He first settled at Salem, Massachusetts, where on  December 25,1637 he had a land/grant for three heads or less. On January 15,1637 he was paid 7s. 4d. for glassing the meeting house windows, and a year later, on  April 15, 1639, was received as a member of the town, where three months later, he made application for a land grant.

Nothing further is known of him until he appears in Boston, where on February 1, 1648/9 he made a sale of merchandise to Francis Knight of Pemaquid, New Hampshire for which he was to be paid in beaver skins witnessed by a note, "I, ffrancis Knight of Pemaquid ... to pay ... John Bushnell of Boston ... £4‑15s‑3d ... On demand in beaver skins ... as witness my hand this 1 ffeb 1648." 

On December 10, 1650 he appears as a witness in Boston, at which time he was aged about 40, and, about 1655 he bought a piece of property on Dock Square, 131 ft. wide and 50 ft. deep, near Bendalls Dock, on the site of the present 3 and 4 Dock Square, in sight of the famous Faneuil Hall, where he built a small house which about 1752, was torn down to make room for a larger building to be erected on this and adjoining property, having stood nearly a century.

On December 29, 1657 he and a Mr. Glover were granted permission to solicit funds for the repair of the town pump and well, and in the will of John Ruggles, whose estate was inventoried  September 20,1658, he is mentioned as "Glazier Bushnell" due for glass.  He is also mentioned in the will of a Robert Buttoms.

He died August 5,1667, and his inventory, taken in the same month, totaled £240‑1s‑2d, his homestead being valued at £140, the balance, being personal property. Administration was granted to his widow but she had removed from the jurisdiction of the Court soon after his death, having gone to Saybrook, Conn., where on April 14, 1670, she married John Hill.  She took her youngest son, William, with her, who died there  on August 31, 1684, but evidently left her other children in Boston, where the town records show an order to Goodwife Alexander to deliver the children of Widow Bushnell to Hope Allen, to relieve the town from charge thereby.

On September 14, 1685, a second administration was granted to his son John, then of full age for himself, his sister, and the child of a deceased sister.  John Bushnell, the father, must have changed his occupation some time before his death, for William Sewell, in his diary, commenting on the action of the court, under date, "Monday, 14 Dec. 1665" writes, "Something of Bushnell the barber relating to his estate was now done.  He died in 1667, about the same time as Mr. Wilson did as I remember." The son John also calls his father a barber in his deed to Sampson Stoddard for the property on Dock Square, "I, John Bushnell, of Boston, cordwainer, the only son of John Bushnell, once of Boston, barber, dec'd. and guardian of Sarah Covell, the dau. of Richard Covell by Sarah his wife, and Richard English of the same place, butcher; and I, Jane his wife, dau. of the said John Bushnell, dec'd... convey to Sampson Stoddard, the house and land of John Bushnell dec'd."  The births of all the children of John and Jane Bushnell are shown in the Boston Records, except that of his son John, administrator of his estate. 

Children, 7:

37. Dorothy Bushnell was born on  February 19,1651/2.
38. Sarah Bushnell was born  March 24,1654/5 and died before 1685.  She married Richard Covell of Boston, Massachusetts, sometimes called Crowe, Crouell, Crowell, etc. The will of Col. William Crowe, dated  December 24,1682, devises to Sarah Covell, "My bedding and appurtenances thereof if she continue with me till I dye, ... and for her babe Dorothy I give her 10s. in money ... and also her dau. Sarah the like..."  Her receipt for these bequests is dated February  24,1682/3.
39. Elizabeth Bushnell was born  August 30,1657and died in Boston on  April 17,1662,
40. John Bushnell IV was born January 19, 1658/9 and died in Boston on  April 17,1662,
41. Jane Bushnell was born  December 18,1662.   She married Richard English, of Boston, a butcher. 
42. John Bushnell V was born about 1684,
43. William Bushnell was born  June 28,1666 and died in Saybrook, Connecticut  on August 31,1684, 
7.  THOMAS BUSHNELL (1617-1617)



Nothing is known
8.  MARY BUSHNELL (1618-1628)



Nothing is known
9.  REBECCA BUSHNELL (1621-1646)



Rebecca was baptized  on April 15, 1621 and died in Guilford, Connecticut  before  February 11, 1646/7.

She married John Lord at Guilford, Connecticut about 1646. 
John was born about 1625, the son of Thomas Lord, an original proprietor of Hartford, Connecticut, and his wife, Dorothy (Bird) Lord. 
Rebecca was probably residing with her father, Francis (#1) at the time of his death on  February 11, 1647
John Lord presented to the Court, such items of the estate of Francis Bushnell, "ye elder, as were remaining in ye hands of Rebecca at the time of her decease," and later sold the lands to John Fowler.  He married his  2nd wife, Adrean Baysey, or Basey of Hartford, but left her and went to Virginia where he settled on a farm. In a letter to his nephew, William Richard Lord, of Hartford, dated in Appomattox on February 20,1663, he says he is raising Tobacco and Barley.
10.  RICHARD BUSHNELL  I  (#10) (1623-1660) (Son of Francis II # 019 and brother of Francis III, William , Edmond and John)


Richard Bushnell came to New England with his brothers in 1635 when he was about 12 or 13 years old. It is probable that he resided with his brother Francis in Salem, Mass. until their removal to Conn. when, by family tradition, they came by way of Long Island, but not liking the place came over to Guilford. The statement that he was one of John Winthrop's garrison at Saybrook Fort under Lyon Gardiner, during the Pequot War, fixes the date of the arrival of these brothers in Conn. at a somewhat earlier date than has been assigned by other commentators. He married at Hartford, Mary Marvin, daughter of Matthew and Elizabeth Marvin, who with their family, came to New England in the ship Increase in 1635 and settled first at Hartford, but later removed to Norwalk, Conn., where about 1655 Richard Bushnell was granted a £200 lot next to that of his father-in-law. In his will dated December 1,1659, he divided his estate between his widow and his four children, and requests as overseers Matthew Marvin, Nathaniel Richards, and Richard Olmstead. His home lot in Norwalk was sold January. 22, 1674.to.Robert.Stewart.

The following is taken from HISTORY OF NORWICH, CONN. by Frances M. Caulkins.1976.(reprinted.from.1866).with.notes.by.R..Lyle.Brown

“The marriage of Richard Bushnell and Mary Marvin, Oct. 11, 1648, is recorded at Hartford, Conn. Mary Marvin was a daughter of Matthew Marvin, afterward of Norwalk. Richard Bushnell's name also appears in 1656, among the owners of home-lots in Norwalk, but he is not afterward found in the list of early settlers, and it is supposed that he became a resident of Saybrook, and there died about the year 1658. His relict appears in 1660, at Norwich, as the wife of Thomas Adgate. Her children were brought with her to the new settlement, and their births are found registered with those of the.Adgate.family:

44. Joseph Bushnell was born in May, 1651
45. Richard  Bushnell was born in September 1652
46. Mary Bushnell was born in January 1654

47. Marcie Bushnell was born in March 1657”.
11.  SARAH BUSHNELL (1625-1693)



Was born in 1625 in Halstead, Kent, England and baptized on November 20, 1625.  She married the Reverend John Hoadley on the 14th of July, 1642.  
John came to America aboard the ship St. John in 1639 with Sarah and her brother Francis.  He was one of the signers of the Guilford Covenant and one of the “Pillars” of the First Church of Guilford.  In 1653 he returned to England (his wife and children followed in 1655) where he was appointed Court Chaplin to Oliver Cromwell’s garrison at Edenburgh Castle.  They had seven children while at Guilford and three more at Edenburgh Catle.  In 1662 he removed to Rolvenden where 2 more children were born making 12 in all.  Their posterity in the male lines became extinct in 1776 by the death, without heirs, of John Hoadley, LLD, Chancellor of the Diocese of Westminister.
12.  ELIZABETH BUSHNELL (1627-1627)



No information available
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OLD SAYBROOK

Third Generation (Children of William #4)
26.  JOSHUA (#26) (1644-1710) (Son of William #4)


Joshua was born in Guilford, Connecticut on May 6, 1644 and died in Saybrook, Connecticut on  March 10, 1710.  He married Mary Seymour (See the Seymour Family discussion below) in Norwalk, Connecticut in May 1682. Mary was born in September 1658 the daughter of Thomas and Hannah (Marvin) Seymour, and granddaughter of the emigrant Richard Seymour.  Hannah Marvin was a sister of Mary Marvin who married Richard (10) Bushnell.  She married, after Richard’s death, Deacon William Douglas in New London, Connecticut  in July 1715.

Joshua Bushnell, called Deacon, resided it Saybrook.  We have no data as to his activities. His will dated January 12,1709/10, proved  on Mar 14, 1709, mentions his wife Mary, Executor, son Joshua, and daughter Hannah to made equal with her sister Thankful.  The Will was witnessed by Robert Chapman and Nathaniel Chapman. The inventory taken February 6, 1709/10, by Robert and Nathaniel Chapman, mentions “Joshua, aged 19 last November, Thankful aged 23, and Hannah aged 16”. Total of the estate was £274‑5s‑11d. 

Children, 3, all born in Saybrook:

53. Thankful Bushnell was born  January 3, 1686 and married  Joseph Scone  on April 24,1707, 
Children, 6;

53.
i.
daughter Scone, b. 13 Oct. 1709, d. 20 Feb. 1710,

53.
ii.
Mary Scone, b. 20 Oct. 1711,

53.
iii.
Thankful Scone, b. 5 Aug. 1714,

53.
iv.
Sarah Scone, b. 22 Mar. 1717,

53.
v.
Patience Scone, b. 19 Oct. 1720,

53.
vi.
Hannah Scone, b. 19 July 1723.
54. Joshua Bushnell was born on  November 18,1690 and died in 1778
55. Hannah Bushnell, was born  November 16, 1693  and died  November  27,1753.  She married  on Joseph Nettleton of Killingsworth, Connecticut  February 18, 1712/3.  He was the son of John and Martha (Hull) Nettleton. 

Children, 4, all born in Killingsworth: 

55.
i.
Joseph Nettletonwas born on  December 17, 1713 and died  August 1, 1794.  He married Hannah Kelsey on  October 21, 1736, who died  on June 8, 1797. 
children, 5: 
i. Lydia Nettleton was born on December 25, 1737 and married Aaron Kel​sey on November 16, 1758, 
ii. Jemima Nettleton was born on September 19, 1769;  
iii. Ezra Nettleton was born in June 1742 and died on February 4, 1789.  He married  Damaris Seward on  April 21, 1774, who died on September 10,1826; 
iv. Jane Nettleton was born on August 3, 1744 and died on  March 31, 1831.  She married Nathaniel Buell on June 29,1780, who died on January 19,1827; 
v. Joseph Nettleton was born on July 13,1747 and died on  August 1, 1794.  He married Rachel Kelsey on  September 20, 1781.
55.
ii.
Jeremiah Nettleton was born on  April 2, 1718.  He married Deborah (---). 
Children, 7:  
i. Jeremiah Nettleton was born in October 1738.  He married Love Buell on November 19, 1760,
ii. William Nettleton was born on  March 17, 1740 and died on  January 17, 1778.  He married Hannah Graves on October 22, 1767,
iii. Joshua Nettleton was born on  December 22,1741.  He married Deborah Stone February 4,1767,
iv. Mary Nettleton was born on  October 26,1743,
v. Abel Nettleton was born on  August 7, 1745.  He married  Lydia Kelsey on February 17, 1773,  who died January 5, 1794,
vi. James Nettleton was born on June 22, 1747.  He married Esther Griswold on  October 4,1770,
vii. Loman Nettleton who married Lydia L. Barron on December 18, 1796.
55.
iii.
Aaron Nettleton was born on  March 8,1720/1 and died on  January 9,1759,

55.
iv.
John Nettleton?
Fourth Generation (Children of Joshua #26)
54.  JOSHUA BUSHNELL  (#54) (1690-1778) (Son of Joshua Bushnell #26)


Joshua was born in Saybrook, Connecticut  November 18, 1690 and died there on  December  24,1778.  He married Margaret Chapman on January 21,1712/13.  She was born April 6, 1697 and died February 14, 1716.  She was the daughter of Captain Samuel and Margaret (Griswold) Chapman, they had 1 child. He married for the  2nd time Elizabeth Hanley (or Handley), after Margaret passed on February 23,1717.

She was  born in England on   June 6, 1696 and  died in Saybrook, Connecticut May 12,1777.  Her parents are not known.

Joshua Bushnell lived in that part of Saybrook which was later called Westbrook, and it is inferred that he was a blacksmith, as in his will he devised to his son all of his tools for smith work.

In May 1738 a request was made by the numerous inhabitants to the General Assembly, that the colony treasurer be instructed to replace "broken bills" and Joshua had 10s in such bills. The same year he was a Deputy to this body, and also an executor of the will of Joseph Scone, and requested permission to sell the land to settle debts of the estate.  In May 1740 he was confirmed 1st Lieutenant of the 1st Co. of Train Band in Saybrook, and on December 9,1742 was chosen Deacon in the 1st. Church there. He died in 1778, and was buried in the Old Cemetery at Saybrook, as were his wives, and their headstones are still standing there.

His will, dated April 3,1771, was presented to the Court February 19, 1776 and the inventory of both real and personal property, totaled £1900‑9s‑6d, a large estate for that period. He provid​ed for his widow, Elizabeth, his oldest son Phineas, and his sons Jonathan, Hanley, and Elias; also for his daughters Margaret, Elizabeth, Hannah, and Thankful; and for his two granddaughters,  Margaret, the wife of Jonathan Bushnell and Lucy Hart, "the now wife of Samuel Hart." To Lucy Hart he devised the "young orchard which had been set out by his son Joshua, now dec'd." He named as executors his sons Phineas, Jonathan, and Hanley, and on November 5, 1779, Phineas appear​ed before the Court and accepted the trust. John Tully, Elias Tully, Jr., and Parnell Tully were witnesses.

The parentage of Elizabeth Hanley, his 2nd wife, had not been proved but it seems certain that she was not the Elizabeth Henley of Boston, Massachusetts as claimed by some writers.

Dr. Samuel C. Hart, of Middletown, Connecticut 1909, formerly of Hartford, and earlier of Saybrook, gave the story of Elizabeth Hanley, his ancestress, through her granddaughter  Lucy (Bushnell) Hart, "My great grandfather Squire Samuel Hart, m. 22 Feb. 1770, Lucy Bushnell, dau. of Joshua Bushnell ‑ ‑ who had three brothers, Jonathan, Hanley, and Phineas, and two sisters. The story of  their mother was told me by a grand‑daughter of Hanley Bushnell ‑‑ She was Elizabeth Hanley from Liverpool, England. When 16 years of age she was brought from school and bidden to marry an old man whom her parents had elected for her husband. She ran away and persuaded a sea captain to take her to America. It  was Capt. Williams of the Essex, who on arriving, sold her at auction in Essex. She was bound out in order to pay the charges of her passage, and was bought by Mr. Joshua Bushnell, who after two years married her. When her first child was born, she wrote to her parents, who had supposed that she had been drowned, and a brother came across the sea to see her."

Children, 9:

106. Mary Bushnell, was born August 27, 1714 and died in September 1743.  She married William Parker on June 21, 1733, who died in 1780.  He was the son of Joseph and Ruth (Williams) Parker.  His second wife Mary (---), died in 1812 at the age of 91. 

Children, 1:

106. 
i.
Margaret Parker, b. 1741, m. Jonathan (248), son of Jonathan (108) and Elizabeth (Shipman) Bushnell.
107. Phineas, was born on  April 23,1718, 
108. Jonathan, was born about 1721,
109. Margaret  married John Shipman on October 17, 1742.  He was born  December 20, 1717 and died  November 2, 1786.  He was the son of John and Elizabeth (Kirtland) Shipman.  She mentions her father Joshua Bushnell in a deed, dated 1787. 

Children, 9, all born in Saybrook:

109.
i.
Mary Shipman, was born on August 22, 1743,

109.
ii.
Ann Shipman, was born on October 24, 1745,

109.
iii.
John Shipman,

109.
iv.
Elizabeth Shipman,

109.
v.
William Shipman,

109.
vi.
Margaret Shipman,

109.
vii.
James Shipman,

109.
viii.
Elias Shipman,

109.
ix.
a daughter Shipman, name unknown 

110.
Elizabeth  was born on January 2, 1724/5 and died on July 24, 1812.  She married David Seward on May 2, 1744.  He was born June 23, 1714 and died on the 25th or 28th of January 1801.  He was the son of Deacon William and Damaris (Punderson) Seward, and grandson of Capt. John and Abigail (35) (Bushnell) Seward. 

Children, 6:

110.
i.
Elizabeth Seward, was born on June 23, 1745, married on December 21, 1780 to Eliazer Evarts,

110.
ii.
David Seward, was born on October 9, 1748 and married  December 14, 1780 to Mabel Fields,

110. 
iii.
John Seward, was born on June 30, 1753 and died  October 9, 1759,

110.
iv.
Timothy Seward, was born  on April 16, 1756,

110.
v.
Amos Seward, was born  on October 1, 1758 and died  October 16, 1759,

110. 
vi.
Damaria Seward, was born on September 20, 1761.

111.
Joshua was born about 1726,
112.
Hannah was born about 1729, baptized on June 18,1735. She died  on September 4, 1806. She married, as his 2nd wife, Captain Samuel Shipman, on January 10,1754.  He was born  May 21, 1725 and died  September 4,1801.  He was the son of John and Eliza​beth (Kirtland) Shipman.  He was known as Captain in the Revolutionary War, and was a Representative to the General Assembly several times between 1776 and 1782.  On  February 10,1802, Hannah Shipman, widowed wife of Captain Samuel Shipman, sold land to Richard Tryon which had des​cended to her from her father's estate.

Children, 6:

112. 
i.
Hannah Shipman, was born on September 26, 1755 and died in Granby, Connecticut on March 15,1826.  She married William Pratt on November 3, 1773.

112.
ii.
Nathaniel Shipman, was born on February 18, 1759, baptized  April 8, 1759.  He married Hannah Rogers on Long Island, N. Y. sometime between  November 7 and  July 30, 1780.
112.
iii.
Clarinda Shipman, was born on November 23, 1762 and died  March 7, 1814,

112.
iv.
Joshua Shipman, was born on June 16, 1766 and died  March 29, 1767,

112.
v.
Joshua Shipman, was born on April 16, 1767, baptized  May 14, 1767.  He died in Marietta, Ohio on October 3, 1828.   He married Sibyl Chap​man on December 1, 1786 or 1787, ,

112.
vi.
Orphana Shipman, was born on May 6, 1770, baptized  June 17, 1770 and died in Saybrook, Connecticut  on June 3, 1843,

113.
Hanley, was born about 1731 and died in 1811
114.
Thankful, was baptized May 1, 1736 and married Samuel Kirtland on May 7, 1755,  He was the son of Samuel and Martha (Whittlesey) Kirtland. 

Children, 3:
114.
i.
Azubah Kirtland, was born December 19, 1756 and married Elias Tully, Jr.
114.
ii.
Samuel Kirtland, was born August 31, 1760.  He married Statia Cone, 
Children, 8: 
i. Benjamin Kirtland, was born June 21, 1761; 
ii. Joseph Kirtland, was born November 21, 1783 and married Lyndia Pratt; 
iii. Susan M. Kirtland, was born October 21, 1787; 
iv. Thankful Kirtland, was born November 6, 1789; 
v. Samuel Kirtland, was born September 2, 1791; 
vi. Joseph Kirtland, was born April 9, 1793; 
vii. Anna Kirtland, was born November 11, 1795; 
viii. George Kirtland, was born April 27,1601,

114.
iii.
Lydia Kirtland, was born March 23, 1763 and married Captain Samuel D. Stillman,
114.
iv.
Benjamin Kirtland, was born  December 18, 1769
115.
Elias, mentioned in his father's will.

Fifth Generation (Children of Joshua #54)

113.   HANDLEY BUSHNELL (#113)(1731-1811) (Son of Joshua Bushnell #54)


Handley was born in Saybrook, Connecticut about 1731 and died January 1, 1811.  He married Chloe Bishop on February 19, 1752.  Chloe was born on July 15, 1730 and died  on December 24, 1791.  She was the daughter of David and Deborah (Seward) (Stanley) Bishop, granddaughter of John and Abigail (35) (Bushnell) Seward, and great-granddaughter of Lt. William (4) Bushnell.  Handley’s second wife was Priscilla (Unknown), who died October 31, 1808, at age. 69.

Handley Bushnell and his wife were members of the 1st. Church of Saybrook, she being received as a member in August 1755, and he on June 25, 1766. He served in the Colonial Wars in 1758 and 1762, and was also in the Revolutionary War, being at or near Poughkeepsie, N. Y. in 1778.  In April 1780 he was appointed a Purchasing Agent for the Commissary Department in the towns of New London, Lyme, Saybrook, and Killingsworth.  The distribution of his estate, made in 1811, mentions Handley Bushnell, Chloe Lord, heirs of Sarah (Watrous), Lydia Clark, and Joshua and Eley Waterhouse (Watrous).  An item in the New Hampshire Gazette for May 31, 1771, states "The wife of Handley Bushnell of Saybrook gave birth to a son and a dau. 6 Apr. 1771. Her previous children were twin girls then 11 yrs. old." 

Children, 8:

257.
Bishop was born July 23,1754,

258.
Chloe was baptized on June 19, 1757 and died a widow March 1, 1846.  She married Captain John Watrous, a brother of Ambrose Watrous who married her sisters Sarah and Elsie (after Sarah passed).  She married a second time to William Lord before 1811, and was called Chloe Lord in the distribution of her father's estate.  John Watrous was in the Revolutionary War, and was a prisoner confined in the prize ship Corsey.  He died shortly after being brought ashore.

259 
Handley, was born baptized on July 8, 1759,

260.
Phebe, twin to Sarah, was born March 8, 1761,

261.
Sarah, twin to Phebe, was born on March 8,1761 and died on  December 18, 1803.  She married Ambrose Watrous on March 8,1761. He was born on February 26, 1757 and died in Poughkeepsie, N. Y. on December 18,1843.  His 2nd wife was Lucy Sill of Lyme, Conn. who died  January 14, 1806.  He married for the third time to Elsie Bushnell (264), youngest sister of his 1st wife. 

Children by Sarah, 1:

261.
i.
Ambrose Watrous was born on October 25, 1790 and died on March 21, 1868.  He married Sarah Grimshaw on November 24, 1815, in Poughkeepsie, N.Y.  She was born in Rowden, Yorkshire, England on October 31, 1763 and died August 21, 1871. She was the daughter of Joseph and Margaret Grimshaw.
262.
Joshua, twin to Lydia was born on April 6, 1771 and died in 1864 
263.
Lydia, twin to Joshua was born on April 6, 1771.  She married Deacon Rufus Clark on June 10, 1787.  He was born in Saybrook on October 3, 1765 the son of Samuel and Azubah (King) Clark. 

Children by Lydia, 5:

263.
i.
Azubah Clark was born on September 1,1787 and died on  June 23, 1788,

263.
ii.
Azubah Clark, was born on July 29, 1789 and died on May 24, 1859.  She married Job Shepard. (Their son Rufus Clark Shepard married Mary Ann (2091) Bushnell, daughter of John (1011) and Mary Ann (Newell) Bushnell.

263.
iii.
Chloe Bishop Clark, was born June 10,1792 and  died on May 16, 1873.  She married Jeremiah Denison,

263..
iv.
William Rufus Clark,

263.
v.
Mary Clark, was born April 27, 1804,

264.
Elsie (Eluth), was born about 1774 and died January 21, 1846.  She married Daniel (280) Bushnell, son of Nathaniel (126) and Rhoda (Chalker) Bushnell.  She married for the second time, as his 3rd wife, sometime after January 14, 1806 to Ambrose Watrous (or Waterhouse), the first husband of her deceased sister Sarah (261). 

Children of Elsie, 1:

264.
i.
Elihu Watrous, married Charlotte Rogers.
Sixth Generation (Children of Hanley #113)
262.  JOSHUA BUSHNELL (#262) (1771-1864) (Son of Joshua Bushnell #113)


Joshua, was born in Saybrook, Connecticut on April 6, 1771, baptized April 21, 1771 and died in Fairfield, N. Y. on January 17,1864.  He married Azubah Willard in July 1789.  She was born in Saybrook on April 18, 1771 and died in Fairfield, N. Y. in July 1849.  She was the daughter of Joseph and Rachel (Reeves) Willard, and sister of Mary Willard who married Richard (450) Bushnell of Fairfield.

Joshua Bushnell resided in Saybrook until 1795, when he removed to Fairfield, N. Y. where he settled on a farm, on the Hardscrabble road three miles north of the town, which he occupied until his death.  Here all of his children were born.  Mrs. Semantha Bushnell Woodsworth related to her granddaughter, Mrs. Gladys Woodsworth Amos that her grandfather, Joshua, often referred to his twin sisters and how he had watched his father and brother Hanley march away to serve in the Revolutionary War, and his envy and regret that he was not old enough to follow.  He also often referred to the one day's difference in the ages of himself and wife, and that they had married at the age of 18.
Joshua and his wife were buried in a cemetery at Hardscrabble and their headstones were still standing a few years ago.  The 1790 census shows only one male over 16, and 1 female in his family. 

Children, 7:

531.
Abigail Willard was born March 9, 1795

532. 
Joshua Bishop was born February 8, 1797 and died in 1885,
533. 
Handley Willard was born May 21, 1799 and died in 1864.  He married Sarah Potter, 

534.
George was born October 21, 1801,

535.
Elizabeth Ann was born December 27, 1802.  She married Dr. William Ellison Potter who was born in Floyd, N. Y. on December 18, 1806 and died in Clayton, N. Y. about 1888, aged 84.  He was the son of Augustus and Achsah (Wilcox) Potter, and brother to Sarah who married Hanley Willard (533) Bushnell.  In 1829, he removed to Canada but in 1880 settled in Clayton, N. Y., where he practiced medicine until his death.  He was a surgeon of note in Canada and New York.

He married about 1861 to Sarah I. Miller of Consecon.  After finishing his medical studies he opened an office in Lamotte, Iowa but removed later to Clayton, N.Y. and the next year to Lafargeville, N. Y. 
536.
Joseph was born September 30, 1807 and died in 1897
537.
Nancy was born on March 27, 1810 and married Benjamin Silas Jones.  They resided near Booneville (Leyden), N. Y.

Seventh Generation (Children of Joshua #262)

536.  JOSEPH  HANDLEY  BUSHNELL  (#536) (1807-1897) (Son of Joshua Bushnell #262)
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Joseph was born in Fairfield, N.Y. on September 30, 1807 and died on November 5, 1897.  He married Samantha Lawton on February 13, 1831.  She was born on October 17, 1807 and died 9 August 1839.  Joseph’s second marriage was to Jane Eliza Rathbun on December 4, 1839.  She was born April 2, 1815 and she died December 11, 1875.  She was the daughter of William Rathbun of Newport, N.Y.
Joseph Bushnell was a farmer in Fairfield, N. Y. and lived on the old homestead.  He and his second wife were buried in Herkimer, N. Y. 

Children of Samantha, 4:

1226.
Abigail Willard Bushnell was born on December 19, 1831 and died  July 1, 1873.  She married Nathan Oliver Lawton on September 11,1856. 

Children of Abigail, 1: 

1226.
i
Jennie Curtis Bushnell, was born in November 1818, and died on January 3, 1860.

1227.
Joseph Wilbur Bushnell was born on September 25, 1833.

1228.
Elsie Ann Bushnell was born on July 7, 1835 and died February 3, 1920.  She married George Freeman Rice on March 29, 1865. 

Children of Elsie, 3:

1228.
i
Clarence Bushnell Rice was born  January 21,1866 and died  July 6, 1930.  He married Maria Freda Lohse of Chemnitz, Germany, who came to America on November 10, 1910. 
Children of Clarence, 3: 
i. Elsie Freda Rice was born on December 10, 1912; 
ii. Ida May Rice was born on March 3, 1914; 
iii. Fay Rachel Rice was born on April 10, 1918.

1228.
ii.
George Wilbur Rice was born on February 22, 1868 and married July 10, 1902.

1228
iii.
Mary Alworth Rice was born July 10, 1876 and died about 1920, by suicide in Auburn, N.Y.

1229.
Albert Bushnell was born on January 22, 1838 and died August 29, 1840.
Children of Eliza, 9:
1230.
Augustus Bushnell was born on December 31, 1840 and died on January 24, 1841.

1231.
Samantha Bushnell was born on March 6, 1842. She married Samuel Swezey Woodworth February 25, 1873 who died August 19, 1909. 

Children, 1:

1231.
i.
Cordelia Eunice Woodworth was born on October 7, 1875.   She married Carrol Francis Boardman on August 22, 1900. 
1232.
Caroline Elizabeth Bushnell was born on August 12, 1843 and died September 24, 1924.  She married Edwin Joseph Lawton September 16, 1866, who was born on August 25, 1840 and died December 26, 1909. 

Children of Caroline, 4:

1232.
i.
Mary Leah Lawton was born on December 15, 1869.  She was unmarried.
1232.
ii.
Clara June Lawton was born on October 21, 1872 and died November  25, 1928.  She married George Kline on July 8, 1906.

1232.
iii.
Flora E. Lawton was born on February 16, 1875 and married Frank Vanderhoof on November 17, 1897.

1232.
iv.
Olin Bushnell Lawton was born on April 27, 1880 and married Una Jones on August 12, 1914,.

1233.
Jane Melissa Bushnell was born on June 22, 1845 and died May 23, 1895.  She married George Evelyn Philips on September 16, 1868 who was born on March 9, 1839. He was a dairy farmer. 

Children of Jane, 2:

1233.
i.
Cora Emily Philips was born on June 2, 1875 and died Sept. 6, 1934.  She was unmarried.
1233.
ii.
Elba Adelaide Philips was born on February 28, 1877 and died January 10, 1930.  She married Roselle Reese on March 4, 1896.

1234.
Albert Clark Bushnell was born on March 9,1847.
1235.
Mary Louise Bushnell was born on July 27, 1850 and died May 27, 1890.  She married Richard Sands Haviland on November 2, 1870 who was born on August 20, 1850. 

Children of Mary,4:

1235.
i.
Minnie Jane Haviland was born on Sept. 1873
1235.
ii.
Helen Louisa Haviland was born on November 23, 1874, married on June 3, 1896, George F. Underhill. 

1235.
iii.
Le Grande Bushnell Haviland was born on March 4, 1877 and married Ada B. Fitzgerald on January 31, 1907,. 
1235.
iv.
Wilbur James Haviland was born on September 20, 1886 and married Marian Williams on November 10, 1907.

1236.
George Horace Bushnell was born on November 1, 1852 and died May 26, 1874.
1237.
Handley Willard Bushnell was born on June 8, 1855 and died in 1938.
1238.
Charles Edwin Bushnell was born on Dec 19, 1857 and died April 6, 1931.
Eighth Generation (Children of Joseph #536)

1237 HANDLEY WILLARD BUSHNELL (#1237) (1855-1938)(Son of Joseph  Bushnell #536)


Handley Willard was born in Fairfield, N.Y. on June 8, 1855 and died in Holland Patent, N.Y. on January 17, 1938 and was buried in Fairfield, N.Y.  He married Ella Hines in Newport, N.Y. on November 24,1884.  She was born in Cold Brook, N.Y. on October 26, 1859 and died in Stittville, N.Y. on November 23, 1932.  She was the daughter of Russell and Sophia Hines. 
Handley and Ella moved to a farm in Stittville in 1887, which he continued to operate until 1920 when he retired. He was an Elder and Trustee in the Holland Patent, N.Y., Presbyterian Church.

[image: image2.jpg]



The Bushnell Farm House in 1919

Children, 3:

2462.
Leroy Handley Bushnell was born on April 18, 1887 and married Florence Mitchelson on June 24, 1914.  He resided in Oswego, N.Y.

2463.
Earl Swezey Bushnell was born on December 9, 1890 and died in 1971.
Children, 1:

3879.
Reginald Earle Bushnell was born on July 3,1916 and died on January 20, 2000.  He married Eunice Elaine Owens on November 22, 1938.

Children, 3:

3879
i.
Earle Scott Bushnell was born on May 30, 1942 in Utica, N.Y.,

3879
ii.
Carole Diane Bushnell was born on July 29, 1944 in Utica, N.Y.,
3879
iii.
Linda Jean Bushnell was born on February 6, 1948 in Nuremburg, Germany.
2464.
Marion Ella Bushnell was born on April 9,1896 and married Chester Webb on April 3, 1918.  They resided Holland Patent, N. Y.
Children, 1:

2464. 
i.
Evelyn Webb was born on January 26, 1921.
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Ninth Generation (Children of Handley Willard #1237)

2463 EARL SWEZEY BUSHNELL (#2463) (1890-1971) (Son of Handley Willard Bushnell #1237)
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Earl Swezey was born on December 9, 1890 in Stittville, N.Y. and died of a stroke in 1971 at Rose Hospital, Rome, N.Y.  He married Katheryn Jane Miller on August 16, 1913.   She was born in 1893 and died in 1980.  She was the daughter of William Phillip Miller and his wife Mary Ellen Pritchard (known as G.G.)
Earl inherited the farm his father, Handley, built in Stittville, N.Y. and spent most of his life working it as a dairy farm.  He was a very successful and resourceful farmer and made a profitable life even during the “Great Depression”.  He sold the farm to Mr. Joseph Dirda in the early 50’s and proceeded to build himself and his wife a new home a short distance away on the farm property.
Children, 1:

3879.
Reginald Earle was born on July 3, 1916 and died on January 20, 2000.
Tenth Generation (Children of Earl Swezey #2463)

3879 REGINALD EARLE BUSHNELL (#3879)(1916-2000)  (Son of Earl Swezey Bushnell #3879)


Captain Reginald Earle Bushnellwas born on his father’s farm in Stittville, N.Y. on July 3, 1916 and died in Ocala, Florida on January 19, 2000 of the complications from a stroke suffered the previous December.  He attended the University of Alabama, the first in his family ever to go to college.
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He married Eunice Elaine Owens on November 22, 1938.  She was the daughter of Gordon and Lucille (Williams) Owens.  Shortly after their marriage he entered the U.S. Army and eventually fought in Europe in the 29th Infantry Division, beginning in 1943, in Normandy, France and later in Germany.  He was wounded twice.  The first time in St. Lo, FR and the 2nd time in Brest, FR and carried shrapnel in his back and legs the rest of his life.  He was one of the first Americans to greet the Russians at the Elbe River in Germany in 1945.  He was awarded the Bronze Star for Heroism.
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After the war, he briefly left the Army but rejoined it again and went back to Germany to command the MP in Nuremburg, Germany until 1948.  Then he and his wife, Elaine and children Scott, Carole and Linda returned to America and lived on his father’s farm until a new home could be built.  He and his father built three homes on farm land next to each other.  One house for Earl and Katheryn, one for Reg and Elaine and one for his Aunt and Uncle Lewis T. and Rena Ritchie.
After his return to America, He went to work as a civilian for the U.S. Air Force at Griffiths A.F.B. in Rome, N.Y.  and in Oklahoma City, Oklahoma and in Massachusetts until he suffered a heart attack and retired to Cape Cod.  Eventually, he moved to Ocala, Florida and lived there until he passed in 2000 at the age of 83.

He wrote a humorous book about his early life called “A Boy Named Reg” which is available at http://www.scottbushnell.com/Reg
Elaine passed on September 24, 2003 (she was 84). 

Children, 3: 

6046.
i Earle Scott Bushnell was born May 30, 1942 in St. Elizabeth’s Hospital, Utica, N.Y.,

3879.
ii Carole Diane Bushnell was born July 29, 1944 in Utica, N.Y.,

3879.
iii Linda Jean Bushnell was born February 6, 1948 in Nuremburg, Germany.

Eleventh Generation (Children of Reginald Earle #3879)

6046 EARLE SCOTT BUSHNELL (#6046) (1942-?) (Son of Reginald Earle Bushnell #3879)


Scott was born in St. Elizabeth Hospital, Utica, N.Y. on May 30, 1942.  He married Kathleen Marie Piseck (Pycyczk), of Poland, N.Y., on June 13, 1964 after his graduation from the U.S. Naval Academy, Annapolis, Maryland on June 3, 1964.  He divorce her in February 1982 and married Myra Joyce Panter on August 17, 1984 in Indianapolis, Indiana.  She was the daughter of James and Rose Panter.
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He attended high school at Holland Patent Central School, Holland Patent, N.Y. graduating in June 1960 and was awarded a place at the U.S. Naval Academy Class of 1964.   While in High School he helped found the Boy Scout Troop 37 and attained the rank of Eagle Scout and Vigil Honor of the Order of the Arrow, an honorary Boy Scout organization.  He graduated from the Naval Academy in June of 1964 and was assigned to the staff of the Commander of the Atlantic fleet in Quonset Point, R.I. aboard the U.S.S. Intrepid.  In September 1964 he moved to Pensacola, FL to the Base Security Office where he was a Naval Criminal Investigator.  In November he entered the Naval Aviation program and completed the Basic course in February 1965.  In June 1965 he left that program and entered the D.A.S.H. Weapons System Program and completed his training at Dam Neck, Virginia in November 1965.  He then joined the U.S.S. Harwood (DD 861), (home ported in Mayport, Florida), in Guantanamo Bay, Cuba.  After serving almost two years aboard the Harwood, he was detached to attend the Escape and Evasion Course in Virginia  and the Naval Gunfire Support Course in Little Creek, Virginia, before being assigned to the 5th Marine Regiment, 1st Marine Division, Duong Son Tua, Vietnam (South of Da Nang, I Corps, South Vietnam) as a Lieutenant and Naval Gunfire Coordination Officer.  His tour of duty include three major offensives and lasted until November 1968 when he returned to the U.S.  He supported the 2nd Battalion, 5th marines in Hue City during the fight to take the city back from the NVA during TET in February, 1968.
After his return he was assigned to the Defense Intelligence School in Alexandria, Virginia as the School’s Academic Operations Officer.  He retired from the service in November of 1970.
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After retirement he joined Electronic Data Systems and was assigned to the Blue Cross Blue Shield account in New York City, N.Y. where he stayed until transferring to Harrisburg, Pennsylvania in 1972.  He was transferred to Jacksonville, Florida in 1976. While in Jacksonville in 1982, he and Kathleen were divorced.  Subsequently, in 1984, he was transferred to Jacksonville, Florida and then to Indianapolis, Indiana.  Here he was the EDS Account Manager for the Indiana Medicare Program.  In 1985 he was offered a position in EDS Europe as the Business Development Officer for EDS France in Paris, France and in January 1986 moved there with his wife Myra.  He was then made Marketing Manager for South Europe which include France, Spain, Portugal, Italy and Egypt. 
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In 1988, he managed the Sale of EDS Support to the 1992 Barcelona Olympics and moved there during the sale.  After the completion of that sale, which began the Large Sports Business for EDS, he moved back to America to Jacksonville, Florida and in January 1989 joined Blue Cross and Blue Shield of Florida first as a manger, then as a Director and finally as a Vice President of Systems.  
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He left BCBSF in 1997 and joined The Everest Group as a Managing Director until 2003 when he had a Myocardial Infarction.  He retired soon after that and removed to Clermont, Florida.

Scott is the holder of a Phd in Business Administration from Rochville University, a EE Degree from the US Naval Academy, an inherited title of Count of Aquitaine (France), the honorary title of Brigadier General in the Palace Guard of the Court of Bohemia, Czechoslovakia , and the title of Graf von Eysselsberg (Austria).

Children by Kathleen, 1:

Scott Thomas Bushnell was born on May 16, 1965 in Pensacola, Florida
3879 ii CAROLE DIANE BUSHNELL CORCORAN (1944-?) (Daughter of Reginald Earle Bushnell #3879)


Carole was born on July 29, 1944 in Utica, N.Y.  She graduated from Holland Patent Central School, Holland Patent, N.Y. in June of 1962.  She married Richard Corcoran on July 7, 1962, who was born on March 8, 1942.  She currently resides in Salt Springs, Florida.
Children, 3:

Alan Corcoran was born in1963



Richard Nelson Corcoran was born in 1964.  He married Angela Cornwall on ?.  She was born on May 28, 1971.
Shawn Corcoran was born in 1968.  He married Ann Russo on ?.
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           Carole in 1964 



Carole Bushnell Corcoran(2003)
3879  iii  LINDA JEAN BUSHNELL TOMPKINS  (1948-?) (Daughter of Reginald Earle Bushnell #3879)


Linda was born on February 6, 1948 in Nuremburg, Germany.  She married Thomas Tompkins XXXX, who she divorced in XXXX.  She currently resides in Ft. Myers, Florida.

Children, 5:

Michelle Lynn Tompkins was born October 16, 1969.  She married Kevin John Allard in ?.  He was born on June 29, 1970.
Tracy Leigh Tompkins was born August 26, 1972.  She married Mike Joseph Rancourt on ?.  He was born on June 8, 1973. 
Kimberly Ann Tompkins was born on October 3,1976.  She married Sheldon Boyajean on ?,
Michael Ryan Tompkins was born on October 3, 1976.  He married Rachael ? on ?,
Jaime Marie Tompkins was born on October 21, 1977.  She married ?  on ?.
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Linda Bushnell Tompkins (2003)
Twelfth Generation (Child of Earle Scott Bushnell #6046)

SCOTT THOMAS BUSHNELL(1965-?) (Son of Earle Scott Bushnell #6046)


Scott was born on May 16, 1965 in Pensacola, Florida.  He attended Stetson University in Deland, Florida and received his Juris Doctorate from Mercer University in Macon, Georgia.  On September 1, 2001 he married Abby Presley.  They were divorced in May 2008.  He operates his own law firm in Atlanta, Georgia specializing in Worker’s Compensation and general law.
Children of Scott and Abby, 2:

Patten Cole Bushnell born April 8, 2003

Grace Michal Bushnell born February 18, 2005
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Twelfth Generation (Child of Carole Diane Bushnell Corcoran)

ALAN CORCORAN(1963-?) (Son of Carole Diane Bushnell Corcoran)


Alan Corcoran was born March 7, 1963
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RICHARD  CORCORAN (1964-?) (Son of Carole Diane Bushnell Corcoran)
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Richard (Richie) was born on March 4, 1965 and married Angela Cornwall on ?.  She was born on May 28, 1971 and they live in Valdez, AK.  In 2008 he participated in the Iditarod Sled Race and finished 63rd out of 96 competitors.  A great finish for the first attempt!
SHAWN CORCORAN (1968-?) (Son of Carole Diane Bushnell Corcoran)


Shawn was born April 1, 1968.  He married Ann Russo on ?.

Children of Shawn and Anne, 2:

Lauren Ann Corcoran was born on February 26, 1997.

Alexandra Corcoran was born on August 16, 1998
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Twelfth Generation (Child of Linda Jean Bushnell Tompkins)

MICHELLE LYNN TOMPKINS ALLARD (1969-?) (Daughter of Linda Jean Bushnell Tompkins)



Michelle (Shelly) was born October 16, 1969.  She married Kevin John Allard in ?.  He was born on June 29, 1970.
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TRACY TOMPKINS RANCOURT (1972-?) (Daughter of Linda Jean Bushnell Tompkins)



Tracy Leigh Tompkins was born August 26, 1972.  She married Mike Joseph Rancourt on ?.  He was born on June 8, 1973.
JAIME MARIE TOMPKINS (1977-?) (Daughter of Linda Jean Bushnell Tompkins)



Jaime Marie Tompkins was born on October 21, 1977.  She married Thomas Dow  on ?.

MICHAEL RYAN TOMPKINS (1976-?) (Son of Linda Jean Bushnell Tompkins)



Michael Ryan Tompkins was born on October 3, 1976.  He married Rachael ? on ?,

[image: image80.jpg]


[image: image81.png]



KIMBERLY ANN TOMPKINS BOYAJEAN (1976-?) (Linda Jean Bushnell Tompkins)



Kimberly Ann Tompkins was born on October 3,1976.  She married Sheldon Boyajean on ?,
Thirteenth Generation (Children of Scott Thomas Bushnell)

PATTON COLE BUSHNELL (2003-?) (Son of Scott Thomas Bushnell)


Patten Cole was born on April 8, 2003.
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GRACE MICHAL BUSHNELL (2005-?) (Daughter of Scott Thomas Bushnell)


Grace Michal was born on February 18, 2005
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Thirteenth Generation (Children of Shawn Patrick Corcoran)

LAUREN ANN CORCORAN (1997-?) (Daughter of Shawn Patrick Corcoran)


Lauren Ann Corcoran was born on February 26, 1997.

.
ALEXANDRA CORCORAN (1998-?) (Daughter of Shawn Patrick Corcoran)


Alexandra Corcoran was born on August 16, 1998
Thirteenth Generation (Children of Michelle Lynn Tompkins Allard)

ASHLEY DANIELL ALLARD (1997-?) (Daughter of Michelle Lynn Tompkins Allard)


[image: image82.png]


Ashley Danielle Allard was born on March 9, 1997

CHRISTOPHER JOHN ALLARD (1997-?) (Son of Michelle Lynn Tompkins Allard)


Christopher John Allard was born October 31, 1999
Thirteenth Generation (Children of Tracy Tompkins Rancourt)

JESSE MICHAEL RANCOURT (1994-?) (Son of Tracy Tompkins Rancourt)


Jesse Michael Rancourt was born on February 24, 1994
SCOTT ALAN RANCOURT (1996-?) (Son of Tracy Tompkins Rancourt)


Scott Alan Rancourt was born on May 12, 1996
ALEXIS LEIGH RANCOURT (1997-?) (Daughter of Tracy Tompkins Rancourt)


Alexis Leigh Rancourt was born on December 15, 1997

KEVIN THOMAS RANCOURT (1999-?) (Son of Tracy Tompkins Rancourt)


Kevin Thomas Rancourt was born on February 4, 1999

The Non-Bushnell Ancestors
Through Mary Seymour, who married Joshua Bushnell (#26), and her ancestors, numerous English royal families contributed to our gene pool.  Among them are the Marshal, Le Courtenay, de Clare, Wentworth, Seymour, St. Maur, Plantagenet, de Clifford, Champernowne and Carolingian descendants.  So, below, I include the histories of many of the more famous of those ancestors.
Carolingian Family
CHARLES MARTEL,  “The Hammer”  (688-741)



To understand the historical importance of Charles Martel ("the Hammer"), it is necessary to appreciate the situation of the last Merovingian kings of Francia and to understand what historians generally refer to as the crisis of the mid-8th century, namely, the expansion of Islam and the sealing off of the Mediterranean.  After the reign of Dagobert I (629-639) the Merovingian royal house was weakened by the fact that none of the later kings survived until manhood.  Therefore in the 7th century the real power of government was exercised by the mayors of the palace.  These officials controlled the royal treasury, dispersed patronage, and granted land and privileges in the name of the king.

The Merovingian kingdom in Gaul comprised two major subkingdoms, Neustria (the northwestern portion) and Austrasia (northeastern Gaul and the Rhineland), each of which was ruled by a mayor of the palace.  The respective rulers of the two kingdoms fought bitterly for supremacy and in 687 at the battle of Tetry, the Austrasian mayor, Pepin of Heristal, defeated the Neustrian mayor and united the two kingdoms.  It was thus the task of Pepin and his son Charles Martel to restore centralized government in the Frankish kingdom and to combat the expanding power of Islam.

Charles Martel was the illegitimate son of Pepin of Heristal and a noblewoman named Alpaide.  When Pepin died in 714, Charles successfully asserted his claims to power over the resistance of Pepin's widow, Plectrude, and became mayor of the palace. Charles attracted and maintained a group of personal retainers who formed the core of the royal army.  Most of his reign as mayor of the palace was spent in checking the expansion of the Saracens in southern France and in the Rhone-Saône Valley.

In October 732 Charles won a major victory against the Saracens outside Poitiers despite the fact that the invaders were mounted and the Franks were on foot.  The battle, aside from temporarily checking the expansion of the Moslems, was of long-range significance because it was here that Charles became convinced of the necessity of cavalry.  After Poitiers, Charles developed the cavalry as his primary offensive fighting force.  This change, however, proved highly expensive, and the cost of supporting and training men on horseback led to the adoption of a means of support that had far-reaching consequences.  Charles found it necessary to "borrow" considerable lands from the Church; he then dispersed these properties among his lay retainers.  The old army of Frankish freemen became less important, and gradually a considerable social distinction developed between the mounted knight and the ordinary foot soldier.  Thus the elite class of mounted warriors who dominated medieval France owed their origins to the military policy of Charles Martel.

In his effort to maintain unity in the Frankish realm and to combat the Saracens, Charles relied heavily on the support of the Church and particularly on that of Boniface, the great missionary to the Germans.  Charles encouraged the missionary efforts of Boniface and in return received new territories and considerable ecclesiastical revenues to support his fighting force.  His role as protector of Christendom lay primarily in his wars against the Saracens.  In 739 Pope Gregory III asked him to defend the Holy See against the Lombards; Charles, however, did not intervene because of an earlier treaty with the Lombards.

Charles Martel died at the royal palace at Quierzy on Oct. 22, 741, and was buried at the abbey of St. Denis.

CHARLEMAGNE,  Charles  “the Great”   (742-814)



Charlemagne (Charles "the Great") was born on April 2, 742 in Ingolheim, Germany. He married Himiltude in 768 and then married Desideriain in 770, who he divorced in 771.  His third marriage was to Fastrada in 783 and his fourth marriage was to Luitgurd in 794.  He died on January 28, 814 in Aachen, Rhineland, Germany.  He became King of the Franks in 768.  He was made Emperor of the Holy Roman Empire in 800 in Rome, Italy and became Emperor of the Byzantine Empire in 812. 

His father was Pepin III "The Short", King of the Franks who was born in 714 in Austrasia, France and who died on September 24, 768 in St. Denis le Fermont, Paris, France.  Pepin became King of the Franks in751 in Paris, France.


His mother was Bertrada II, Duchess of Laon was born about 720 in Laon, Aisne, France and who died on July 12, 783 in Choisy, Haute-Savoi, France.
When he became King of the Franks, he was known as Charles the Great. He went on a series of crusades which resulted in his conquering most of Europe and converting the people to Christianity (Roman Catholic). The Danawerk (the Danish Work) is a wall built by the Danes to keep Charlemagne out of Denmark, which is about the only.European.country.he.did.not.conquer.

He had five wives and five mistresses that are known and had eighteen children.

His first wife was Hildegarde of Vinzgau was born in 758 in Aachen, Rhineland, Germany and died on April 30, 783. 

Her father was Gerold I, Duke of Vinzgau was born about 710 in Aachen, Rhineland, Germany.   Her mother was Imma, Duchess of Swabia was born about 736 in Aachen, Rhineland, Germany.
Charles and Hildegarde were married in 771 in Aachen, Rhineland, Germany.

Children of Charles and Hildegarde:
· Charles the Younger, Duke of Ingelheim  was born in 772, 

· Adelaide was born in 773, 

· Pepin I,  King of Italy was born in April 773. He married Bertha of Toulouse in  795.  He died on  July 8, 810.  He became King of Italy in 781 in Rome, Italy., 

· Rotrud was born about 775, 

· Lothar was born in 778, 

· Louis I (Ludwig) "The Pious" was born on April 16,778 in Chasseneuil, Lot-et-Garonne, France.  He married Ermengarde, Princess of Hesbaye in 798.  His second marriage was to Judith of Bavaria in 819.  He died on  June 20, 840 in Ingelheim, Rhinehessen, Hesse.  He became King of Aquitaine in 781 in Aquitaine, France.  He became King of France in 814 in Paris, France.  He became ruler of the Holy Roman Empire in 814 in Rome, Italy., 

· Bertha (2) was born in 779, 

· Gisela (2)  was born about 780, 

· Hildegard (2) was born about 781.
PEPIN I,  King of Italy   (773-810)



Pepin or Pippin was born in April 773 and died on July 8, 810.  He was the son of Charlemagne and was King of Italy from 781until 810 under the authority of his father.

Pepin was the third son of Charlemagne, and the second with his wife Hildegard. He was born Carloman, but when his brother, Pepin the Hunchback, betrayed their father, the royal name Pepin passed to him.  He was made King of Italy after his father's conquest of the Lombards, in 781, and crowned by Pope Hadrian I with the Iron Crown of Lombardy.

He was active as ruler of Italy and worked to expand the Frankish empire. In 791, he marched a Lombard army into the Drava valley and ravaged Pannonia, while his father marched along the Danube into Avar territory. Charlemagne left the campaigning to deal with a Saxon revolt in 792. Pepin and Duke Eric of Friuli continued, however, to assault the Avars' ring-shaped strongholds. The great Ring of the Avars, their capital fortress, was taken twice. The booty was sent to Charlemagne in Aachen and redistributed to all his followers and even to foreign rulers, including King Offa of Mercia.

His activities included a long, but unsuccessful siege of Venice in 810. The siege lasted six months and Pepin's army was ravaged by the diseases of the local swamps and was forced to withdraw. A few months later Pepin died.
He married Bertha, daughter of William of Gellone, Count of Toulouse, and had five daughters with her (Adelaide, married Duke Guy I of Spoleto; Atala; Gundrada; Bertha; and Tetrada), all of whom but the eldest were born between 800 and Pepin's death and died before their grandfather's death in 814. Pepin also had an illegitimate son Bernard. Pepin was expected to inherit a third of his father's empire, but he predeceased him. The Italian crown passed on to his son Bernard, but the empire went to Pepin's younger brother Louis the Pious.
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The Anglo Saxons
ALFRED “The Great”,  (849-899)


Born at Wantage, Berkshire, in 849, Alfred was the fifth son of Aethelwulf, king of the West Saxons. At their father's behest and by mutual agreement, Alfred's elder brothers succeeded to the kingship in turn, rather than endanger the kingdom by passing it to under-age children at a time when the country was threatened by worsening Viking raids from Denmark. 

Since the 790s, the Vikings had been using fast mobile armies, numbering thousands of men embarked in shallow-draught long ships, to raid the coasts and inland waters of England.for.plunder. 

Such raids were evolving into permanent Danish settlements; in 867, the Vikings seized York and established their own kingdom in the southern part of Northumbria. The Vikings overcame two other major Anglo-Saxon kingdoms, East Anglia and Mercia, and their.kings.were.either.tortured.to.death.or.fled. 

Finally, in 870, the Danes attacked the only remaining independent Anglo-Saxon kingdom, Wessex, whose forces were commanded by King Aethelred and his younger brother Alfred.  At the battle of Ashdown in 871, Alfred routed the Viking army in a fiercely fought uphill assault. However, further defeats followed for Wessex and Alfred's brother.died. 

As King of Wessex at the age of 21, Alfred (reigned 871-99) was a strong minded but highly strung battle veteran at the head of remaining resistance to the Vikings in southern.England. 

In early 878, the Danes led by King Guthrum seized Chippenham in Wiltshire in a lightning strike and used it as a secure base from which to devastate Wessex.  Local people either surrendered or escaped (Hampshire people fled to the Isle of Wight), and the West Saxons were reduced to hit and run attacks seizing provisions when they could. 

With only his royal bodyguard, a small army of thegns (the king's followers) and Aethelnoth earldorman of Somerset as his ally, Alfred withdrew to the Somerset tidal marshes in which he had probably hunted as a youth. (It was during this time that Alfred, in his preoccupation with the defense of his kingdom, allegedly burned some cakes which he had been asked to look after; the incident was a legend dating from early twelfth century chroniclers.) 

A resourceful fighter, Alfred reassessed his strategy and adopted the Danes' tactics by building a fortified base at Athelney in the Somerset marshes and summoning a mobile army of men from Wiltshire, Somerset and part of Hampshire to pursue guerrilla warfare against the Danes.  In May 878, Alfred's army defeated the Danes at the battle of Edington. 

According to his contemporary biographer Bishop Asser, 'Alfred attacked the whole pagan army fighting ferociously in dense order, and by divine will eventually won the victory, made great slaughter among them, and pursued them to their fortress (Chippenham) ... After fourteen days the pagans were brought to the extreme depths of despair by hunger, cold and fear, and they sought peace'. This unexpected victory proved to be the turning point in Wessex's battle for survival. 

Realizing that he could not drive the Danes out of the rest of England, Alfred concluded peace with them in the treaty of Wedmore. King Guthrum was converted to Christianity with Alfred as godfather and many of the Danes returned to East Anglia where they settled as farmers.  In 886, Alfred negotiated a partition treaty with the Danes, in which a frontier was demarcated along the Roman Watling Street and northern and eastern England came under the jurisdiction of the Danes - an area known as 'Danelaw'. Alfred therefore gained control of areas of West Mercia and Kent which had been beyond the boundaries.of.Wessex. 

To consolidate alliances against the Danes, Alfred married one of his daughters, Aethelflaed, to the ealdorman of Mercia.  Alfred himself had married Eahlswith, a Mercian noblewoman, and another daughter, Aelfthryth, to the Count of Flanders, a strong naval power at a time when the Vikings were settling in eastern England. 

The Danish threat remained, and Alfred reorganized the Wessex defenses in recognition that efficient defense and economic prosperity were interdependent. First, he organized his army (the thegns, and the existing militia known as the fyrd) on a rotating basis, so he could raise a 'rapid reaction force' to deal with raiders whilst still enabling his thegns and peasants to tend their farms. 

Second, Alfred started a building program of well-defended settlements across southern England. These were fortified market places ('borough' comes from the Old English burh, meaning fortress); by deliberate royal planning, settlers received plots and in return manned the defenses in times of war. (Such plots in London under Alfred's rule in the 880s shaped the street plan which still exists today between Cheapside and the Thames.) 

This obligation required careful recording in what became known as 'the Burghal Hidage', which gave details of the building and manning of Wessex and Mercian burhs according to their size, the length of their ramparts and the number of men needed to garrison.them. 

Centered around Alfred's royal palace in Winchester, this network of burhs with strong points on the main river routes was such that no part of Wessex was more than 20 miles from the refuge of one of these settlements.  Together with a navy of new fast ships built on Alfred's orders, southern England now had a defense in depth against Danish raiders. 

Alfred's concept of kingship extended beyond the administration of the tribal kingdom of Wessex into a broader context. A religiously devout and pragmatic man who learnt Latin in his late thirties, he recognized that the general deterioration in learning and religion caused by the Vikings' destruction of monasteries (the centers of the rudimentary education network) had serious implications for ruler ship.  For example, the poor standards in Latin had led to a decline in the use of the charter as an instrument of royal government.to.disseminate.the.king's.instructions.and.legislation. 

In one of his prefaces, Alfred wrote 'so general was its [Latin] decay in England that there were very few on this side of the Humber who could understand their rituals in English or translate a letter from Latin into English ... so few that I cannot remember a single one south of the Thames when I came to the throne.' 

To improve literacy, Alfred arranged, and took part in, the translation (by scholars from Mercia) from Latin into Anglo-Saxon of a handful of books he thought it 'most needful for men to know, and to bring it to pass ... if we have the peace, that all the youth now in England….may.be.devoted.to.learning'. 

These books covered history, philosophy and Gregory the Great's 'Pastoral Care' (a handbook for bishops), and copies of these books were sent to all the bishops of the kingdom. Alfred was patron of the Anglo-Saxon Chronicle (which was copied and supplemented up to 1154), a patriotic history of the English from the Wessex viewpoint designed to inspire its readers and celebrate Alfred and his monarchy. 

Like other West Saxon kings, Alfred established a legal code; he assembled the laws of Offa and other predecessors, and of the kingdoms of Mercia and Kent, adding his own administrative.regulations.to.form.a.definitive.body.of.Anglo-Saxon.law. 

'I ... collected these together and ordered to be written many of them which our forefathers observed, those which I liked; and many of those which I did not like I rejected with the advice of my councillors ... For I dared not presume to set in writing at all many of my own, because it was unknown to me what would please those who should come after us ... Then I ... showed those to all my councillors, and they then said that they were all pleased to observe them' (Laws of Alfred, c.885-99). 

By the 890s, Alfred's charters and coinage (which he had also reformed, extending its minting to the burhs he had founded) referred to him as 'king of the English', and Welsh kings sought alliances with him. Alfred died in 899, aged 50, and was buried in Winchester, the burial place of the West Saxon royal family. 

By stopping the Viking advance and consolidating his territorial gains, Alfred had started the process by which his successors eventually extended their power over the other Anglo-Saxon kings; the ultimate unification of Anglo-Saxon England was to be led by Wessex. 

It is for his valiant defense of his kingdom against a stronger enemy, for securing peace with the Vikings and for his farsighted reforms in the reconstruction of Wessex and beyond, that Alfred - alone of all the English kings and queens - is known as “the Great”
In the genealogy chart on the next page the line of descent from Alfred the Great goes through two lines of rulers:1) down to Matilda of Scotland, who was married to King Henry I of England, and 2) down to Matilda/Maude of Flanders who was married to William.the.Conqueror


The Normans

ROLLO, ROBERT of NORMANDY (846-931)


Rollo (c.846 - c.931) was the founder and first ruler of the Viking principality in what soon became known as Normandy (from North men or Norse men).  He is also in some sources known as Robert of Normandy.

The name Rollo is a Frankish-Latin name probably taken from Scandinavian name Hrólf.

Invasion of France

In 885, Rollo was one of the lesser leaders of the Viking fleet which besieged Paris under Sigfred.   In 886, when Sigfred retreated in return for tribute, Rollo stayed behind and was eventually bought off and sent to harry Burgundy.

Later, he returned to the Seine with his followers (known as Danes, or Norsemen). He invaded the area of northern France now known as Normandy.

Rather than pay Rollo to leave, as was customary, the Frankish king, Charles the Simple, understood that he could no longer hold back their onslaught, and decided to give Rollo the coastal lands they occupied under the condition that he defend against other raiding Vikings.

In the Treaty of Saint-Clair-sur-Epte (911) with King Charles, Rollo pledged feudal allegiance to the king, changed his name to the Frankish version, and converted to Christianity, probably with the baptismal name Robert.  In return, and in admission of defeat, King Charles granted Rollo the lower Seine area (today's upper Normandy) and the titular rulership of Normandy, centred on the city of Rouen. There exists some argument among historians as to whether Rollo was a "duke" (dux) or whether his position was equivalent to that of a "count" under Charlemagne. According to legend, when required to kiss the foot of King Charles, as a condition of the treaty, he refused to perform so great a humiliation, and when Charles extended his foot to Rollo, Rollo ordered one of his warriors to do so in his place. His warrior then lifted Charles' foot up to his mouth causing him to fall to the ground.
Settlement

Initially, Rollo stayed true to his word of defending the shores of the Seine river in accordance to the Treaty of Saint-Clair-sur-Epte, but in time he and his followers had very different ideas.  Rollo began to divide the land between the Epte and Risle rivers among his chieftains and settled there with a de facto capital in Rouen.  With these settlements, Rollo began to further raid other Frankish lands, now from the security of a settled homeland, rather than a mobile fleet.  Eventually, however, Rollo's men intermarried with the local women, and became more settled as Frenchmen.  At the time of his death, Rollo's expansion of his territory had extended as far west as the Vire River.

Death

Sometime around 927, Rollo passed the fief in Normandy to his son, William Longsword. Rollo may have lived for a few years after that, but certainly died before 933. According to the historian Adhemar, 'As Rollo's death drew near, he went mad and had a hundred Christian prisoners beheaded in front of him in honour of the gods whom he had worshipped, and in the end distributed a hundred pounds of gold around the churches in honour of the true god in whose name he had accepted baptism.'  Even though Rollo had converted to Christianity, some of his pagan roots surfaced at the end.

Legacy

If genealogical information from Middle Ages is true, Rollo is a direct ancestor of William the Conqueror.  Through William, he is a direct ancestor and predecessor of the present-day British royal family, including Elizabeth II of the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland.

WILLIAM I, THE CONQUEROR (1027-1087)


William, the illegitimate son of Robert  I “The Devil”, the Duke of Normandy, spent his first six years with his mother in Falaise, Normandy, France and received the duchy of Normandy upon his father's death in 1035. A council consisting of noblemen and William's appointed guardians ruled Normandy but ducal authority waned under the Normans' violent nature and the province was wracked with assassination and revolt for twelve years. In 1047, William reasserted himself in the eastern Norman regions and, with the aid of France's King Henry I, crushed the rebelling barons. He spent the next several years consolidating his strength on the continent through marriage, diplomacy, war and savage intimidation. By 1066, Normandy was in a position of virtual independence from William's feudal lord, Henry I of France and the disputed succession in.England.offered.William.an.opportunity.for.invasion.

Edward the Confessor attempted to gain Norman support while fighting with his father-in-law, Earl Godwin, by purportedly promising the throne to William in 1051. (This was either a false claim by William or a hollow promise from Edward; at that time, the kingship was not necessarily hereditary but was appointed by the witan, a council of clergy and barons.) Before his death in 1066, however, Edward reconciled with Godwin, and the witan agreed to Godwin's son, Harold, as heir to the crown - after the recent Danish kings, the members of the council were anxious to keep the monarchy in Anglo-Saxon hands. William was enraged and immediately prepared to invade, insisting that Harold had sworn allegiance to him in 1064.  Prepared for battle in August 1066, ill winds throughout August and most of September prohibited him crossing the English Channel.  This turned out to be advantageous for William; however, as Harold Godwinson awaited William's pending arrival on England's south shores, Harold Hardrada, the King of Norway, invaded England from the north. Harold Godwinson's forces marched north to defeat the Norse at Stamford Bridge on September 25, 1066. Two days after the battle, William landed unopposed at Pevensey and spent the next two weeks pillaging the area and strengthening his position on the beachhead. The victorious Harold, in an attempt to solidify his kingship, took the fight south to William and the Normans on October 14, 1066 at Hastings. After hours of holding firm against the Normans, the tired English forces finally succumbed to the onslaught. Harold and his brothers died fighting in the Hastings battle, removing any further organized Anglo-Saxon resistance to the Normans. The earls and bishops of the witan hesitated in supporting William, but soon submitted and crowned him William I on Christmas Day 1066. The kingdom was immediately besieged by minor uprisings, each one individually and ruthlessly crushed by the Normans, until the whole of England was conquered and united in 1072. William punished rebels by confiscating their lands and allocating them to the Normans. Uprisings in the northern counties near York were quelled by an artificial famine brought about by Norman destruction of food caches and farming implements.

The arrival and conquest of William and the Normans radically altered the course of English and world history. Rather than attempt a wholesale replacement of Anglo-Saxon law, William fused continental practices with native custom. By disenfranchising Anglo-Saxon landowners, he instituted a brand of feudalism in England that strengthened the monarchy. Villages and manors were given a large degree of autonomy in local affairs in return for military service and monetary payments. The Anglo-Saxon office of sheriff was greatly enhanced: sheriffs arbitrated legal cases in the shire courts on behalf of the king, extracted tax payments and were generally responsible for keeping the peace. "The Domesday Book" was commissioned in 1085 as a survey of land ownership to assess property and establish a tax base. Within the regions covered by the Domesday survey, the dominance of the Norman king and his nobility are revealed: only two Anglo-Saxon barons that held lands before 1066 retained those lands twenty years later.  All landowners were summoned to pay homage to William in 1086.  William imported an Italian, Lanfranc, to take the position of Archbishop of Canterbury; Lanfranc reorganized the English Church, establishing separate Church courts to deal with infractions of Canon law.  Although he began the invasion with papal support, William refused to let the.church.dictate.policy.within.English.and.Norman.borders.

He died as he had lived: an inveterate warrior. He died September 9, 1087 from complications.of.a.wound.he.received.in.a.siege.on.the.town.of.Mantes.

"The Anglo-Saxon Chronicle" gave a favorable review of William's twenty-one year reign, but added, "His anxiety for money is the only thing on which he can deservedly be blamed; . . .he would say and do some things and indeed almost anything . . .where the hope of money allured him." He was certainly cruel by modern standards, and exacted a high toll from his subjects, but he laid the foundation for the economic and political success of England.
MATILDA of FLANDERS,  (1031-1083)


Matilda of Flanders (c. 1031 – 2 November 1083) was Queen consort of the Kingdom of England and the wife of William I the Conqueror.

She was the daughter of count Baldwin V of Flanders, and Adèle (1000-1078/9), daughter of Robert II of France.

Accustomed to speaking her mind and getting her way, the 4'2"-tall (Britain's smallest queen) Matilda (or "Maud") told the representative of William, Duke of Normandy (later king of England as William the Conqueror), who had come asking for her hand, that she was far too high-born (being descended from King Alfred the Great of England) to consider marrying a bastard. When that was repeated to him, William, all of 5'10", rode from Normandy to Bruges, found Matilda on her way to church, dragged her off her horse (some said by her long braids), threw her down in the street in front of her flabbergasted attendants, and then rode off. Another version states that William rode to Matilda's father's house in Lille, threw her to the ground in her room (again, by the braids), and hit her (or violently shook her) before leaving. Naturally Baldwin took offense to this but before they drew swords, Matilda settled the matter. [1] Regardless of the story, she decided to marry him, and even a papal ban (on the grounds of consanguinity) did not dissuade her. They were married in 1053.

There were rumors that Matilda had been in love with the English ambassador to Flanders, a Saxon so pale he was nearly an albino, named Brihtric (but nicknamed "Snow"), who was already married. Whatever the truth of the matter, years later when she was acting as Regent for William in England, she used her authority to confiscate Brihtric's lands (without even any formal charges, much less a trial) and throw him into prison, where he died under suspicious circumstances consistent with poisoning.

When William was preparing to invade England, Matilda outfitted a ship, the Mora, out of her own money and gave it to him. For many years it was thought that she had something to do with creating the Bayeux Tapestry, but historians no longer believe that; it seems to have been commissioned by William's half-brother Odo, Bishop of Bayeux, and made by Saxons in Kent.

Matilda bore William eleven children, and he was believed to have been faithful to her, at least up until the time their son Robert rebelled against his father and Matilda sided with Robert against William. After she died, in 1083 at the age of 51, William became tyrannical, and people blamed it on his having lost her. She was buried at St. Stephen's in Caen, Normandy, where William was also eventually buried. Years later, their graves were opened and their bones measured, proving their physical statures.
The English Kings

KING  HENRY I,  (1068-1135)


Henry I, the most resilient of the Norman kings (his reign lasted thirty-five years), was nicknamed "Beauclerc" (fine scholar) for his above average education. During his reign, the differences between English and Norman society began to slowly evaporate. Reforms in the royal treasury system became the foundation upon which later kings built. The stability Henry afforded the throne was offset by problems in succession: his only surviving son, William, was lost in the wreck of the White Ship in November 1120.  He married Matilda of Scotland, a descendant of Alfred “the Great”. 

The first years of Henry's reign were concerned with subduing Normandy.   William the Conqueror divided his kingdoms between Henry's older brothers, leaving England to William Rufus and Normandy to Robert.  Henry inherited no land but received £5000 in silver.  He played each brother off of the other during their quarrels; both distrusted Henry and subsequently signed a mutual accession treaty barring Henry from the crown.  Henry's hope arose when Robert departed for the Holy Land on the First Crusade; should William die, Henry was the obvious heir.  Henry was in the woods hunting on the morning of August 2, 1100 when William Rufus was killed by an arrow. His quick movement in securing the crown on August 5 led many to believe he was responsible for his brother's death.  In his coronation charter, Henry denounced William's oppressive policies and promised good government in an effort to appease his barons.  Robert returned to Normandy a few weeks later but escaped final defeat until the Battle of Tinchebrai in 1106; Robert was captured and lived the remaining twenty-eight years of his life as Henry's.prisoner.

Henry was drawn into controversy with a rapidly expanding Church.  Lay investiture, the king's selling of clergy appointments, was heavily opposed by Gregorian reformers in the Church but was a cornerstone of Norman government.  Henry recalled Anselm of Bec to the archbishopric of Canterbury to gain baronial support, but the stubborn Anselm refused to do homage to Henry for his lands. The situation remained unresolved until Pope Paschal II threatened Henry with excommunication in 1105.  He reached a compromise with the papacy: Henry rescinded the king's divine authority in conferring sacred offices but appointees continued to do homage for their fiefs.  In practice, it changed little - the king maintained the deciding voice in appointing ecclesiastical offices - but it a marked a point where kingship became purely secular and subservient in.the.eyes.of.the.Church.

By 1106, both the quarrels with the church and the conquest of Normandy were settled and Henry concentrated on expanding royal power. He mixed generosity with violence in motivating allegiance to the crown and appointing loyal and gifted men to administrative positions. By raising men out of obscurity for such appointments, Henry began to rely less on landed barons as ministers and created a loyal bureaucracy. He was deeply involved in continental affairs and therefore spent almost half of his time in Normandy, prompting him to create the position of justiciar - the most trusted of all the king's officials, the justiciar literally ruled in the king's stead. Roger of Salisbury, the first justiciar, was instrumental in organizing an efficient department for collection of royal revenues, the Exchequer. The Exchequer held sessions twice a year for sheriffs and other revenue-collecting officials; these officials appeared before the justiciar, the chancellor, and several clerks and rendered an account of their finances. The Exchequer was an ingenious device for balancing amounts owed versus amounts paid. Henry gained notoriety for sending out court officials to judge local financial disputes (weakening the feudal courts controlled by local lords) and curb errant sheriffs (weakening the power bestowed upon the sheriffs by his father).

The final years of his reign were consumed in war with France and difficulties ensuring the succession. The French King Louis VI began consolidating his kingdom and attacked Normandy unsuccessfully on three separate occasions. The succession became a concern upon the death of his son William in 1120: Henry's marriage to Adelaide was fruitless, leaving his daughter Matilda as the only surviving legitimate heir. She was recalled to Henry's court in 1125 after the death of her husband, Emperor Henry V of Germany.  Henry forced his barons to swear an oath of allegiance to Matilda in 1127 after he arranged her marriage to the sixteen-year-old Geoffrey of Anjou to cement an Angevin alliance on the continent.  The marriage, unpopular with the Norman barons, produced a male heir in 1133, which prompted yet another reluctant oath of loyalty from the aggravated barons. In the summer of 1135, Geoffrey demanded custody of certain key Norman castles as a show of good will from Henry; Henry refused and the pair entered into war. Henry's life ended in this sorry state of affairs - war with his son-in-law and rebellion on the horizon - in December 1135.
GEOFFREY of ANJOU,  (1113-1151)


Geoffrey V (Godefroi) (August 24, 1113 – September 7, 1151), Count of Anjou, Touraine and Maine, and later Duke of Normandy by marriage, called Le Bel ("The Fair"), Martel ("The Hammer") or Plantagenet, was the father of King Henry II of England, and thus the forefather of the Plantagenet dynasty of English kings.

Geoffrey was the eldest son of Fulk, Count of Anjou and King-Consort of Jerusalem. Geoffrey's mother was Eremburge of La Flèche, heiress of Maine. Geoffrey received his nickname for the yellow sprig of broom blossom (genêt is the French name for the 'genista', or Broom plant) he wore in his hat as a badge.

King Henry I of England, having heard good reports on Geoffrey's talents and prowess, sent his royal legates to Anjou to negotiate a marriage between Geoffrey and his own daughter, Matilda. Consent was obtained from both parties, and the fifteen-year-old Geoffrey was knighted in Rouen by King Henry in preparation for the wedding. Interestingly, there was no opposition to the marriage from the Church, despite the fact that Geoffrey's sister was the widow of Matilda's brother (only son of King Henry) which fact had been used to annul the marriage of another of Geoffrey's sisters to the Norman pretender William Clito.

During Pentecost 1127, Geoffrey married Empress Matilda, the daughter and heiress of King Henry I of England, by his first wife, Edith of Scotland and widow of Henry V, Holy Roman Emperor. The marriage was meant to seal a peace between England/Normandy and Anjou. She was eleven years older than Geoffrey, very proud of her status as an Empress (as opposed to being a mere Countess). Their marriage was a stormy one with frequent long separations, but she bore him three sons and survived him.

The year after the marriage Geoffrey's father left for Jerusalem (where he was to become king), leaving Geoffrey behind as count of Anjou. John of Marmoutier describes Geoffrey as handsome, red-headed, jovial, and a great warrior; however, Ralph of Diceto alleges that his charm concealed his cold and selfish character.

When King Henry I died in 1135, Matilda at once entered Normandy to claim her inheritance. The border districts submitted to her, but England chose her cousin Stephen of Blois for its king, and Normandy soon followed suit. The following year, Geoffrey gave Ambrieres, Gorron, and Chatilon-sur-Colmont to Juhel de Mayenne, on condition that he help obtain the inheritance of Geoffrey's wife. In 1139 Matilda landed in England with 140 knights, where she was besieged at Arundel Castle by King Stephen. In the "Anarchy" which ensued, Stephen was captured at Lincoln in February, 1141, and imprisoned at Bristol. A legatine council of the English church held at Winchester in April 1141 declared Stephen deposed and proclaimed Matilda "Lady of the English". Stephen was subsequently released from prison and had himself recrowned on the anniversary of his first coronation.

During 1142 and 1143, Geoffrey secured all of Normandy west and south of the Seine, and, on 14 January 1144, he crossed the Seine and entered Rouen. He assumed the title of Duke of Normandy in the summer of 1144. In 1144, he founded an Augustine priory at Chateau-l'Ermitage in Anjou. Geoffrey held the duchy until 1149, when he and Matilda conjointly ceded it to their son, Henry, which cession was formally ratified by King Louis VII of France the following year.

Geoffrey also put down three baronial rebellions in Anjou, in 1129, 1135, and 1145-1151. He was often at odds with his younger brother, Elias, whom he had imprisoned until 1151. The threat of rebellion slowed his progress in Normandy, and is one reason he could not intervene in England. In 1153, the Treaty of Westminster allowed Stephen should remain King of England for life and that Henry, the son of Geoffrey and Matilda should succeed him.

Geoffrey died suddenly on September 7, 1151. According to John of Marmoutier, Geoffrey was returning from a royal council when he was stricken with fever. He arrived at Château-du-Loir, collapsed on a couch, made bequests of gifts and charities, and died. He was buried at St. Julien's Cathedral in Le Mans France. Geoffrey and Matilda's children were:

· Henry II of England (1133-1189)

· Geoffrey, Count of Nantes (1134-1158) died unmarried

· William, Count of Poitou (1136-1164) died unmarried

Geoffrey also had illegitimate children by an unknown mistress (or mistresses): Hamelin; Emme, who married Dafydd Ab Owain Gwynedd, Prince of North Wales; and Mary, who became a nun and Abbess of Shaftesbury and who may be the poetess Marie de France.

The first reference to Norman heraldry was in 1128, when Henry I of England knighted his son-in-law Geoffrey and granted him a badge of gold lions (or leopards) on a blue background. (A gold lion may already have been Henry's own badge.) Henry II used two gold lions and two lions on a red background are still part of the arms of Normandy. Henry's son, Richard I, added a third lion to distinguish the arms of England.



KING  HENRY II,  (1133-1189)


Henry II, first of the Angevin kings, was one of the most effective of all England's monarchs. He came to the throne amid the anarchy of Stephen's reign and promptly collared his errant barons. He refined Norman government and created a capable, self-standing bureaucracy.  His energy was equaled only by his ambition and intelligence. Henry survived wars, rebellion, and controversy to successfully rule one of the Middle Ages'.most.powerful.kingdoms.

Henry was raised in the French province of Anjou and first visited England in 1142 to defend his mother's claim to the disputed throne of Stephen. His continental possessions were already vast before his coronation: He acquired Normandy and Anjou upon the death of his father in September 1151, and his French holdings more than doubled with his marriage to Eleanor of Aquitane (ex-wife of King Louis VII of France). In accordance with the Treaty of Wallingford, a succession agreement signed by Stephen and Matilda in 1153, Henry was crowned in October 1154. The continental empire ruled by Henry and his sons included the French counties of Brittany, Maine, Poitou, Touraine, Gascony, Anjou, Aquitane, and Normandy. Henry was technically a feudal vassal of the king of France but, in reality, owned more territory and was more powerful than his French lord.  Although King John (Henry's son) lost most of the English holdings in France, English kings laid claim to the French throne until the fifteenth century.  Henry also extended his territory in the British Isles in two significant ways. First, he retrieved Cumbria and Northumbria form Malcom IV of Scotland and settled the Anglo-Scot border in the North. Secondly, although his success with Welsh campaigns was limited, Henry invaded Ireland and secured an English presence on the island.

English and Norman barons in Stephen's reign manipulated feudal law to undermine royal authority; Henry instituted many reforms to weaken traditional feudal ties and strengthen his position. Unauthorized castles built during the previous reign were razed. Monetary payments replaced military service as the primary duty of vassals. The Exchequer was revitalized to enforce accurate record keeping and tax collection. Incompetent sheriffs were replaced and the authority of royal courts was expanded. Henry empowered a new social class of government clerks that stabilized procedure - the government could operate effectively in the king's absence and would subsequently prove sufficiently tenacious to survive the reign of incompetent kings. Henry's reforms allowed the emergence of a body of common law to replace the disparate customs of feudal and county courts. Jury trials were initiated to end the old Germanic trials by ordeal or battle. Henry's systematic approach to law provided a common basis for development.of.royal.institutions.throughout.the.entire.realm.

The process of strengthening the royal courts, however, yielded an unexpected controversy. The church courts instituted by William the Conqueror became a safe haven for criminals of varying degree and ability, for one in fifty of the English population qualified as clerics. Henry wished to transfer sentencing in such cases to the royal courts, as church courts merely demoted clerics to laymen. Thomas Beckett, Henry's close friend and chancellor since 1155, was named Archbishop of Canterbury in June 1162 but distanced himself from Henry and vehemently opposed the weakening of church courts.  Beckett fled England in 1164, but through the intervention of Pope Adrian IV (the lone English pope), returned in 1170.  He greatly angered Henry by opposing to the coronation of Prince Henry. Exasperated, Henry hastily and publicly conveyed his desire to be rid of the contentious Archbishop - four ambitious knights took the king at his word and murdered Beckett in his own cathedral on December 29, 1170. Henry endured a rather limited storm of protest over the incident and the controversy passed. 

Henry's plans of dividing his myriad lands and titles evoked treachery from his sons. At the encouragement - and sometimes because of the treatment - of their mother, they rebelled against their father several times, often with Louis VII of France as their accomplice. The deaths of Henry the Young King in 1183 and Geoffrey in 1186 gave no respite from his children's rebellious nature; Richard, with the assistance of Philip II Augustus of France, attacked and defeated Henry on July 4, 1189 and forced him to accept a humiliating peace. Henry II died two days later, on July 6, 1189. 

A few quotes from historic manuscripts shed a unique light on Henry, Eleanor, and their sons.

From Sir Winston Churchill Kt, 1675: "Henry II Plantagenet, the very first of that name and race, and the very greatest King that England ever knew, but withal the most unfortunate . . . his death being imputed to those only to whom himself had given life, his.ungracious.sons.."

From Sir Richard Baker, A Chronicle of the Kings of England: Concerning endowments of mind, he was of a spirit in the highest degree generous . . . His custom was to be always in action; for which cause, if he had no real wars, he would have feigned . . . To his children he was both indulgent and hard; for out of indulgence he caused his son Henry to be crowned King in his own time; and out of hardness he caused his younger sons to rebel against him . . . He married Eleanor, daughter of William Duke of Guienne, late wife of Lewis the Seventh of France.  Some say King Lewis carried her into the Holy Land, where she carried herself not very holily, but led a licentious life; and, which is the worst kind of licentiousness, in carnal familiarity with a Turk."

ELEANORE of AQUITAINE,  Queen of England (1122-1204)


The oldest of three children, Eleanor's father was William X, Duke of Aquitaine, and her mother was Aenor de Châtellerault, the daughter of Aimeric I, Vicomte of Chatellerault. William's and Aenor's marriage had been arranged by his father, William IX of Aquitaine the Troubadour, and her mother, Dangereuse, William IX's long-time mistress. Eleanor was named after her mother (Aenor) and called Aliénor, which means the other Aenor in the langue d'oc (Occitan language), but it became Eléanor in the northern Oil language.
She was raised in one of Europe's most cultured courts, the birthplace of courtly love. By all accounts, Eleanor's father ensured she had the best education possible: she could read, speak Latin, and was well-versed in music and literature. She also enjoyed riding, hawking, and hunting. Eleanor was very outgoing and stubborn. She was regarded as very beautiful during her time; most likely she was red-haired and brown-eyed as her father and grandfather were. She became heiress to Aquitaine (the largest and richest of the provinces in what would become modern France) and 7 other countries, after the death of her brother, William Aigret, at age 4, along with their mother. She had only one other sibling, a younger sister named Aelith in Occitan, but always known by the name of Petronilla.
Inheritance and first marriage

In 1137, Duke William X set out from Poitiers to Bordeaux, taking his daughters with him. Upon reaching Bordeaux, he left Eleanor and Petronilla in the charge of the Archbishop of Bordeaux, one of the Duke's few loyal vassals, who could be entrusted with the safety of the Duke's daughters. The Duke then set out for the Shrine of Saint James of Compostela in North-western Spain, in the company of other pilgrims; however, on 9th April (Good Friday) 1137 he was stricken with sickness, probably food poisoning. He died that evening, having bequeathed Aquitaine to Eleanor.
Eleanor, about the age of 15, became the Duchess of Aquitaine, and thus the most eligible heiress in Europe. As these were the days when kidnapping an heiress was seen as a viable option for attaining title, William had dictated a will on the very day he died, bequeathing his domains to Eleanor and appointing King Louis VI, nicknamed "the Fat" her guardian. He requested that the King take care of both the lands and the Duchess, and to find a suitable husband for Eleanor; until a husband was found, the King had the right to enjoy Eleanor's lands. The Duke also insisted to his companions that his death be kept a secret until Louis was informed - the men were to journey from Saint James across the Pyrenees as quickly as possible, to call at Bordeaux to notify the Archbishop, and then to make all speed to Paris, to inform the King.
The King of France himself was also gravely ill at that time, suffering "a flux of the bowels" (dysentery) from which he seemed unlikely to recover. Despite his immense obesity and impending mortality, however, Louis the Fat remained clear-minded. To his concerns regarding his new heir, Prince Louis (the former heir, Philip, having carelessly died from a riding accident), was added joy over the death of one of his most cantankerous vassals – and the availability of the best Duchy in France. Presenting a solemn and dignified manner to the grieving Aquitainian messengers, upon their departure he became overjoyed, stammering in delight.
Rather than act as guardian to the Duchess and Duchy, he decided, he would marry the Duchess to his heir, and bring Aquitaine under the French crown, thereby greatly increasing the power and prominence of France and the Capets. Within hours, then, Louis had arranged for his son, Prince Louis, to be married to Eleanor, with Abbot Suger in charge of the wedding arrangements. Prince Louis was sent to Bordeaux with an escort of 500 knights, as well as Abbot Suger, count Theobald of Champagne, and count Ralph of Vermandois.
Louis arrived in Bordeaux on 11 July, and the next day, accompanied by the Archbishop of Bordeaux, Geoffrey de Lauroux (in whose keeping Eleanor and Petronilla had been left), the couple was married in the cathedral of Saint-André in Bordeaux. It was a magnificent ceremony with almost a thousand guests. However, there was a catch: the land would remain independent of France, and Eleanor's oldest son would be both King of France and Duke of Aquitaine. Thus, her holdings would not be merged with France until the next generation. She gave Louis a wedding present that is still in existence, a rock crystal vase, currently on display at the Louvre.
Something of a free spirit, Eleanor was not popular with the staid northerners (according to sources, Louis´ mother, Adélaide de Maurienne, thought her flighty and a bad influence) - she was not aided by memories of Queen Constance, the Provencial wife of Robert II, of whom tales of her immodest dress and language were still told with horror,.
Her conduct was repeatedly criticized by Church elders (particularly Bernard of Clairvaux and Abbot Suger) as indecorous. The King, however, was madly in love with his beautiful and worldly bride, and granted her every whim, even though her behavior baffled and vexed him to no end. Much money went into beautifying the austere Cite Palace in Paris for Eleanor's sake.
Conflict

Though Louis was a pious man he soon came into violent conflict with Pope Innocent II. In 1141, the archbishopric of Bourges became vacant, and the king put forward as a candidate one of his chancellors, Cadurc, whilst vetoing the one suitable candidate, Pierre de la Chatre, who was promptly elected by the canons of Bourges and consecrated by the Pope. Louis accordingly bolted the gates of Bourges against the new Bishop; the Pope, recalling William X's similar attempts to exile Innocent's supporters from Poitou and replace them with priests loyal to himself, blamed Eleanor, saying that Louis was only a child and should be taught manners. Outraged, Louis swore upon relics that so long as he lived Pierre should never enter Bourges. This brought the interdict upon the king's lands. Pierre de la Chatre was given refuge by Count Theobald II of Champagne.
Louis became involved in a war with Count Theobald of Champagne by permitting Raoul I of Vermandois and seneschal of France, to repudiate his wife (Leonora), Theobald's niece, and to marry Petronilla of Aquitaine, Eleanor's sister. Eleanor urged Louis to support her sister's illegitimate marriage to Raoul of Vermandois. Champagne had also offended Louis by siding with the pope in the dispute over Bourges. The war lasted two years (1142–44) and ended with the occupation of Champagne by the royal army. Louis was personally involved in the assault and burning of the town of Vitry. More than a thousand people (1300, some say) who had sought refuge in the church died in the flames.
Horrified, and desiring an end to the war, Louis attempted to make peace with Theobald in exchange for supporting the lift of the interdict on Raoul and Petronilla. This was duly lifted for long enough to allow Theobald's lands to be restored; it was then lowered once more when Raoul refused to repudiate Petronilla, prompting Louis to return to the Champagne and ravage it once more.
In June of 1144, the King and Queen visited the newly built cathedral at Saint-Denis. Whilst there, the Queen met with Bernard of Clairvaux, demanding that he have the excommunication of Petronilla and Raoul lifted through his influence on the Pope, in exchange for which King Louis would make concessions in Champagne, and recognise Pierre de la Chatre as archbishop of Bourges. Dismayed at her attitude, Bernard scolded her for her lack of penitence and her interference in matters of state. In response, Eleanor broke down, and meekly excused her behaviour, claiming to be embittered through her lack of children. In response to this, Bernard became more kindly towards her: "My child, seek those things which make for peace. Cease to stir up the King against the Church, and urge upon him a better course of action. If you will promise to do this, I in return promise to entreat the merciful Lord to grant you offspring."
In a matter of weeks, peace had returned to France: Theobald's provinces had been returned, and Pierre de la Chatre was installed as Archbishop of Bourges. And in 1145, Eleanor gave birth to a daughter, Marie.
Louis, however still burned with guilt over the massacre at Vitry-le-Brûlé, and desired to make a Pilgrimage to the Holy Land in order to atone for his sins. Fortuitously for him, in the Autumn of 1145, Pope Eugenius requested Louis to lead a Crusade to the Middle East, to rescue the Frankish Kingdoms there from disaster. Accordingly, Louis declared on Christmas Day 1145 at Bourges his intention of going on a crusade.
Crusade

Eleanor and Louis took up the cross during a sermon preached by Bernard of Clairvaux. She was followed by some of her royal ladies in waiting as well as 300 non-noble vassals. She insisted on taking part in the Crusades as the feudal leader of the soldiers from her duchy. The story that she and her ladies dressed as Amazons is disputed by serious historians; however, her testimonial launch of the Second Crusade from Vézelay, the rumored location of Mary Magdalene´s burial, dramatically emphasized the role of women in the campaign.
The Crusade itself achieved little. Louis was a weak and ineffectual military leader with no concept of maintaining troop discipline or morale, or of making informed and logical tactical decisions. In eastern Europe the French army was at times hindered by Manuel I Comnenus, the Byzantine Emperor, who feared that it would jeopardize the tenuous safety of his empire; however, during their 3-week stay at Constantinople, Louis was fêted and Eleanor was much admired. She is compared with Penthesilea, mythical queen of the Amazons, by the Greek historian Nicetas Choniates; he adds that she gained the epithet chrysopous (golden-foot) from the cloth of gold that decorated and fringed her robe. Louis and Eleanor stayed in the Philopation palace, just outside the city walls.
From the moment the Crusaders entered Asia Minor, the Crusade went badly. The King and Queen were optimistic - the Byzantine Emperor had told them that the German Emperor Conrad had won a great victory against a Turkish army (where in fact the German army had been massacred), and the company was still eating well. However, whilst camping near Nicea, the remnants of the German army, including a dazed and sick Emperor Conrad, began to straggle into the French camp, bringing news of their disaster. The French, with what remained of the Germans, then began to march in increasingly disorganized fashion, towards Antioch. Their spirits were buoyed on Christmas Eve - when they chose to camp in the lush Dercervian valley near Ephesus, they were ambushed by a Turkish detachment; the French proceeded to slaughter this detachment and appropriate their camp.
Louis then decided to directly cross the Phrygian mountains, in the hope of speeding his approach to take refuge with Eleanor's uncle Raymond in Antioch. As they ascended the mountains, however, the army and the King and Queen were left horrified by the unburied corpses of the previously slaughtered German army.
On the day set for the crossing of Mount Cadmos, Louis chose to take charge of the rear of the column, where the unarmed pilgrims and the baggage trains marched. The vanguard, with which Queen Eleanor marched, was commanded by her Aquitainian vassal, Geoffrey de Rancon; this, being unencumbered by baggage, managed to reach the summit of Cadmos, where de Rancon had been ordered to make camp for the night. De Rancon however chose to march further, deciding in concert with the Count of Maurienne (Louis´ uncle) that a nearby plateau would make a better camp: such disobedience was reportedly common in the army, due to the lack of command from the King.
Accordingly, by midafternoon, the rear of the column - believing the day's march to be nearly at an end - was dawdling; this resulted in the army becoming divided, with some having already crossed the summit and others still approaching it. It was at this point that the Turks, who had been following and feinting for many days, seized their opportunity and attacked those who had not yet crossed the summit. The Turks having seized the summit of the mountain, and the French (both soldiers and pilgrims) having been taken by surprise, there was little hope of escape: those who tried were caught and killed, and many men, horses and baggage were cast into the canyon below the ridge. William of Tyre placed the blame for this disaster firmly on the baggage - which was considered to have belonged largely to the women.
The King, ironically, was saved by his lack of authority - having scorned a King's apparel in favour of a simple solder's tunic, he escaped notice (unlike his bodyguards, whose skulls were brutally smashed and limbs severed). He reportedly "nimbly and bravely scaled a rock by making use of some tree roots which God had provided for his safety," and managed to survive the attack. Others were not so fortunate: "No aid came from Heaven, except that night fell."
The official scapegoat for the disaster was Geoffrey de Rancon, who had made the decision to continue, and it was suggested that he be hanged (a suggestion which the King ignored). Since he was Eleanor's vassal, many believed that it was she who had been ultimately responsible for the change in plan, and thus the massacre. This did nothing for her popularity in Christendom - as did the blame affixed to her baggage, and the fact that her Aquitainian soldiers had marched at the front, and thus were not involved in the fight. Eleanor's reputation was further sullied by her supposed affair with her uncle Raymond of Poitiers, Prince of Antioch.
While in the eastern Mediterranean, Eleanor learned about maritime conventions developing there, which were the beginnings of what would become admiralty law. She introduced those conventions in her own lands, on the island of Oleron in 1160 and later in England as well. She was also instrumental in developing trade agreements with Constantinople and ports of trade in the Holy Lands.
Annulment of first marriage

Even before the Crusade, Eleanor and Louis were becoming estranged. The city of Antioch had been annexed by Bohemond of Hauteville in the First Crusade, and it was now ruled by Eleanor's flamboyant uncle, Raymond of Antioch, who had gained the principality by marrying its reigning Princess, Constance of Antioch. Clearly, Eleanor supported his desire to re-capture the nearby County of Edessa, the cause of the Crusade; in addition, having been close to him in their youth, she now showed excessive affection towards her uncle - whilst many historians today dismiss this as famililial affection (noting their early friendship, and his similarity to her father and grandfather), most at the time firmly believed the two to be involved in an incestuous and adulterous affair. Louis was directed by the Church to visit Jerusalem instead. When Eleanor declared her intention to stand with Raymond and the Aquitaine forces, Louis had her brought out by force. His long march to Jerusalem and back north debilitated his army, but her imprisonment disheartened her knights, and the divided Crusade armies could not overcome the Muslim forces. For reasons unknown, likely the Germans' insistence on conquest, the Crusade leaders targeted Damascus, an ally until the attack. Failing in this attempt, they retired to Jerusalem, and then home.
Home, however, was not easily reached. The royal couple, on separate ships due to their disagreements, were first attacked in May by Byzantine ships attempting to capture both (in order to take them to Byzantium, according to the orders of the Emperor). Although they escaped this predicament unharmed, stormy weather served to drive Eleanor's ship far to the south (to the Barbary Coast), and to similarly lose her husband. Neither was heard of for over two months: at which point, in mid-July, Eleanor's ship finally reached Palermo in Sicily, where she discovered that herself and her husband had both been given up for dead. The King still lost, she was given shelter and food by servants of King Roger of Sicily, until the King eventually reached Calabria, and she set out to meet him there. Later, at King Roger's court in Potenza, she learnt of the death of her Uncle Raymond; this appears to have forced a change of plans, for instead of returning to France from Marseilles, they instead sought the Pope in Tusculum, where he had been driven five months before by a Roman revolt.
Pope Eugenius III did not, as Eleanor had hoped, grant a divorce; instead, he attempted to reconcile Eleanor and Louis, confirming the legality of their marriage, and proclaiming that no word could be spoken against it, and that it might not be dissolved under any pretext. Eventually, he maneuvered events so that Eleanor had no choice but to sleep with Louis in a bed specially prepared by the Pope. Eleanor thus conceived their second daughter, Alix of France (their first was Marie), but this served to doom the marriage - faced with yet again disappointment over the lack of a son, a danger of being left with no male heir, substantial opposition to Eleanor from many of his Barons, and his wife's desire for divorce, Louis had no choice but to bow to the inevitable. On March 11, 1152, they met at the royal castle of Beaugency to dissolve the marriage. Archbishop Hugh Sens, Primate of France, presided, and Louis and Eleanor were both present, as were the Archbishops of Bordeaux and Rouen. Archbishop Samson of Rheims acted for Eleanor. On March 21 the four archbishops, with the approval of Pope Eugenius, granted an annulment due to consanguinity within the fourth degree (Eleanor and Louis were third cousins, once removed and shared common ancestry with Robert II of France). Their two daughters were declared legitimate and custody of them awarded to King Louis. Archbishop Sampson received assurances from Louis that Eleanor's lands would be restored to her.
Marriage to Henry II of England

The marriage of Eleanor of Aquitaine to Henry of Anjou and Henry's subsequent succession to the throne of England created an empire.
Two lords - Theobald of Blois, son of the Count of Champagne, and Geoffrey of Anjou (brother of Henry, Count of Anjou and Duke of Normandy) - tried to kidnap Eleanor to marry her and claim her lands on Eleanor's way to Poitiers. As soon as she arrived in Poitiers, Eleanor sent envoys to Henry Count of Anjou and Duke of Normandy, asking him to come at once and marry her. On Whit Sunday, May 18, 1152, six weeks after her annulment, Eleanor married Henry 'without the pomp and ceremony that befitted their rank'.  She was about 11 years older than he, and related to him more closely than she had been to Louis. Eleanor and Henry were half, third cousins through their common ancestor Ermengarde of Anjou (wife to Robert I, Duke of Burgundy and Geoffrey, Count of Gâtinais); they were also both descendants of Robert II of Normandy. A marriage between Henry and Eleanor's daughter, Marie, had indeed been declared impossible for this very reason. One of Eleanor's rumoured lovers had been Henry's own father, Geoffrey of Anjou, who had advised his son to avoid any involvement with her.
Over the next thirteen years, she bore Henry five sons and three daughters: William, Henry, Richard, Geoffrey, John, Matilda, Eleanor, and Joanna.  John Speed, in his 1611 work History of Great Britain, mentions the possibility that Eleanor had a son named Philip, who died young.  His sources no longer exist and he alone mentions this birth.
Henry was by no means faithful to his wife and had a reputation for philandering. Their son, William, and Henry's illegitimate son, Geoffrey, were born just months apart. Henry fathered other illegitimate children throughout the marriage. Eleanor appears to have taken an ambivalent attitude towards these affairs: for example, Geoffrey of York, an illegitimate son of Henry and a prostitute named Ykenai, was acknowledged by Henry as his child and raised at Westminster in the care of the Queen.
The period between Henry's accession and the birth of Eleanor's youngest son was turbulent: Aquitaine, as was the norm, defied the authority of Henry as Eleanor's husband; attempts to claim Toulouse, the rightful inheritance of Eleanor's grandmother and father, were made, ending in failure; the news of Louis of France's widowhood and remarriage was followed by the marriage of Henry's son (young Henry) to Louis' daughter Marguerite; and, most climactically, the feud between the King and Thomas a Becket, his Chancellor, and later his Archbishop of Canterbury. Little is known of Eleanor's involvement in these events, however. By late 1166, and the birth of her final child, however, Henry's notorious affair with Rosamund Clifford had become known, and her marriage to Henry appears to have become terminally strained.

1167 saw the marriage of Eleanor's third daughter, Matilda, to Henry the Lion of Saxony; Eleanor remained in England with her daughter for the year prior to Matilda's departure to Normandy in September. Afterwards, Eleanor proceeded to gather together her movable possessions in England and transport them on several ships in December to Argentan. At the royal court, celebrated there that Christmas, she appears to have agreed to a separation from Henry. Certainly, she left for her own city of Poitiers immediately after Christmas. Henry did not stop her; on the contrary, he and his army personally escorted her there, before attacking a castle belonging to the rebellious Lusignan family. Henry then went about his own business outside Aquitaine, leaving Earl Patrick (his regional military commander) as her protective custodian. When Patrick was killed in a skirmish, Eleanor (who proceeded to ransom his captured nephew, the young William Marshal), was left in control of her inheritance.
At a small cathedral still stands the stained glass commemorating Eleanor and Henry with a family tree growing from their prayers. Away from Henry, Eleanor was able to encourage the cult of courtly love at her court. Apparently, however, both King and church expunged the records of the actions and judgments taken under her authority. A small fragment of her codes and practices was written by Andreas Capellanus.
Henry concentrated on controlling his increasingly-large empire, badgering Eleanor's subjects in attempts to control her patrimony of Aquitaine and her court at Poitiers. Straining all bounds of civility, Henry caused Archbishop Thomas Becket to be murdered at the altar of the church in 1170 (though there is considerable debate as to whether it was truly Henry's intent to be permanently rid of his archbishop).  This aroused Eleanor's horror and contempt, along with most of Europe's.
Eleanor's marriage to Henry was tumultuous and argumentative. However, despite his mistresses and Eleanor's imprisonment, Eleanor once remarked, "My marriage to Henry was a much happier one than my marriage to Louis." Eleanor and Henry did deeply love and respect one another and they did all they could to keep their family together as a whole. In their years together they raised their children and saw their grandchildren grow up. Eleanor and Henry, despite the rebellion of their children, and the times in which they lived, lived out their years with relative happiness.
Revolt and capture

In March 1173, aggrieved at his lack of power and egged on by his father's enemies, the younger Henry launched the Revolt of 1173-1174.  He fled to Paris.  From there 'the younger Henry, devising evil against his father from every side by the advice of the French King, went secretly into Aquitaine where his two youthful brothers, Richard and Geoffrey, were living with their mother, and with her connivance, so it is said, he incited them to join him'.  The Queen sent her younger sons to France 'to join with him against their father the King'.  Once her sons had left for Paris, Eleanor encouraged the lords of the south to rise up and support them.  Sometime between the end of March and the beginning of May, Eleanor left Poitiers to follow her sons to Paris but was arrested on the way and sent to the King in Rouen.  The King did not announce the arrest publicly. For the next year, her whereabouts are unknown.  On July 8, 1174, Henry took ship for England from Barfleur.  He brought Eleanor on the ship.  As soon as they disembarked at Southampton, Eleanor was taken away either to Winchester Castle or Sarum Castle and held there.
Years of imprisonment 1173–1189

Eleanor was imprisoned for the next fifteen years, much of the time in various locations in England. During her imprisonment, Eleanor had become more and more distant with her sons, especially Richard (who had always been her favorite). She did not have the opportunity to see her sons very often during her imprisonment, though she was released for special occasions such as Christmas.  About four miles from Shrewsbury and close by Haughmond Abbey is "Queen Eleanor's Bower," the remains of a triangular castle which is believed to have been one of her prisons.
Henry lost his great love, Rosamund Clifford, in 1176. He had met her in 1166 and began the liaison in 1173, supposedly contemplating divorce from Eleanor. Rosamund/Rosamond was one among Henry's many mistresses, but although he treated earlier liaisons discreetly, he flaunted Rosamond. This notorious affair caused a monkish scribe with a gift for Latin to transcribe Rosamond's name to "Rosa Immundi", or "Rose of Unchastity". Likely, Rosamond was one weapon in Henry's efforts to provoke Eleanor into seeking an annulment (this flared in October 1175). Had she done so, Henry might have appointed Eleanor abbess of Fontevrault (Fontevraud), requiring her to take a vow of poverty, thereby releasing her titles and nearly half their empire to him. Eleanor was much too wily to be provoked into this, or to seek Rosamond's death: "In the matter of her death the Almighty knows me innocent. When I had power to send her dead, I did not; and when God wisely chose to take her from this world I was under constant watch by Henry’s spies.".  Nevertheless, rumours persisted, perhaps assisted by Henry's camp, that Eleanor had poisoned Rosamund. No one knows what Henry believed, but he did donate much money to the Godstow Nunnery in which Rosamund was buried.
In 1183, Henry the Young tried again. In debt and refused control of Normandy, he tried to ambush his father at Limoges. He was joined by troops sent by his brother Geoffrey and Philip II of France. Henry's troops besieged the town, forcing his son to flee. Henry the Young wandered aimlessly through Aquitaine until he caught dysentery. On Saturday, 11 June 1183, the Young King realized he was dying and was overcome with remorse for his sins. When his father's ring was sent to him, he begged that his father would show mercy to his mother, and that all his companions would plead with Henry to set her free. The King sent Thomas of Earley, Archdeacon of Wells, to break the news to Eleanor at Sarum.  Eleanor had had a dream in which she foresaw her son Henry's death. In 1193 she would tell Pope Celestine III that she was tortured by his memory.

In 1183, Philip of France claimed that certain properties in Normandy belonged to The Young Queen but Henry insisted that they had once belonged to Eleanor and would revert to her upon her son's death. For this reason Henry summoned Eleanor to Normandy in the late summer of 1183. She stayed in Normandy for six months. This was the beginning of a period of greater freedom for the still supervised Eleanor. Eleanor went back to England probably early in 1184. Over the next few years Eleanor often traveled with her husband and was sometimes associated with him in the government of the realm, but still had a custodian so that she was not free.
Regent of England

Upon Henry's death on July 6, 1189, just days after suffering an injury from a jousting match, Richard was his undisputed heir. One of his first acts as king was to send William the Marshal to England with orders to release Eleanor from prison, but her custodians had already released her when he demanded this.  Eleanor rode to Westminster and received the oaths of fealty from many lords and prelates on behalf of the King. She ruled England in Richard's name, signing herself as 'Eleanor, by the grace of God, Queen of England'. On August 13, 1189, Richard sailed from Barfleur to Portsmouth, and was received with enthusiasm. She ruled England as regent while Richard went off on the Third Crusade. She personally negotiated his ransom by going to Germany.
Later life

Eleanor survived Richard and lived well into the reign of her youngest son King John.

In 1199, under the terms of a truce between King Philip II of France and King John, it was agreed that Philip's twelve-year-old heir Louis would be married to one of John's nieces of Castile. John deputed Eleanor to travel to Castile to select one of the princesses. Now 77, Eleanor set out from Poitiers.  Just outside Poitiers she was ambushed and held captive by Hugh IX of Lusignan, which had long ago been sold by his forebears to Henry II.  Eleanor secured her freedom by agreeing to his demands and journeyed south, crossed the Pyrenees, and travelled through the Kingdoms of Navarre and Castile, arriving before the end of January, 1200.

King Alfonso VIII and Queen Leonora of Castile had two remaining unmarried daughters, Urraca and Blanche. Eleanor selected the younger daughter, Blanche. She stayed for two months at the Castilian court. Late in March, Eleanor and her granddaughter Blanche journeyed back across the Pyrenees. When she was at Bordeaux where she celebrated Easter, the famous warrior Mercadier came to her and it was decided that he would escort the Queen and Princess north. "On the second day in Easter week, he was slain in the city by a man-at-arms in the service of Brandin", a rival mercenary captain. This tragedy was too much for the elderly Queen, who was fatigued and unable to continue to Normandy. She and Blanche rode in easy stages to the valley of the Loire, and she entrusted Blanche to the Archbishop of Bordeaux, who took over as her escort. The exhausted Eleanor went to Fontevrault, where she remained. In early summer, Eleanor was ill and John visited her at Fontevrault.

Eleanor was again unwell in early 1201. When war broke out between John and Philip, Eleanor declared her support for John, and set out from Fontevrault for her capital Poitiers to prevent her grandson Arthur, John's enemy, from taking control. Arthur learned of her whereabouts and besieged her in the castle of Mirabeau. As soon as John heard of this he marched south, overcame the besiegers and captured Arthur. Eleanor then returned to Fontevrault where she took the veil as a nun. By the time of her death she had outlived all of her children except for King John and Queen Leonora.

Eleanor died in 1204 and was entombed in Fontevraud Abbey next to her husband Henry and near son Richard. Her tomb effigy shows her reading a Bible and is decorated with magnificent jewelry. She was the patroness of such literary figures as Wace, Benoît de Sainte-More, and Chrétien de Troyes.
In historical fiction

Eleanor and Henry are the main characters in the play The Lion in Winter, by James Goldman, which was made into a film starring Peter O'Toole and Katharine Hepburn, and remade for television in 2003 with Patrick Stewart and Glenn Close. The depiction of her in the play and film Becket contains historical inaccuracies, as acknowledged by the author, Jean Anouilh. In 2004, Catherine Muschamp's one-woman play, Mother of the Pride, toured the UK with Eileen Page in the title role. In 2005, Chapelle Jaffe played the same part in Toronto.
Eleanor appears briefly in the BBC production of Ivanhoe portrayed by Sian Phillips. She is the subject of E. L. Konigsburg's children's book A Proud Taste for Scarlet and Miniver. Her life is chronicled in three books by Sharon Kay Penman When Christ and His Saints Slept, Time and Chance, and The Devil's Brood. The novel The Book of Eleanor by Pamela Kaufman tells the story of Eleanor's life from her own point of view. She dictates her memoirs in Power of a Woman by Robert Fripp. Beloved Enemy, a novel by Ellen Jones, portrays her marriage to Louis VII and the first decade of her marriage to Henry II. The character "Queen Elinor" appears in William Shakespeare's King John, along with other members of the family. Kristiana Gregory explored Eleanor's early life in her 2002 juvenile work Eleanor: Crown Jewel of Aquitaine -- France, 1136, part of the Royal Diaries series of biographical novels for girls.
Another novel, Duchess of Aquitaine, was published by author Margaret Ball in 2006.

Although never portrayed directly onscreen, nor mentioned by name, Eleanor is referenced often in the Disney animated film Robin Hood. The comically spoiled Prince John (Peter Ustinov) is constantly being reminded of his mother by his scribe, Sir Hiss. Even an oblique reference to her renders John into an infantile, thumb-sucking state, probably because (as he sulkily states) "Mother always did love Richard best."
Eleanor does appear (played by Jill Esmond) as a recurring character in several episodes of the classic television program The Adventures of Robin Hood, whom Robin aids in her efforts to raise King Richard's ransom and thwart Prince John's schemes.
KING  JOHN I,  Lackland (1167-1216)


John was born on Christmas Eve 1167. His parents drifted apart after his birth; his youth was divided between his eldest brother Henry's house, where he learned the art of knighthood, and the house of his father's justiciar, Ranulf Glanvil, where he learned the business of government.  As the fourth child, inherited lands were not available to him, giving rise to his nickname, Lackland.  His first marriage lasted but ten years and was fruitless, but his second wife, Isabella of Angouleme, bore him two sons and three daughters.  He also had an illegitimate daughter, Joan, who married Llywelyn the Great, Ruler of All Wales, from which the Tudor line of monarchs was descended.  The survival of the English government during John's reign is a testament to the reforms of his father, as John.taxed.the.system.socially,.economically,.and.judicially. 

The Angevin family feuds profoundly marked John. He and Richard clashed in 1184 following Richard's refusal to honor his father's wishes to surrender Aquitane to John. The following year Henry II sent John to rule Ireland, but John alienated both the native Irish and the transplanted Anglo-Normans who emigrated to carve out new lordships for themselves; the experiment was a total failure and John returned home within six months.  After Richard gained the throne in 1189, he gave John vast estates in an unsuccessful attempt to appease his younger brother. John failed to overthrow Richard's administrators during the German captivity and conspired with Philip II in another failed coup attempt.  Upon Richard's release from captivity in 1194, John was forced to sue for pardon and he spent the next five years in his brother's shadow. 

John's reign was troubled in many respects. A quarrel with the Church resulted in England being placed under an interdict in 1207, with John actually excommunicated two years later. The dispute centered on John's stubborn refusal to install the papal candidate, Stephen Langdon, as Archbishop of Canterbury; the issue was not resolved until John surrendered to the wishes of Pope Innocent III and paid tribute for England as the Pope's vassal.

John proved extremely unpopular with his subjects.  In addition to the Irish debacle, he inflamed his French vassals by orchestrating the murder of his popular nephew, Arthur of Brittany.  By spring 1205, he lost the last of his French possessions and returned to England. The final ten years of his reign were occupied with failed attempts to regain these territories.  After levying a number of new taxes upon the barons to pay for his dismal campaigns, the discontented barons revolted, capturing London in May 1215.  At Runnymeade in the following June, John succumbed to pressure from the barons, the Church, and the English people at-large, and signed the Magna Carta.  The document, a declaration of feudal rights, stressed three points.  First, the Church was free to make ecclesiastic appointments.  Second, larger-than-normal amounts of money could only be collected with the consent of the king's feudal tenants.  Third, no freeman was to be punished except within the context of common law.  Magna Carta, although a testament to John's complete failure as monarch, was the forerunner of modern constitutions. John only signed the document as a means of buying time and his hesitance to implement its principles compelled the nobility to seek French assistance.  The barons offered the throne to Philip II's son, Louis.  John died in the midst of invasion from the French in the South and rebellion from his barons in the North.

John was remembered in elegant fashion by Sir Richard Baker in A Chronicle of the Kings of England: ". . .his works of piety were very many . . . as for his actions, he neither came to the crown by justice, nor held it with any honour, nor left it peace."
KING  HENRY III,  (1207-1272)


Henry III, the first monarch to be crowned in his minority, inherited the throne at age nine. His reign began immersed in the rebellion created by his father, King John. London and most of the southeast were in the hands of the French Dauphin Louis and the northern regions were under the control of rebellious barons - only the midlands and southwest were loyal to the boy king.  The barons, however, rallied under Henry's first regent, William The Marshall, and expelled the French Dauphin in 1217.  William The Marshall governed until his death in 1219; Hugh de Burgh, the last of the justiciars to rule with the power of a king, governed until Henry came to the throne in earnest.at.twenty-five. 

A variety of factors coalesced in Henry's reign to plant the first seeds of English nationalism. Throughout his minority, the barons held firm to the ideal of written restrictions on royal authority and reissued the Magna Carta several times.  The nobility wished to bind the king to the same feudal laws under which they were held.  The emerging class of free men also demanded the same protections from the king's excessive control. Barons, nobility, and free men began viewing England as a community rather than a mere aggregation of independent manors, villages, and outlying principalities.  In addition to the restrictions outlined in the Magna Carta, the barons asked to be consulted in matters of state and called themselves together as a Great Council.  Viewing themselves as the natural counselors of the king, they sought control over the machinery of government, particularly in the appointment of chief government positions.  The Exchequer and the Chancery were separated from the rest of the government to decrease.the.king's.chances.of.ruling.irresponsibly. 

Nationalism, such as it was at this early stage, manifested in the form of opposition to Henry's actions.  He infuriated the barons by granting favors and appointments to foreigners rather than the English nobility.  Peter des Roches, the Bishop of Winchester and Henry's prime educator, introduced a number of Frenchmen from Poitou into the government;  many Italians entered into English society through Henry's close ties to the papacy.  His reign coincided with an expansion of papal power (the Church became, in effect, a massive European monarchy) and the Church became as creative as it was excessive in extorting money from England.  England was expected to assume a large portion of financing the myriad officials employed throughout Christendom as well as providing employment and parishes for Italians living abroad.  Henry's acquiescence to the demands of Rome initiated a backlash of protest from his subjects: laymen were denied opportunity to be nominated for vacant ecclesiastical offices and clergymen lost any.chance.of.advancement.

Matters came to a head in 1258. Henry levied extortionate taxes to pay for debts incurred through war with Wales, failed campaigns in France, and an extensive program of ecclesiastical building. Inept diplomacy and military defeat led Henry to sell his hereditary claims to all the Angevin possessions in France except Gascony.  When he assumed the considerable debts of the papacy in its fruitless war with Sicily, his barons demanded sweeping reforms and the king was in no position to offer resistance.  Henry was forced to agree to the Provisions of Oxford, a document placing the barons in virtual control of the realm.  A council of fifteen men, comprised of both the king's supporters and detractors, effected a situation whereby Henry could do nothing without the council's knowledge and consent.  The magnates handled every level of government with great unity initially but gradually succumbed to petty bickering; the Provisions of Oxford remained in force for only years.  Henry reasserted his authority and denied the Provisions, resulting in the outbreak of civil war in 1264.  Edward, Henry's eldest son, led the king's forces with the opposition commanded by Simon de Montfort, Henry's brother-in-law.  At the Battle of Lewes, in Sussex, de Montfort defeated Edward and captured both king and son - and found himself in control of the government.

Simon de Montfort held absolute power after subduing Henry but was a champion of reform. The nobility supported him because of his royal ties and belief in the Provisions of Oxford.  De Montfort, with two close associates, selected a council of nine (whose function was similar to the earlier council of fifteen) and ruled in the king's name. De Montfort recognized the need to gain the backing of smaller landowners and prosperous townsfolk:  in 1264, he summoned knights from each shire in addition to the normal high churchmen and nobility to an early pre-Parliament, and in 1265 invited burgesses from selected towns.  Although Parliament as an institution was yet to be formalized, the latter session was a precursor to both the elements of Parliament: the House of Lords and.the.House.of.Commons.

Later in 1265, de Montfort lost the support of one of the most powerful barons, the Earl of Gloucester, and Edward also managed to escape. The two gathered an army and defeated de Montfort at the Battle of Evasham, Worcestershire.  De Montfort was slain and Henry was released; Henry resumed control of the throne but, for the remainder of his reign, Edward exercised the real power of the throne in his father's stead.  The old king, after a long reign of fifty-six years, died in 1272.  Although a failure as a politician and soldier, his reign was significant for defining the English monarchical position until the.end.of.the.fifteenth.century:..kingship.limited.by.law.
KING  EDWARD I,  (1239-1307)


Edward I, nicknamed "Longshanks" due to his great height and stature, was perhaps the most successful of the medieval monarchs. The first twenty years of his reign marked a high point of cooperation between crown and community.  In these years, Edward made great strides in reforming government, consolidating territory, and defining foreign policy.  He possessed the strength his father lacked and reasserted royal prerogative.  Edward fathered many children as well: sixteen by Eleanor of Castile before her death in 1290, and three more.by.Margaret. 

Edward held to the concept of community, and although was at times unscrupulously aggressive, ruled with the general welfare of his subjects in mind. He perceived the crown as judge of the proper course of action for the realm and its chief legislator; royal authority was granted by law and should be fully utilized for the public good, but that same law also granted protection to the king's subjects.  A king should rule with the advice and consent of those whose rights were in question. The level of interaction between king and subject allowed Edward considerable leeway in achieving his goals. 

Edward I added to the bureaucracy initiated by Henry II to increase his effectiveness as sovereign.  He expanded the administration into four principal parts: the Chancery, the Exchequer, the Household, and the Council. The Chancery researched and created legal documents while the Exchequer received and issued money, scrutinized the accounts of local officials, and kept financial records.  These two departments operated within the king's authority but independently from his personal rule, prompting Edward to follow the practice of earlier kings in developing the Household, a mobile court of clerks and advisers that traveled with the king. The King's Council was the most vital segment of the four.  It consisted of his principal ministers, trusted judges and clerks, a select group of magnates, and also followed the king.  The Council dealt with matters of great importance to the realm and acted as a court for cases of national importance.

Edward's forays into the refinement of law and justice had important consequences in decreasing feudal practice.  The Statute of Gloucester (1278) curbed expansion of large private holdings and established the principle that all private franchises were delegated by, and subordinate to, the crown.  Royal jurisdiction became supreme: the Exchequer developed a court to hear financial disputes, the Court of Common Pleas arose to hear property disputes, and the Court of the King's Bench addressed criminal cases in which the king had a vested interest.  Other statutes prohibited vassals from giving their lands to the church, encouraged primogeniture, and established the king as the sole person who could make a man his feudal vassal.  In essence, Edward set the stage for land to become.an.article.of.commerce. 

Edward concentrated on an aggressive foreign policy.  A major campaign to control Llywelyn ap Gruffydd of Wales began in 1277 and lasted until Llywelyn's death in 1282. Wales was divided into shires, English civil law was introduced, and the region was administered by appointed justices. In the manner of earlier monarchs, Edward constructed many new castles to ensure his conquest.  In 1301, the king's eldest son was named Prince of Wales, a title still granted to all first-born male heirs to the crown. Edward found limited success in extending English influence into Ireland: he introduced a Parliament in Dublin and increased commerce in a few coastal towns, but most of the country was controlled by independent barons or Celtic tribal chieftains. He retained English holdings in France through diplomacy, but was drawn into war by the incursions of Philip IV in Gascony. He negotiated a peace with France in 1303 and retained those areas.England.held.before.the.war. 

Edward's involvement in Scotland had far reaching effects. The country had developed a feudal kingdom similar to England in the Lowlands the Celtic tribal culture dispersed to the Highlands. After the death of the Scottish king, Alexander III, Edward negotiated a treaty whereby Margaret, Maid of Norway and legitimate heir to the Scottish crown, would be brought to England to marry his oldest son, the future Edward II.  Margaret, however, died in 1290 en route to England, leaving a disputed succession in Scotland; Edward claimed the right to intercede as feudal lord of the Scottish kings through their Anglo-Norman roots.  Edward arbitrated between thirteen different claimants and chose John Baliol.  Baliol did homage to Edward as his lord, but the Scots resisted Edward's demands for military service.  In 1296, Edward invaded Scotland and soundly defeated the Scots under Baliol. Baliol was forced to abdicate and the Scottish barons did homage to Edward as their king.  William Wallace incited a rebellion in 1297, defeated the English army at Stirling, and harassed England's northern counties. The next year, Edward defeated Wallace at the Battle of Falkirk but encountered continued resistance until Wallace's capture and execution in 1304.  Robert Bruce, the grandson of a claimant to the throne in 1290, instigated another revolt in 1306 and would ultimately defeat the army of Edward II at Bannockburn.  Edward's campaigns in Scotland were ruthless and aroused in the Scots a hatred of England that would endure for generations. 

Edward's efforts to finance his wars in France and Scotland strained his relationship with the nobility by instituting both income and personal property taxes. Meetings of the King's Great Council, now referred to as Parliaments, intermittently included members of the middle class and began curtailing the royal authority.  Parliament reaffirmed the Magna Carta and the Charter of the Forest in 1297, 1299, 1300, and 1301; it was concluded that no tax should be levied without consent of the realm as a whole (as represented.by.Parliament. 

Edward's character found accurate evaluation by Sir Richard Baker, in A Chronicle of the Kings of England: “He had in him the two wisdoms, not often found in any, single; both together, seldom or never: an ability of judgement in himself, and a readiness to hear the judgement of others.  He was not easily provoked into passion, but once in passion, not easily appeased, as was seen by his dealing with the Scots; towards whom he showed at first patience, and at last severity.  If he be censured for his many taxations, he may be justified by his well bestowing them; for never prince laid out his money to more honour of himself, or good of his kingdom."
KING  EDWARD II,  (1284-1327)


Edward II lacked the royal dignity of his father and failed miserably as king. He inherited his father's war with Scotland and displayed his ineptitude as a soldier. Disgruntled barons, already wary of Edward as Prince of Wales, sought to check his power from the beginning of his reign. He raised the ire of the nobility by lavishing money and other rewards upon his male favorites. Such extreme unpopularity would eventually cost.Edward.his.life.

Edward I's dream of a unified British nation quickly disintegrated under his weak son. Baronial rebellion opened the way for Robert Bruce to re-conquer much of Scotland.  In 1314, Bruce defeated English forces at the battle of Bannockburn and ensured Scottish independence until the union of England and Scotland in 1707. Bruce also incited rebellion in Ireland and reduced English influence to.the.confines.of.the.Pale.

Edward's preference for surrounding himself with outsiders harkened back to the troubled reign of Henry III.  The most notable was Piers Gaveston, a young Gascon exiled by Edward I for his undue influence on the Prince of Wales and, most likely, the king's homosexual lover. The arrogant and licentious Gaveston wielded considerable power after being recalled by Edward. The magnates, alienated by the relationship, rallied in opposition behind the king's cousin, Thomas, Earl of Lancaster; the Parliaments of 1310 and 1311 imposed restrictions on Edward's power and exiled Gaveston.  The barons revolted in 1312 and Gaveston was murdered - full rebellion was avoided only by Edward's acceptance of further restrictions.  Although Lancaster shared the responsibilities of governing with Edward, the king came under the influence of yet another despicable favorite, Hugh Le Despenser.  In 1322, Edward showed a rare display of resolve and gathered an army to meet Lancaster at the Battle of Boroughbridge in Yorkshire.  Edward prevailed and executed Lancaster.  He and Le Despenser ruled the government but again acquired many enemies - 28 knights and.barons.were.executed.for.rebelling.and.many.exiled. 

Edward sent his queen, Isabella, to negotiate with her brother, French king Charles IV, regarding affairs in Gascony.  She fell into an open romance with Roger Mortimer, one of Edward's disaffected barons, and persuaded Edward to send their young son to France.  The rebellious couple invaded England in 1326 and imprisoned Edward.  The king was deposed in 1327, replaced by his son, Edward III, and murdered, by the insertion of a hot iron into his bowels,.in.September.1328.at.Berkeley.castle.    

Sir Richard Baker, in reference to Edward I in A Chronicle of the Kings of England, makes a strong indictment against Edward II: "His great unfortunateness was in his greatest blessing; for of four sons which he had by his Queen Eleanor, three of them died in his own lifetime, who were worthy to have outlived him; and the fourth outlived him,.who.was.worthy.never.to.have.been.born."
ISABELLA OF FRANCE, QUEEN OF ENGLAND  (1295-1358) 


Isabella of France (c.1295 – August 22, 1358), known as the She-Wolf of France, was the Queen consort of Edward II of England. She was a member of the House of Capet.

Isabella was born in Paris sometime between 1288 and 1296, the daughter of King Philip IV of France and Queen Jeanne of Navarre, and the sister of three French kings. While still an infant, her father had promised her in marriage to Edward II to resolve the conflicts between France and England over the latter's continental possession of Gascony and claims to Anjou, Normandy and Aquitaine. Pope Boniface VIII had urged the marriage as early as 1298 but was delayed by wrangling over the terms of the marriage contract. The English king, Edward I had also attempted to break the engagement several times. Only after he died in 1307 did the wedding go forward.

Her groom, the new King Edward II, looked the part of a Plantagenet king to perfection. He was tall and athletic, and wildly popular at the beginning of his reign. She married Edward at Boulogne-sur-Mer on January 25, 1308. Since he had ascended the throne the previous year, Isabella never was titled Princess of Wales.

At the time of her marriage Isabella was about twelve, described by Geoffrey of Paris as "the beauty of beauties...in the kingdom if not in all Europe." This may not merely have been a chronicler's politeness, as Isabella's father and brother were likewise very handsome men. Despite her youth and beauty, King Edward paid little attention to his bride, bestowing her wedding gifts upon his favorite, Piers Gaveston.

Edward and Isabella produced four children, and she suffered at least one miscarriage. The itineraries of Edward II and Queen Isabella also show that they were together 9 months prior to the births of all four surviving offspring. Their children were:

· Edward of Windsor, born 1312
· John of Eltham, born 1316
· Eleanor of Woodstock, born 1318, married Reinoud II of Guelders
· Joan of the Tower, born 1321, married David II of Scotland
Although Isabella produced four children, the king was notorious for lavishing sexual attention on a succession of male favorites, including Piers Gaveston and Hugh le Despenser the younger. He neglected Isabella, once even abandoning her during a campaign against the Scottish King, Robert Bruce, at Tynemouth. She barely escaped Robert the Bruce's army, fleeing along the coast to English held territory. Isabella despised his favorite, Hugh le Despenser, and in 1321, while pregnant with her youngest child, she dramatically begged Edward to banish Despenser from the kingdom. Despenser was exiled, but Edward recalled him later that year, and this act seems to have finally turned Isabella against him altogether. While Queen Isabella's relationship to Roger Mortimer is unknown for this time period, she may have helped him escape from the Tower of London in 1323. Later she would openly take Mortimer as her lover.

When her brother, King Charles IV of France, seized Edward's French possessions in 1325, she returned to France, initially as a delegate of the King charged with negotiating a peace treaty between the two countries. However, her presence in France became a focal point for the many nobles opposed to Edward's reign and she gathered an army to oppose Edward, in alliance with Roger Mortimer, 1st Earl of March, who had become her lover. Enraged by this, Edward demanded that Isabella return to England. Her brother, King Charles, replied, "The queen has come of her own will and may freely return if she wishes. But if she prefers to remain here, she is my sister and I refuse to expel her."

Despite this public show of support by the King of France, Isabella and Mortimer left the French court in summer 1326 and went to William of Hainaut in Holland (his wife was Isabella's cousin). William provided them with eight men of war (ships) in return for a marriage contract between his daughter Philippa and Isabella's son, Edward. On September 21, 1326 Isabella and Mortimer landed in Suffolk with an army (most of whom were mercenaries). King Edward offered a reward for their deaths, and is rumored to have even carried a knife in his hose with which to kill his wife. Isabella responded by offering twice as much money for the head of Hugh the younger Despenser (this reward was issued from Wallingford Castle).

The invasion by Isabella and Mortimer was successful: King Edward's few allies deserted him without a battle; the Despensers were killed, and Edward himself was captured and forced to abdicate in favor of his eldest son, Edward III of England. Since the young king was only fourteen when he was crowned on 1 February 1327, Isabella and Mortimer ruled as regents in his place.

According to legend, Isabella and Mortimer famously plotted to murder the deposed king in such a way as not to draw blame on themselves, sending the famous order "Edwardum occidere nolite timere bonum est" which depending on where the comma was inserted could mean either "Do not be afraid to kill Edward; it is good" or "Do not kill Edward; it is good to fear". In actuality, there is little evidence of just who decided to have Edward assassinated, and none whatsoever of the note ever having been written. Alison Weir's biography of Isabella puts forward the theory that Edward II in fact escaped death and fled to Europe, where he lived as a hermit for a further twenty years.

When Edward III attained his majority (at the age of 18) he, and a few trusted companions, staged a coup on October 19, 1330 and had both Isabella and Mortimer taken prisoner. Despite Isabella's cries of "Fair son, have pity on gentle Mortimer", Mortimer was executed for treason one month later in November of 1330.

Isabella's life was spared by her son and she was allowed to retire to Castle Rising in Norfolk. She did not, as legend would have it, go insane; she enjoyed a comfortable retirement and made many visits to her son's court, doting on her grandchildren. Isabella took the habit of the Poor Clares before she died on August 22, 1358, and her body was returned to London for burial at the Franciscan church at Newgate. She was buried in her wedding dress, with Edward's heart interred with her.

KING  EDWARD III,  (1312-1377)


The fifty-year reign of Edward III was a dichotomy in English development. Governmental reforms affirmed the power of the emerging middle class in Parliament while placing the power of the nobility into the hands a few.  Chivalric code reached an apex in English society but only masked the greed and ambition of Edward and his barons.  Social conditions were equally ambiguous: the export of raw wool (and later, the wool cloth industry) prospered and spread wealth across the nation but was offset by the devastation wrought by the Black Death.  Early success in war ultimately failed to produce lasting results.  Edward proved a most capable king in a time of great evolution in England.

Edward's youth was spent in his mother's court and he was crowned at age fourteen after his father was deposed.  After three years of domination by his mother and her lover, Roger Mortimer, Edward instigated a palace revolt in 1330 and assumed control of the government.  Mortimer was executed and Isabella was exiled from court.  Edward was married to Philippa of Hainault in 1328 and the union produced many children; the 75% survival rate of their children - nine out of twelve lived through adulthood - was incredible.considering.conditions.of.the.day. 

War occupied the largest part of Edward's reign.  He and Edward Baliol defeated David II of Scotland and drove David into exile in 1333.  French cooperation with the Scots, French aggression in Gascony, and Edward's claim to the disputed throne of France (through his mother, Isabella) led to the first phase of the Hundred Years' war.  The naval battle of Sluys (1340) gave England control of the Channel, and battles at Crecy (1346) and Calais (1347) established English supremacy on land.  Hostilities ceased in the aftermath of the Black Death but war flared up again with an English invasion of France in 1355.  Edward, the Black Prince and eldest son of Edward III, trounced the French cavalry at Poitiers (1356) and captured the French King John.  In 1359, the Black Prince encircled Paris with his army and the defeated French negotiated for peace. The Treaty of Bretigny in 1360 ceded huge areas of northern and western France to English sovereignty.  Hostilities arose again in 1369 as English armies under the king's third son, John of Gaunt, invaded France.  English military strength, weakened considerably after the plague, gradually lost so much ground that by 1375, Edward agreed to the Treaty of Bruges, leaving only the coastal towns of Calais, Bordeaux,.and.Bayonne.in.English.hands.

The nature of English society transformed greatly during Edward's reign. Edward learned from the mistakes of his father and affected more cordial relations with the nobility than any previous monarch. Feudalism dissipated as mercantilism emerged: the nobility changed from a large body with relatively small holdings to a small body that held great lands and wealth. Mercenary troops replaced feudal obligations as the means of gathering armies. Taxation of exports and commerce overtook land-based taxes as the primary form of financing government (and war). Wealth was accrued by merchants as they and other middle class subjects appeared regularly for parliamentary sessions. Parliament formally divided into two houses - the upper representing the nobility and high clergy with the lower representing the middle classes - and met regularly to finance Edward's wars and pass statutes.  Treason was defined by statute for the first time (1352), the office of Justice of the Peace was created to aid sheriffs (1361),.and.English.replaced.French.as.the.national.language.(1362). 

Despite the king's early successes and England's general prosperity, much remained amiss in the realm. Edward and his nobles touted romantic chivalry as their credo while plundering a devastated France; chivalry emphasized the glory of war while reality stressed its costs. The influence of the Church decreased but John Wycliff spearheaded an ecclesiastical reform movement that challenged church exploitation by both the king and the pope. During 1348-1350, bubonic plague (the Black Death) ravaged the populations of Europe by as much as a fifty per cent. The flowering English economy was struck hard by the ensuing rise in prices and wages. The failed military excursions of John of Gaunt into France caused excessive taxation and eroded Edward's popular support. 

The last years of Edward's reign mirrored the first, in that a woman again dominated him.  Philippa died in 1369 and Edward took the unscrupulous Alice Perrers as his mistress.  With Edward in his dotage and the Black Prince ill, Perrers and William Latimer (the chamberlain of the household) dominated the court with the support of John of Gaunt.  Edward, the Black Prince, died in 1376 and the old king spent the last year of his life grieving.  Rafael Holinshed, in Chronicles of England, suggested that Edward believed the death of his son was a punishment for usurping his father's crown: "But finally the thing that most grieved him, was the loss of that most noble gentleman, his dear son Prince Edward . . . But this and other mishaps that chanced to him now in his old years might seem to come to pass for a revenge of his disobedience showed to his in usurping against him. . ."
The Seymour Family

The background for this genealogy is based on an article entitled “The English Home and Ancestry of Richard Semer (Seymour) of Hartford, Conn.”  In New England Historical and Genealogical Register, vol 71, pp 105-115.  Also in the New England Historical and genealogical Register of July, 1918.

It is a far-winging road that leads from the early days of Connecticut back through the exiting epoch of the last Tudor sovereigns of England, and further back into the dim, rich shadows of the earlier England of the Plantagenets with its great nobles – Percies, Le Despencers, Clares, Mortimers, and Cliffords – all ancestors of Richard Seymour.

Richard Seymour of Hartford, Connecticut, was a descendant of the ancient house of St. Maur and great grandson of the Lord Protector of England, Sir Edward Seymour, whose nephew was King Edward VI.  Three strains of royal blood flow in the veins of the Seymours of America, and all descendants have the right to quarter the coat of arms of the Seymours with the coat of arms of the Plantagenets of England
.

Richard Seymour, the Son of Sir Edward Seymour of Berry Pomeroy, Knight and Baronet, grandson of Sir Edward of berry Pomeroy, and great-grandson of Edward, Duke of Somerset, Earl of Hartford, Viscount Beauchamp, and Baron Seymour, Lord Protector of England and Uncle of Edward VI was an Oxford Scholar, and became one of the foremost men of Hartford, Connecticut and a founder of Norfolk, Connecticut.

The great house of Seymour descends from a knight, Sir William St. Maur, who lived in the thirteenth century.  He had for his earliest ancestor in England a companion of William the Conqueror, who came from Normandy.  The wives of neither Sir William nor of his son, Sir Roger, are known, but beginning with Sir Roger’s son, Roger de St. Maur, Lord of Penhow and Woundy (taken from the Welsh and is near Caldecot in Monmouthshire) who married Joan, daughter  and heiress of Demerel of Devonshire, all of the Seymours (as the name soon changed to from St. Maur)who carry down the line of ancestory for six gereations, married ladies who, being heiresses of Armigerous families, brought to the Seymours the right to quarter their arms with the arms of Seymour.  The Seymour Arms at this time were:  Gules, two wings conjoined in lure, tips downward, Or.

John Seymour of Wolf Hall in Wiltshire, who was Sheriff of the county under Henry VI, married Elizabeth, daughter of Sir Henry Darell of Littlecot, County Wilts, and their eldest son, Sir John Seymour of Wolf Hall, succeeded to his father’s estates.  He was knighted by King Henry VII on the field of battle for gallant conduct as one of the commanders of the King’s forces against the Cornish rebels at Blackheath.  He, like his father was Sheriff of Wiltshire.  He served in the wars in France and Flanders and, for prowess in the sieges of Theroung  and Tourmay, and at the famous “Battle for the Spurs” he was made a Knight Baneret by King Henry III.  He was a great noble and a splendid figure of his time, honored at court and abroad.

He was constable of Bristol Castle, attended the King at the “Field of the Cloth of Gold” where took place the celebrated meeting of Henry and Francis I, and also at Canterbury when Emperor Charles V came to England.  At a second interview between the English and French Kings at Boulonge in 1532, Sir John was present as Groom of the Chamber.

His Marriage was a brilliant alliance, his wife being Margaret, second daughter of Sir Henry Wentworth of Nestlested, County Suffolk, who was descended from King Edward I in one line and from King Edward III in another, and consequently from practically all the medieval  dynasties of Europe.
Sir THOMAS SEYMOUR, Lord High Admiral (1508-1549)


Thomas Seymour, Baron Seymour of Sudeley (c. 1508 – March 20, 1549), was a son of Sir John Seymour and Margaret Wentworth. Sir John and Margaret had eight surviving children; the eldest was Edward Seymour, 1st Duke of Somerset, the second, Thomas. He was a younger brother of Jane Seymour, the third Queen consort of King Henry VIII of England.

Thomas spent his childhood in Wulfhall, outside Savernake Forest, in Wiltshire. Historian David Starkey said that Thomas was 'tall, well-built and with a dashing beard and auburn hair, he was irresistible to women'.  A prominent Tudor courtier, Sir Nicholas Throckmorton, described Thomas Seymour as 'hardy, wise and liberal...fierce in courage, courtly in fashion, in personage stately, in voice magnificent, but somewhat empty of matter'.

The Seymour family's power grew during Henry VIII's marriage to Anne Boleyn.  Sir John had succeeded in gaining a position for his daughter Jane, as a Lady in waiting.  Anne Boleyn failed to have a son which gave the Seymour brothers an opportunity to push Jane in the King's way.  Henry married Jane eleven days after Anne's execution in May 1536.  However, it was Edward who received the most benefits from his sister's marriage to the King.  Historians have speculated whether a division between Edward and Thomas began then as unsurprisingly Thomas began to resent his brother and the good relationship between them began to dissolve.  Thomas was however made Lord High Admiral. Thomas's jealousy of his brother consumed him more than any other emotion.

In 1543 John Nevill, 3rd Baron Latymer, died leaving a wealthy widow, formerly Catherine Parr.  An attachment grew between Catherine and Thomas.  Unfortunately for Thomas, Henry VIII also became interested in Catherine, and later married her, having been impressed with her dignity and intelligence.  Envious of Seymour's attentions to Catherine, the king subsequently sent Thomas away on a diplomatic mission to the Netherlands.

Henry VIII died in January 1547, leaving Catherine as one of the wealthiest women in England.  Thomas had been made Master-General of the Ordnance in 1544 and Lord Warden of the Cinque Ports in 1545.  He returned to court a few months before Henry's death and saw his brother Edward become Lord Protector of England, and in effect, ruler of the realm.  After all, the Seymour brothers were uncles to Henry VIII's young son and successor, the future (short-lived) Edward VI of England.  As part of a 'unfulfilled gifts clause' left unmentioned in Henry's will, Thomas was granted the title Baron Seymour of Sudeley.  Thomas' fervent desire was to unseat and replace his brother as Lord Protector.

Though Thomas Seymour's name had been linked to Mary Howard, Duchess of Richmond, he was still unmarried at the time of the king's death.  Possibly Thomas schemed to marry either Princess Mary or Princess Elizabeth, but whatever the truth, neither panned out. However, he did marry Catherine in secret in late April of 1547. Many viewed the marriage as occurring too quickly after the King's death.  Anne Stanhope, Somerset's proud wife, disliked Catherine and Thomas and began to turn many people in court against them. To further show her hatred, Anne kept the Queen's jewels, which by right were Catherine's.  Many viewed Thomas's marriage to Catherine as an example of his ambition.

Princess Elizabeth, later Elizabeth I of England, was Catherine's ward and immediately after her father's death she began to live with her stepmother in Chelsea. Therefore, Thomas had the guardianship of Elizabeth and also Lady Jane Grey. Thomas, who was overly ambitious, started to make advances toward Elizabeth.  The loud and boisterous Seymour began to sneak into 'the Lady Elizabeth's chamber before she was ready, and sometimes before she did rise; and if she were up he would bid her good morrow and ask how she did, and strike her upon the back or on the buttocks familiarly....' As gossip began to spread, Kat Ashley, Elizabeth's governess, implored Seymour to quit his bedroom antics with the princess.  Indignant, Thomas retorted, 'By God's precious soul, I mean no evil, and I will not leave it!' Strange episodes followed as Catherine began to join her husband in his bizarre escapades with Elizabeth, once joining her husband in tickling the princess in bed and on another occasion holding Elizabeth still as her black dress was cut by Thomas's sword into 'a hundred pieces.' Although the governess of Princess Elizabeth at one time averred that the Queen had found Elizabeth in Seymour's arms, she later withdrew the story. Catherine nevertheless tried to save Elizabeth's reputation by sending her away to the house of Anthony Denny in Hertfordshire.  However when Catherine died in childbirth in August 1548, Thomas renewed his attentions toward the Princess.

Thomas started to bribe a man called John Fowler, one of King Edward VI's closest servants. Fowler told Thomas that the King frequently complained about the lack of pocket money he received.  So Thomas smuggled money to the King.  Thomas also began to voice open disapproval of his brother's administration skills.  As Lord High Admiral, he was able to control the English navy and he openly asked people for support in case of a coup.  As admiral he encouraged piracy, allowing pirates safe passage in exchange for shares of their booty.  He was completely indiscreet.

Thomas also planned to finance the coup by bribing the vice-treasurer of the Bristol Mint, Sir William Sharington.  Sharington was responsible for debasing the coinage in Bristol and he had been fiddling the account books and keeping the majority of the profit.  Thomas found out and blackmailed him.

Thomas's downfall

Someone informed the council of Thomas's activities and by the end of 1548 everyone knew of his plans.  The Bristol Mint was investigated and Sharington revealed all. Somerset attempted to have his brother pardoned and summoned a meeting with the council that Thomas could attend and explain his actions.  However Thomas did not attend and developed a plan to kidnap the King.

On the night of the 16th of January, Thomas broke into the King's apartments at Hampton Court Palace.  He entered the privy garden and awoke one of the King's pet spaniels. The guards arrested Thomas and he was sent to the Tower of London.  On 18th January 1549, the council sent agents to question everyone around Thomas, including Princess Elizabeth.

On 22nd February 1549, the council officially accused him of thirty-three charges of treason.  Somerset delayed signing the death warrant so the council, led by Dudley, went to Edward VI for his signature.  On 20th March, Seymour was executed at the Tower, dying 'dangerously, irksomely and horribly.'  Thomas's daughter by Catherine, Mary Seymour, was placed in the care of the Duchess of Suffolk, Catherine Brandon. Catherine's daughter Mary should have been a wealthy woman, but her mother had left her fortune to her husband.  When Thomas was executed, the crown confiscated everything he had, including Catherine's bequest.  The child appears to have died around the age of two, when she disappears from historical record.  The title 'Baron of Sudeley' passed to Catherine's brother, William Parr.

It is falsely alleged that upon hearing of his death Princess Elizabeth said, 'Today died a man with much wit and not much judgment.' After almost being seduced by Thomas Seymour, Elizabeth learned to be much more careful in her interactions with men.

Sir EDWARD SEYMOUR, Lord Protector (?-1552)


The eldest son of Sir John Seymour was Edward, who became the most powerful noble of the realm, the Lord Protector of England.  He was knighted in 1523, became an Esquire of the King’s household the following year, and Gentleman of the Privy Chamber in 1536.  This year was prolific in honors for Edward Seymour.  He was created the Viscount Beauchamp of Hache, Somersetshire, became Governor and Captain of the Isle of Jersey, and Chancellor and Chamberlain of North Wales.  In 1537 he was created Earl of Hartford, and in 1541 was elected Knight of the Garter.

In December 1542 he became Lord High Admiral of England for life.  Honors crowded upon honors.  He became Lieutenant of the North, Lieutenant of the Kingdom under the Queen Regent, and Lieutenant and Captain-General of Boulonge.  At last, early in 1547, the most powerful office of the State came to him.  He was Protector of all the realms and domains of the Kings Majesty, and Governor of the Royal Person.  He was High Steward of England at the coronation of Edward VI,  became Lord Treasurer of England, Earl Marshal of England for Life,  was created Baron Seymour of Hache, and in the same year, Duke of Somerset.

The Earldom of Somerset had been held by the great House  of Beaufort since 1397, when Richard II granted it to John Beaufort,  son of John Gaunt (son of Edward III).  A son of John Beaufort was created Duke of Somerset.  The family became extinct in 1471.  The title of Duke of Somerset was borne by Henry Fitsroy, illegitimate son Henry VIII, until his death in 1536.

The Lord Protector married Catherine, daughter and heiress of Sir William Filliol of Langton Washe, Essex, and Woodlands, Dorsettshire.  She brought to the Seymours the right to quarter with their coat of arms her own, which was:  Vair, a canton, gules.

He repudiated her and married Anne, daughter and heiress of Sir Edward Stanhope.  Hayward says of this second wife of the Protector, in his Life of Edward VI “Anne Stanhope, Duchess of Somerset, was for pride monstrous, a woman of many imperfections intolerable, she was exceeding violent, and subtle in accomplishing her ends, for which she spurned all respect of conscience and shame.  This women did bear such invincible hate to the Queen Dowager, first for slight causes and woman’s quarrels, and especially because Queen Catherine had precedence over her, the wife of the greatest peer in the land.”  The Duke of Somerset entailed his titles and estates to his children by Anne Stanhope, passing over his two sons by his first wife.  However, in the line of male descendents from Anne Stanhope became extinct in 1750, and Sir Edward Seymour, who descended from the Protector and his wife, Catherine Filliol, came into the rank and possessions which should, in justice, have been the inheritance of his ancestors.

Despite the high rank of the Protector and the honors and titles which had been heaped upon him  - perhaps because of them- he had many enemies and there was much friction between him and the council.  Furthermore, the feeling against him was intensified by the conviction of his brother,  Sir Thomas Seymour, for treason.   France now declared war against England, and the Scots won victories against the English -  all of which increased his difficulties and his disfavor with the people in general.  He was finally sent to the tower and the Protectorship taken from him.   He was released early in 1550, but was again imprisoned a few months later, accused of treason.  His judges failed to prove the charges as originally brought against him, but he was condemned on a charge of felony.  He was executed (by beheading) on January 22, 1552.

In consequence of his condemnation he underwent attainder, and the title of Duke of Somerset passed from the Seymours.  It came to them again, however just after the restoration of Charles II.  William Seymour, great-grandson of the Protector, who had become in 1621, Earl of Hertfort and Baron Beauchamp and had been created Marquis of Hertford in 1640, and received from the King the restored Dukedom of Somerset in 1660.  This William Seymour had married Lady Arabella Stewert, cousin of James I, and the latter, being greatly displeased thereat, imprisoned Seymour in the Tower of London.  He later released, and in the Civil War fought gallantly on the King’s side.  He was one of the four nobles – the others being the Duke of Richmond, the Earl of Lindsey, and the Earl of Southampton – who offered to die in the place of Charles I, when the House of Commons had condemned the King to death.

The sixth Duke of Somerset in the line beginning with the Protector, was Charles Seymour.  He married Elizabeth, daughter of Joseline Percy, Earl of Northumberland.  On the death without issue of his son Algernon, the Dukedom passed, as noted above, to a distant cousin, Sir Edward Seymour of Berry Pomeroy, a descendant of the elder branch of the Seymours through the Protector’s first wife, Catherine Filliol, in 1759.

Children of Edward and Catherine:

· Edward Seymour II who was born on ?

EDWARD SEYMOUR II (-1593)


To return to the direct ancestral line of Richard Seymour of Hartford, Sir Edward Seymour was the second and eldest surviving son of the Protector and Catherine Filliol.  He married Mary, daughter and heiress of John Walshe of Catengar, Somerset, Justice of Common Pleas, who bore arms Azure, six mullets or, three tow and one a bordue gebonner, argent and gules.

Children of Edward and Mary:

· Edward Seymour who was born on ?

EDWARD SEYMOUR III (-1613)



The son and heir of Sir Edward Seymour and his wife was Sir Edward Seymour of Berry Pomeroy, Knight.  He was a member of the first Parliament under James I, and in 1611 was created a Baronet- dying in 1613.  He married Elizabeth daughter of Sir Arthur Champernown.  Through  Elizabeth Champernown a third royal strain came into the Seymour blood, and her son was Richard Seymour of Hartford, born about 1596.   (His granddaughter, Mary married Joshua Bushnell and thus brought the Seymour line to the Bushnells). 

Children of Edward III and Elizabeth:

· Edward Seymour who was born on ?

· Richard Seymour who was born on 1596 and died on 1655
· Bridget Seymour   married John Bruen of Aldehampton

· Mary Seymour   married Sir George Farrewell of Hilbishop   
· Elizabeth Seymour   married George Cary of Cockington    
· Amy Seymour   married Edmund Parker of North Molton 
RICHARD SEYMOUR (1596-1655)


Richard was born on 1596.  He was seventeen years old when he matriculated at Exetor College, Oxford, in February 1613. In the register of Exeter his entrance is recorded in Latin and he is called therein “baronetti filius”.  The rank of Baronet was then a new dignity and the only Seymour of that rank was Sir Edward Seymour of Berry Pomeroy.  

However, in the list of donors of plate to the college, Sir Edward Seymour’s name is given as the father of Richard Seymour who was among the donors and who is called “filil Edvardi Seymour Baronetti”.

Why Richard Seymour came to America is unknown, but he was a younger son, and it may well be that life in the colonies seemed to promise richer opportunities than did the usual environment of younger sons in England.  His relatives were strongly on the side of the King and the established church when the conflict broke out between the King’s party and parliament, but it may also be that at Oxford, Richard may have come into contact with, and induced to become a member of the Puritan faith – an thus to America.  At any rate, in the spring of 1640 he was in Hartford, Connecticut.  Ten years later he signed the agreement for the settlement of Norwalk, Connecticut and became one of the first settlers of that town.

His wife was Mary Rashleigh and their marriage took place in Devon.  This is corroborated by the two rings in possession of the Seymour family.  On one are the engraved charges of the coat of arms of the Rashleighs of Devon and Cornwall, and on the other are the wings of the Seymour arms and above them the Cornish clough and rose of the Rashleighs.  Also the “Great Bible” mentioned in the inventory of Richard Seymour’s son John.  This was the “Bishop’s Bible” printed in 1584, and is still in the possession of the family descendants.  
On the title page of the New Testament is a drawing of the Seymour armorial charge, the two wings conjoined in lure, while on this same page appear the royal arms of England with the fleurs-de-lis of France in the first and fourth quarter and the English Lions in the second and third – the augmentation conferred upon the Seymours.  On a fly-leaf of this bible is a drawing of the coat of arms of the Seymours of Berry Pomeroy, exactly as they are emblazoned in the Herald Visitation of Devon in 1620, and showing the augmentation granted 15 August 1547 by King Edward VI to his uncle the Duke of Somerset, the grant containing the express provision that the right to this augmentation was conferred upon all descendants of the Protector.
Children of Richard and Mary:

· Richard Seymour
· Mary Seymour
· Zacharia Seymour
· Thomas Seymour married Hannah Marvin
· Mercy Seymour

· John Seymour

Seymour Family Genealogy




Seymour Coat of Arms

The coat of arms, therefore, which may be borne of right by all descendants of Richard Seymour of Connecticut, is blazoned as follows:

Arms.  Quarterly: 1 and 4, or on a pile gules three lions passant guardant of the field, langued and armed azure, between three fleurs-de-lis of the last;  2 and 3, gules, two wings conjoined in lure, tips downward, or.

Crest: Out of a ducal cornet or, a semi-phoenix in flames proper.

Motto:  Foy pour devoir
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Underneath the drawing of the arms on the fly leaf of Richard Seymour’s Bible is written” Richard Seymour of Berry Pomeroy Heytor Hund, in ye colony of Conecicot in Newe England, Annoque Domini 1640”.

The Wentworth Family

WENTWORTH, the name of an English family distinguished in the parliamentary history of the 16th and 17th centuries.  The Wentworths traced descent from William Wentworth (d. 1308) of Wentworth Woodhouse, in Yorkshire, who was the ancestor of no fewer than eight distinct lines of the family, two main branches of which were settled in the 14th century at Wentworth Woodhouse and North Elmshall respectively.  From the elder, or Wentworth Woodhouse branch, were descended Thomas Wentworth the celebrated earl of Strafford (q.v.), and through him the Watson-Wentworths, marquesses of Rockingham in the 18th century, and the earls FitzWilliam of the present day.  

ROGER WENTWORTH (1384-1452)


To the younger branch belonged Roger Wentworth (d. 1452), great-great-grandson of the above mentioned William.  Roger, who was a son of John Wentworth (fl. 1413) of North Elmshall, Yorkshire, acquired the manor of Nettlestead in Suffolk in right of his wife, a grand-daughter of Robert, Baron Tibetot, in whose lands this manor had been included, and who died leaving an only daughter in 1372.  Roger's son Henry (d. 1482) was twice married; by his first wife he was the ancestor of the Wentworths of Gosfield, Essex; by his second of the Wentworths of Lillingstone Lovell, Buckinghamshire.'  

Another of Roger Wentworth's sons, Sir Philip Wentworth, was the grandfather of Margery, wife of Sir John Seymour, mother of the Protector Somerset and of Henry VIII.'s wife Jane Seymour, and grandmother of King Edward VI.  Margery's brother Sir Robert Wentworth (d. 1528) married a daughter of Sir James Tyrrell, the reputed murderer of Edward V. and his brother in the Tower; and Sir Robert's son by this marriage, Thomas Wentworth (1501-1551), was summoned to parliament by writ in 1529 as Baron Wentworth of Nettlestead.  He was one of the peers who signed the letter to the pope in favour of Henry VIII.'s divorce from Catherine of Aragon, and was one of the judges of Anne Boleyn.  He was lord chamberlain to Edward VI., and died in 1551 leaving sixteen children.

One line of Margaret Wentworth’s royal ancestory was as follows:

The princess Joan, daughter of King Edward I and Queen Eleanor, who was the daughter of St. Ferdinand, the King of Castille, married Gilbert de Clare, Earl of Clare and Gloucester.   Their daughter, Eleanor, married Hugh le Despencer, who became Earl of Glouster in right of his wife.  The fourth son was Phillip le Despencer , whose son, grandson, and great grandson bore the same name.  The last was Sir Phillip de Despencer of Nettlested, Suffolk, and Goushill, Lincolnshire, a Knight.  His daughter married Roger Wentworth, and brought Nettlested to the Wentworths.  He was her second husband, Her first marriage being to John, Lord de Ros.  Roger Wentworth was the youngest son of John Wentworth of North Elmsall, Yorkshire, living in the early part of the fifteenth century, whose grandfather, another John Wentworth, was living in 1413 and was the son of William Wentworth of Wentworth Woodhouse, Yorkshire.

Roger Wentworth died in 1452.  He and his wife, Margaret le Despencer, had a son Sir William Wentworth of Nettlested whose son was Sir Henry, who died in 1499.  Henry married Anne Saye and was the father of Margaret Wentworth, the wife, as stated above, of Sir john Seymour.

Margaret Wentworth Seymour’s lineage from King Edward III was through the latter’s son, Lionel, Duke of Clarence. His daughter, Philippa, married Edmund Mortimer, Earl of March, and their daughter, Elizabeth, became the wife of Sir Henry “Hotspur”, the son and heir apparent of the first Earl of Northumberland. (Hotspur was killed in a rebellion against King Henry IV).  Hotspur’s daughter, Elizabeth, married John, Lord de Clifford.  They were the parents of Mary Clifford, who married Sir William Wentworth.  His grand-daughter, Margaret became the mother of the Protector.

    Wentworth
        de Clare
          
  de Clifford

The Champernown Family

The royal  ancestory of the Champernownes is as follows:

Lady Elizabeth Plantagenet, daughter of King Edward III, married Humphrey de Bohun VIII, Earl of Hereford and Essex (1276-1321).  Their daughter, Lady Margaret de Bohun, in 1325 married Hugh de Courtenay, Earl of Devon.  Sir Philip Courtenay of Ponderham, their son, a Knight, married Anne, daughter of Sir Thomas Wake, Knight.  Sir John Courtenay, son of Sir Philip, married Joan, daughter of Sir Alexander Champernowne, Knight.  Their son, Sir Philip Courtenay, Knight, was of Molland, and his wife was a daughter of Robert Hungeston.  
Sir Philip’s daughter, Margaret, married Sir John Champernowne, Knight, of Modbury.  Their son, Sir Philip Champernowne of Modbury, Knight, married Katherine, daughter of Sir Edmund Carew.  
Their son, Sir Arthur Champernowne, Knight, of Darlington, Devonshire, married Mary, sister of Henry, Lord Norreys of Rycote.  They were the parents of Elizabeth Champernowne who married Sir Edward Seymour of Berry Pomeroy – and they were the parents of Richard Seymour.

One of the children of Richard Seymour and Elizabeth Champernowne Seymour was Thomas Seymour, who married Hannah Marvin.  Their daughter, Mary Seymour, married at Norwalk, Connecticut in May 1682, Joshua Bushnell (#26) of Saybrook, Connecticut, our ancestor.
Sir ARTHUR CHAMPERNOWNE (1524-1578) Vice Admiral of the West

Sir Arthur Champernowne (1524 – march 29 , 1578) was a Vice-Admiral of the West who lived at Dartington Hall in Devon.

He was the second son of Sir Philip Champernowne of Modbury, Devon, whose family had lived in Devon since arriving from Chambernon in France in the twelfth century. Sir Walter Ralegh, the son of his sister Katherine, was his nephew.  His aunt Katherine Champernowne was governess to Elizabeth I.

In 1546 Sir Arthur married Mary Norreys whose father Sir Henry Norreys (Norris) had been implicated in the fall of Anne Boleyn and was beheaded.  He was knighted by Edward VI in 1548, after serving in France and fighting in skirmishes over Boulogne-sur-Mer. In 1549 he helped subdue the rebellion against the English-language Bible.  The rebellion had started amongst the Cornish, who, since English was a foreign language, sought to have the Latin Bible restored.  He was briefly imprisoned during the unrest, which accompanied Queen Mary’s marriage to the future Philip II of Spain.

In 1554 he exchanged with Thomas Aylworth, Lord of Dartington, the mansion house at Polsoe, Exeter for the Dartington Estate, which contained the medieval Dartington Hall. By 1560 the construction of a new Elizabethan front on the foundation of the older buildings was underway and this continued for several years. His descendants continued to live in Dartington Hall until it became partly derelict and was sold in 1925.

Official Posts:
1555 -   M.P. for Plympton

1561 – Sheriff of Devon

1562 -  Vice-Admiral of the Devon Coasts, a post he held for life.

1563 – MP for Totnes

In 1568 he organized the interception of the Spanish treasure fleet which was taking money to the Duke of Alva, Regent of the Netherlands.  Champernowne personally delivered 64 boxes of treasure weighing some 8 tons safely to the tower of London. Worth some 2 million Royales.  Over half of the money was used by Queen Elizabeth to fund her navy, the remainder she sent on to Amsterdam.

He was a staunch friend of the Huguenots, and his son had married the daughter of Gabriel, Count of Montgomery, a staunch Huguenot supporter in 1572.  Champernowne was at Dwercy, France for the marriage and reported back to Lord Burghley on the conditions. Following the massacre of St Batholomew’s Eve, the Count escaped France and was given refuge at Dartington Hall.  Champernowne wrote to Queen Elizabeth proposing the raising of an army to provide relief for the Protestants in France.

Many other members of the Champernowne family were also called Arthur and some of them were knighted, however their activities were largely restricted to Devon and Cornwall, none was so close to events of national importance.



The de Bohun Family

Sir HUMPHREY(HUGH) VIII de BOHUN(1276-1322), 4th Earl of Hereford and Essex, Constable of England 


Humphrey VIII de Bohun, 4th Earl of Hereford was born in 1276 and died on March 16, 1321-1322 in the Battle of Boroughbridge.  He was a member of an important Norman family of the Welsh Marches and was considered one of the most remarkable men of his time. His father was Humphrey de Bohun, 3rd Earl of Hereford and his mother was Maud de Fiennes, daughter of Enguerrand II de Fiennes. He was born at Pleshey Castle located in Essex, England. The castle is nothing more than an earthwork ruin now.  He succeeded his father as Earl of Hereford and Earl of Essex, and Lord High Constable.  Humphrey held the title of "Bearer of the Swan Badge".

His marriage to Elizabeth of Rhuddlan (Elizabeth Plantagenet), daughter of King Edward I of England and his first Queen consort Eleanor of Castile, on November 14, 1302, at Westminster gained him the lands of Berkshire. She gave him 10 children:

Children of Humphrey VIII de Bohun and Elizabeth Plantagenet were:
· Eleanor de Bohun was born before  October 17,1304 in Hereford, Herefordshire, England and died October 7,1363. She married Sir James Butler, Earl of Ormonde on October 17, 1326 in Knaresborough, Yorkshire, England.  He was the son of Sir Edmund Butler, Justiciar and Governor of Ireland, Knight, and Joan Fitz Gerald.

· Sir Humphrey IX de Bohun, Earl of Hereford, was born about 1305 and died on October 15, 1361. He was unmarried.

· Sir John de Bohun, Earl of Hereford, was born on  November 24, 1306 and died on   January 20, 1335.  He married Alice Fitz Alan in 1325, and to Margaret Basset after Alice died.

· Agnes de Bohun was born on November 1309 in Caldecott, Northamptonshire, England.

· Margaret de Bohun was born on  April 3,1311 in Caldecott, Northamptonshire, England and died on  December 16,1391 in Exeter, Devonshire, England. She married Sir Hugh de Courtenay, Earl of Devon, Knight of the Garter on  May 31, 1325.  He was the son of Sir Hugh de Courtenay, Earl of Devon, Lord Courtenay, and Agnes de St. John.

· Sir William de Bohun was born about 1312.

The Battle of Boroughbridge was a small but important battle in the conflicts between Edward II of England and his rebellious barons. The battle took place near an important bridge across the River Ure called Boroughbridge, in the northwest of York.

Early in 1322, King Edward II took forces north in England to subdue his cousin Thomas, Earl of Lancaster. Thomas was pushed further north, where he may have been hoping to join up with forces from Scotland.  However on March 16, he found his way across the river Ure barred by forces of Sir Andrew Harclay.  Sir Andrew used the infantry tactics which were later to prove so effective against the French at Crécy, and the rebels were defeated.
Humphrey and other barons wrote to Pope Nicholas IV to reassert the claims of Saint Siege and the rights on English lords to Scotland. He laid siege to Caerlaverock Castle (rebuilt by Robert the Bruce) in Scotland in 1300.  At the Battle of Bannockburn, he charged alone at Robert the Bruce, only to be felled by the Bruce and held for ransom by his wife.  In this battle, his kinsman Henry de Bohun was also killed by Bruce. Humphrey was killed while fighting Andrew de Harclay, at the Battle of Boroughbridge in a particularly gory manner.  As recounted in The Greatest Traitor by Ian Mortimer, page 124:
"[The 4th Earl of] Hereford led the fight on the bridge, but he and his men were caught in the arrow fire.  Then one of de Harclay's pikemen, concealed beneath the bridge, thrust upwards between the planks and skewered the Earl of Hereford through the anus, twisting the head of the iron pike into his intestines.  His dying screams turned the advance into a panic."
Of the rebel leaders, Humphrey de Bohun, 4th Earl of Hereford, was killed, and the rest captured. The prisoners were later convicted of treason and executed.

De Bohun

The de Courtenay Family

Sir HUGH de COURTENAY(1303-1377), Earl of Devon, Knight of the Garter 


Hugh was born  July 12, 1303 and died 2 May 1377. He married Margaret de Bohun on  May 31, 1325.  She was the daughter of Sir Humphrey VIII de Bohun, Earl of Hereford and Essex, Constable of England, and Elizabeth Plantagenet.  Hugh Courtenay (1303 - 1377) was the 10th Earl of Devon in England.

Hugh married Margaret daughter of Humphrey De Bohun, Earl of Hereford and of Essex and maternal grandaughter of King Edward I of England. They had a large family which included Sir Hugh, Thomas, Edward of Godlington, William the Archbishop of Canterbury, John, Sir Philip of Powderham Castle, Humphrey and Sir Peter. Second son Edward married Emeline Downey who bore Sir Hugh Courtenay who was killed at Tewkesbury in The War of Roses.
Identified children of Hugh de Courtenay and Margaret de Bohun were: 

· Hugh de Courtenay was born on  March 22,1326/27 and died before  September  2, 1349.  He married Elizabeth ___  in 1341. 

· Edward de Courtenay was born in 1335. 

· Sir Philip de Courtenay was born about 1340. 

· William de Courtenay, Archbishop of Canterbury, was born about 1342. 

· Sir Piers de Courtenay was born about 1346. 
Sir PHILIP “the Bad” de COURTENAY (1340-1406), Lord Lieutenant of Ireland


Philip  was born about 1340 in Powderham, Devonshire, England and died on July 29,1406 in Shafster, Deveonshire, England.  He married Anne Wake about 1370, daughter of Sir Thomas Wake, Knight, and Alice de Pateshull.  She was born about 1360 in Blisworth, Northampton, England.

All the surviving members of the family seem to have descended from Sir Philip Courtenay, the Lord Lieutenant of Ireland, who was the fourth son of Hugh de Courtenay. He was not - how can I put this? - a very amiable man. His biographical entry in House of Commons 1386-1421, after conceding that he had energy and ability, says his "predilection for violence and thuggery was extreme even by medieval standards." Sir Philip Courtenay's career began in the service of the Black Prince, who knighted him after the battle of Najera in 1367.  Later he became an admiral, though not a conspicuously successful one.  On a naval expedition in 1378 he was captured by Spaniards off the Breton coast and held to ransom.


Back in England he married Anne, daughter of Sir Thomas Wake, and was given a wedding present from Richard II of two drinking cups and two gilded silver ewers (at a cost of £22 17s 4d from a London goldsmith).  According to House of Commons 1386-1421, this and similar favors, such as an earlier grant of £100 a year for life from Edward III, show that the Courtenay family's advancement was due to close kinship with the king rather than political activity.


He seems to have been on intimate terms with the young king's great-uncle, John of Gaunt, who once ordered a steward at one of his manors to supply Sir Philip with "deux deyms de grece" and to provide him with all the sport he required. Some years later, Sir Philip demonstrated his appreciation in characteristic fashion when a Carmelite friar dared to accuse Gaunt of plotting against the king's life - he and five other knights seized the friar and tortured him to death.


In 1383 Sir Philip entered the House of Commons as a member for Devon, and soon afterwards was appointed Lord Lieutenant of Ireland. His indenture, appointing him for ten years, declared that he should receive £1,152 from the usual profits of the office, including taxes, for which he was not required to account. This sum does not seem to have been enough for Courtenay, however, since he rapidly acquired a sinister reputation for extortion.  Complaints from Ireland about his behavior soon became too insistent for the government in London to ignore, and after less than three years he was dismissed.


This was a setback, but it didn't seriously affect his career, since he continued to be appointed to similar offices (he was, for instance, Steward of the Duchy of Cornwall, 1388-92). He remained as rapacious as ever, but his social position in the West was so secure that any offences there went virtually unpunished. The only occasion when he was brought to book was when the Abbot of Newenham in Devon complained that Sir Philip Courtenay had attacked his house with some 60 men and held him to ransom. This was serious enough for the king's council to step in.  Courtenay ignored their summons to appear before them and explain himself, but finally Parliament intervened, and in November 1402 he was imprisoned in the Tower.  (He didn't languish there long, being quickly released after giving a surety of £1,000 for his good behavior.)  The settlements of the Courtenay estates during the lifetime of his father were extremely generous to Sir Philip Courtenay and the other younger sons of the family;  and Sir Philip also ended up with the lands of two brothers who predeceased him, Sir Peter and Thomas.  By the time of his death in 1406, he owned 17 manors and five advowsons in Devon, three and a half manors and three advowsons in Somerset, and one manor and a hamlet in Dorset, as well as a considerable number of smaller properties, one as far away as Nuneham Courtenay, Oxfordshire. All these descended to his eldest son Richard, bishop of Norwich, and after the bishop's death in 1415 to the heirs of Sir Philip's second son, Sir John

Child of Philip de Courtenay and Anne Wake was: 

· Sir John Courtenay was born about 1383, of Powderham, Devonshire, England. He married Joan Champernoune about 1402/03, daughter of Sir Richard de Champernoun and Alice de Astley.

Child of John Courtenay and Joan Champernoun was:
· Sir Philip Courtenay was born  January 18,1404 in Powderham, Devonshire, England and died  December 16,1463.  
Sir PHILIP de COURTENAY, (1404-1463) Lord Lieutenant of Ireland


Sir Philip "The Bad"'s grandson (also a Sir Philip Courtenay, but a much more attractive figure) fell out with his powerful cousins and had to withstand a siege mounted by Thomas Courtenay, the Earl of Devon. 
The story of this family quarrel is worth telling. It originated in the fact that when Thomas had succeeded to the title in 1422 he was only eight years old, and even after coming of age remained unable to exert his full authority until his mother died in 1441.  During this period of almost twenty years, control of local affairs slipped into the hands of two older men, Sir William Bonville (who became Sheriff of Devon) and his friend and ally, Sir Philip Courtenay.

Both had links to Henry VI's court.  Sir Philip had married a daughter of Lord Hungerford, a senior member of the king's council during the 1430s.  Sir William Bonville had formed an even more profitable association with a much-hated court figure, the Duke of Suffolk.  Two pieces of court patronage in particular seem to have enraged the Earl of Devon. In 1437 Bonville was appointed Steward of the Duchy of Cornwall, a position the Earl believed was his by right; and in 1440 Courtenay and Bonville together were given an important commission to command a fleet to repress pirates.
The first scuffles between partisans of Bonville and the Earl of Devon came in 1440, and there were increasingly serious outbreaks of violence over the next fifteen years. Throughout this time, Sir Philip Courtenay gave steady support to Bonville (now Lord Bonville), and the two cemented their alliance when Sir Philip's eldest son married Bonville's daughter sometime in the early 1450s. All this must have enraged the Earl.
In 1455, key members of the court party were killed in the first battle of the Wars of the Roses, and to the Earl of Devon it must have seemed a good time to settle accounts once and for all. He moved first against Bonville's supporters. As well as Sir Philip Courtenay, these included the rich local lawyer Nicholas Radford and a new arrival in Devon, William Bourchier, Lord FitzWarin. (FitzWarin, incidentally, was the brother of John Bourchier, Lord Berners - see The Berners Connection).

In a particularly nasty incident (more on this later) Nicholas Radford was murdered at his estate near Cheriton Fitzpaine. Then the Earl collected together an army of more than a thousand men and advanced on Exeter and Powderham Castle. The city gave up without a struggle, and the town houses of Bonville and Lord FitzWarin were ransacked; but Powderham Castle withstood the first assault, and Sir Philip Courtenay managed to get a message away to Lord Bonville.

Bonville was at Shute, about thirty miles away, but it was on the other side of the Exe, and the road to Powderham through Exeter was held by the Earl of Devon. Bonville temporised.  When he did finally set out for Powderham a fortnight later, he and his men tried, with predictable lack of success, to get across the estuary from Lympstone, directly opposite the castle.  Beaten back, Bonville decided to withdraw and recruit more troops, and the siege continued.

In London, meanwhile, the disturbances in Devon had become the subject of high politics.  The Duke of York used them as a lever to advance his power; and a month after Bonville's unsuccessful attempt to relieve Powderham, he set out as Protector to suppress the "riotous and ungodly demeanings" of the Earl of Devon's troops.  A group of local peers and knights, including Bonville, FitzWarin, and Sir Philip Courtenay, were ordered to assist.  In the end it was all too much for the Earl; his nerve failed and he gave himself up.

Even then, that was far from the end of the Earl of Devon.  After a brief spell in the Tower of London he returned to Devon when York's ascendancy waned, and soon there were fresh gatherings of armed retainers.  (Although a government proclamation was made out ordering them to disband, and FitzWarin and Courtenay came to Exeter as justices of the peace to publish it, Devon's men would not let them do so.)  But the disturbances were never again on the same scale.

Sir Philip Courtenay remained a powerful figure, to be favoured or feared.  As well as being a substantial landowner, he had interests in shipping, with a private fleet at Dartmouth.  (Trading ships, no doubt, though one, the Trinity Courtenay, in 1445 was licensed to take pilgrims to Santiago de Compostela.)  In the wars that lasted the rest of his life, he and his fellow victims of 1455 were supporters, though at first cautiously, of the Yorkists - in opposition, as ever, to their violently Lancastrian Earl.
Philip married Elizabeth Hungerford about 1426. She was the daughter of Sir Walter Hungerford, Lord Treasurer of England, Knight of the Garter, and Catherine Peverell.


Child of Philip Courtenay and Elizabeth Hungerford was: 

Sir Philip Courtenay, Sheriff of Devon was born about in1445 in Molland, Devonshire, England. He married  Elizabeth Hingeston about 1470. She was the daughter of Robert Hingeston. She was born about 1453.

Identified children of Philip Courtenay and Elizabeth Hingeston were: 

· Elizabeth Courtenay was born about 1475 in Molland, Devonshire, England  and died before 1509.  She married Sir Edward Courtenay, Earl of Devon, Knight. 

· Margaret Courtenay was born about 1478 in Molland, Devonshire.  She married Sir John Champernoun. 

· Philip Courtenay was born about 1482. 
de Courtenay 

The Le Despenser Family

Sir HUGH le DESPENSER (?-1238) 



Hugh died about 1238.
His child was: 
· Hugh Le Despenser who was born before 1224
HUGH Le DESPENSER, 1st Lord le Despenser (1224-1265)


Hugh was born before 1224 in Gloucestershire, England.  He married Aliva Bassett around 1226 and died  August 4, 1265 in Evesham, Worcestershire, England.  The cause of death was in the Battle of Evesham with Simon de Montfort.  He was buried after August 1265 in Evesham Abbey, Worcestershire, England. 
Aliva’s father was Phillip "the Justicar" Bassett who was born 1195 in Wycombe, Buckinghamshire, England and died on  October 29, 1271 in Stanley, Wiltshire, England.  His mother was Hawise de Louvaine who was born about 1206 in Lancaster, England.
Children of Hugh and Aliva were:
· Hugh le Despenser "the Elder", 2nd Lord Despenser who was born about 1237  and died on  October 9, 1326.
· Joan le Despenser who was born about 1258 and married Thomas de Furnival. Died about 1322 

· Eleanor Le Despencer was born about 1262 in Ryhall, Rutland, Wales.  She married Hugh De Courtenay  before 1274 and died on September 30, 1328 in London, Middlesex, England.
HUGH le DESPENSER "the Elder", 2nd Lord Despenser (1237-1326)
 

Hugh Le Despenser, Earl of Winchester, was born about 1237and died on October 9, 1326 in Bristol, England. The cause of death was hanging, 

His wife was Isabel de Beauchamp was born about 1265 and died before  May 30, 1306. 

Her father was William de Beauchamp who was born in 1237 in Elmley, Worcestershire, England and died June 9, 1298 in Elmley, Worcestershire, England.  He was buried on  June 22, 1298 in Abbey of the Grey Friar, Welford, Berkshire, England.  Her mother was Maud Fitzjohn who was born in 1237/45 in Shere, Farnbridge, Surrey, England and died  April 16, 1301 in Abbey of the Grey Friar, Welford, Berkshire, England.  She was buried  May 7, 1301 in Abbey of the Grey Friars, Worcestershire, England.
The Children of Hugh and Isabel were:
· Hugh le Despenser "the Younger", 3rd Lord le Despenser, was born about 1290, and died  November 29, 1326 in Hereford, Herefordshire, England. 
HUGH le DESPENSER "the Younger",  3rd Lord Despenser(1290-1326)


Hugh was the notorious favourite of Edward II, king of England (1384-1327).  He used the king’s infatuation with him to make himself the de facto ruler of England for much of the 1320s, and the richest man in the country, until his execution at Hereford in November 1326. 
Nothing in Hugh’s early life gives a hint of his later notoriety.  He was born sometime between 1286 and 1290 (by way of comparison, Edward II was born in 1284), the son of Hugh le Despenser the Elder and Isabel, daughter of William Beauchamp, earl of Warwick.  Although not of the highest rank, Hugh was a nobleman; his grandfather and uncle were earls of Warwick, his paternal grandmother was countess of Norfolk, and his half-sister Maud was married to Henry of Lancaster, the nephew of Edward I and the brother-in-law of Philip IV of France.  Edward I himself arranged Hugh’s marriage to Eleanor de Clare (born 1292) in May 1306 – an excellent match for Hugh, as Eleanor was Edward I’s eldest granddaughter. 
Hugh’s father was a loyal royal servant all his life, trusted completely by Edward I and often sent on delicate diplomatic missions abroad, and the only man who remained loyal to Edward II for his entire reign.  Although Hugh the Younger grew up in the household of the future Edward II, with nine other young noblemen (including Edward’s first great favourite, Piers Gaveston), for the first few years of Edward’s reign he did not support the king, but aligned himself with the baronial opposition.  Edward II’s feelings about this are unknown – he may have been angry that the young man who had grown up with him, who was the son of Edward’s greatest ally and supporter and the husband of his favourite niece Eleanor, did not support him, or he may not have cared too much.  Hugh was somewhat impoverished, at least by the standards of those surrounding him, and in a society where power was predicated on land, his lack of material property and wealth meant that, politically, he was totally insignificant.  Although his prestigious marriage to Eleanor de Clare brought him into the royal family, Eleanor doesn’t seem to have brought him any land, and the king only gave him one property, in 1309.  Hugh’s financial difficulties were such that his father had to hand over some of his manors to him in 1310, as Hugh was apparently unable to support his family properly. 
It seemed as though Hugh was destined to be a nonentity with no political power, at least until his father died and Hugh inherited the vast Despenser lands in the Midlands and Southern England.  However, a totally unexpected event changed his life forever.  Eleanor’s twenty-three-year-old brother Gilbert de Clare, earl of Gloucester – eldest nephew of Edward II and one of his biggest supporters – was killed at the catastrophic English defeat at Bannockburn in June 1314.  As Gilbert was childless, his heirs were his three sisters, Eleanor, Margaret (widow of Piers Gaveston) and Elizabeth.  After years of legal wrangling and a fake pregnancy by Gilbert’s widow, the Clare lands were finally divided in November 1317.  As husband of the eldest sister, Hugh got first choice, and chose Glamorgan, the richest part.  He and Eleanor inherited other lands in England, Wales and Ireland, and their holdings were increased in 1320 on the death of Gilbert’s widow, when her dower lands were released. 
At a stroke, Hugh became an enormous landowner and thereby a man to be reckoned with.  A few months after the Clare lands were partitioned, he became Edward’s Chamberlain – an enormously influential position, which put him in constant proximity to the king and gave him the power to control access to Edward.  Hugh used this proximity to turn Edward’s former indifference, or even dislike, of him, into infatuation, and misused his power by preventing anyone from seeing the king unless either Hugh or his father was present.  He thus gained enormous power over the king, and by extension, the government of England.  Edward seems to have been as infatuated with Hugh as he had been with Piers Gaveston, but there was one vital difference between the two men: Gaveston was not interested in political power, but only in the money and prestige that was part of being the king’s favourite.  Hugh le Despenser was, however, extremely interested in political power, as well as being inordinately avaricious and utterly unscrupulous.  This, coupled with his total domination over the king, made him very dangerous. 
Although Hugh had become hugely rich, he was dissatisfied with what he had and sought to increase his landholdings.  He took some of the lands of his brothers-in-law Hugh Audley and Roger Damory – the husbands of Eleanor’s sisters Margaret and Elizabeth – and slowly turned most of the English nobility against him.  He over-reached himself, however, in late 1320, when he attempted to gain possession of the Gower peninsula.  The Marcher Lords of Wales, fearful of Hugh’s influence and his attempts to encroach on their privileges, formed a confederation against him.  The result was the ‘Despenser War’, when all the Welsh and English lands of Hugh and his father were invaded, sacked and partially destroyed.  The king was forced to agree to the Despensers’ exile; Hugh the Elder went to Bordeaux, but Hugh the Younger became a very successful pirate in the English Channel. 
There is evidence that Hugh met the king in Kent, illegally, during his exile; presumably they were planning the downfall of their enemies.  Their plotting came to fruition as Edward and his remaining allies carried out an intelligent and highly successful campaign against the Marcher Lords and their allies, which led to the execution of Edward’s cousin and most hated enemy, the earl of Lancaster, the execution and imprisonment of many dozens of others, and the recall from exile of both Despensers. 
On his return, Hugh le Despenser the Younger became the real ruler of England, a fact which was widely known throughout the country.  He misused his power to extort money and especially lands, often from rich widows.  One of his victims was his own sister-in-law Elizabeth de Clare, others the countesses of Lancaster and Pembroke.  He had several women ‘imprisoned’ until they signed some of their lands over to him.  At his trial he was even said to have had a widow, Lady Baret, tortured by having her limbs broken, presumably to gain control over her lands, although there doesn’t seem to be any other evidence for this.  He was an extremely efficient administrator, who made Edward II the richest king of England since the Conquest, but was widely hated throughout England for his extortion, ruthlessness and despotism. 
Hugh was clearly an extremely able and intelligent man, but his passion for wealth dominated him, and he misused his talents.  After 1322, almost all of the opposition to himself and Edward was either dead, in prison or in exile, but within a couple of years his tyranny and despotism created a new opposition. 
Hugh made the fatal error of under-estimating Edward’s wife, Queen Isabella.  She was the daughter of Philip IV of France, and had married Edward in 1308 and borne him four children.  Hugh used his influence over Edward and as Chamberlain to prevent Isabella from seeing her husband or wielding any political influence.  Having failed to recognise the danger of the queen and her hatred of him – or having under-estimated it, at least – Hugh and Edward compounded their error by sending Isabella to France in 1325, to negotiate with her brother Charles IV over an impending war between the two countries.  Several months later, Edward II’s eldest son (the future Edward III) was also sent to France, to pay homage to his uncle for the English possession of Gascony.  Isabella refused to return or allow her son to return, and became the mistress of Roger Mortimer, Marcher lord and Hugh’s greatest enemy, who had escaped from the Tower of London.  With the support of the large group of English exiles in Paris, and the secret support of most of the aristocracy in England, Isabella and Mortimer launched a highly successful invasion of England.  Edward and Hugh fled into Wales to gather support, which didn’t materialise.  Hugh’s father was executed in October 1326, and not long afterwards Hugh himself was captured in South Wales, with the king.  Edward was sent to Kenilworth under guard, and Hugh was taken to Hereford.  Here, he was horrifyingly executed on 24 November: hanged on a gallows fifty feet high, cut down before he was dead, castrated, disembowelled, his heart torn out, and finally beheaded.  His head was placed on London Bridge, and the four quarters of his body displayed on the town walls of Bristol, York, Carlisle and Dover.  There they remained for four years, until Edward III gave permission for his family to bury him.  His tomb in Tewkesbury Abbey still exists. 
Interestingly, Hugh seems to have had a close and successful relationship with his wife, Eleanor.  They had nine or ten children together, born over a period of about sixteen or seventeen years.  A few of their children were born in the period 1318-1326, after he had become her uncle’s favourite, and probably lover.  It is now, of course, impossible to determine the true nature of Hugh and Edward’s relationship.  The balance of probability, however, is that they were lovers.  Although Hugh was politically useful to Edward – being clever, capable and totally ruthless.  Edward was obviously infatuated with Hugh, allowed him to do anything he wanted, and refused to send Hugh away from him even when it could have prevented his wife’s invasion and his own downfall and deposition.  It proved impossible to bring down Hugh le Despenser without bringing down the king, too. 
In a recent poll, Hugh le Despenser the Younger was voted the most villainous Briton of the fourteenth century, and got 9% of the vote for most villainous Briton of all time.  Certainly, he is one of the most notorious men of the English Middle Ages.
.
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Many modern family names can be spotted drifting in and out of the spotlight of British history across time if one looks closely enough. One such family name, through a combination of intrigue and diplomacy, rose to become the wealthiest family in thirteenth century England, and later members of the dynasty were to influence the country's future by marrying into the Plantagenet royal family. 
The family in question is that of the de Clares, now remembered through the surname Clare and its derivatives. Originally a Norman family, they took their name from Clare in Suffolk where their first castle, and the seat of their barony, was situated. By the thirteenth century, the family held vast estates in Wales, Ireland, and twenty two English counties - so there was little chance of the surname becoming isolated to just one area. 
The first recorded member of the de Clare dynasty was Godfrey, Count of Eu. Godfrey was an illegitimate son of Richard of Normandy, and his son Gilbert was assassinated in 1040 - although as you will see, Gilbert was to become a confusingly common name for sons of the de Clare dynasty. It has been suggested that the de Clares were distant relatives of William I of England, as William himself was the illegitimate son of another Duke of Normandy. 
Distantly related to William or not, Gilbert's sons accompanied William in his invasion of England in the late eleventh century. They were suitably rewarded for their support - Baldwin de Clare became Sheriff of Devonshire, and his brother Richard de Clare was given control of 170 estates in Suffolk (95 of which were attached to Clare Castle. Although Baldwin did not marry, Richard's marriage to Rohais Giffard produced three sons (Richard, Roger and Gilbert) and two daughters (Rohais and one unknown). Richard and Rohais de Clare also set about building a priory at St Neots (now in Cambridgeshire), which was finished around 1100; Richard never saw the dedication service however, as he died around 1090. 
Richard and Rohais' children managed to involve themselves in a great deal of the intrigue referred to in the introduction - Roger and Gilbert were present at the murder of William II in 1100, and the unknown daughter was married to Walter Tyrol, who was William's murderer. Gilbert had also been involved in rebellion in 1088 and 1095, so it would seem that the de Clare family were keen to establish a leading role in British politics from an early stage. The third of Richard's sons, named Richard after his father, seemed more content with his lot, as he is not believed to have been involved in any such high level intrigue as his siblings; saying this however, his son Gilbert kept up family tradition through being one of the twenty five barons involved in the administration of the Magna Carta in 1215. The younger Richard also married Amicia, daughter of the Earl of Gloucester, inheriting the title and passing it down through an unknown son after his death in 1217. 
Five sons and one daughter were born to the Gilbert de Clare present at William IIs death; his son Gilbert became the powerful Earl of Pembroke, holding and expanding lands in Wales and Ireland; Pembroke's son Richard earned the battle name "Strongbow", presumably for carrying on his families traditional prowess in battle. One of the other five children of the Gilbert present at William IIs death was Richard de Clare, who died giving battle to the Welsh in 1136 - but his son Gilbert strengthened the family's hold on the Marcher lands of the Welsh border by becoming Earl of Hereford. 
Pembroke's son Richard first earned his reputation as a warrior by taking a force of warriors to Ireland, where he stormed the Norse-Irish city of Dublin; his progress in conquest was so successful that Henry I feared that Richard had grown too powerful and ordered him to return to his lands in Wales... Richard stubbornly refused and fought on. Eventually, his allies submitted to Henry's demand and Richard had to follow suit, however, after reaffirming his allegiance to Henry, a large force returned to Ireland and Richard held control over the lands of Leinster. He also found time between conquering Ireland to father two children, Isabel and Robert; Isabel married William Marshal and their daughter Isabella wed the younger Gilbert de Clare, Earl of Gloucester. This reunited the two branches of the de Clare family early in the thirteenth century. Gilbert and Isabella had three sons and three daughters, of which Richard inherited the title Earl of Gloucester. 
GILBERT “the RED” de CLARE (1243-1295),  Earl of Glouster


Richard Earl of Gloucester married the Earl of Lincoln's daughter Maud, and this marriage resulted in two sons - Thomas and Gilbert "The Red", who was entitled Earl of Gloucester upon his father's death. Born in 1243, Gilbert rose to become one of the most powerful and influential men in England at his time; he used the strife of the mid thirteenth century Baronial Wars to his advantage - siding first with Simon de Montfort at the battle of Lewis in 1264, and afterwards with Henry II and Prince Edward. Indeed, the Earl of Gloucester played a crucial role in the defeat of de Montfort's army at the battle of Evesham the following year, and used the opportunity to strengthen the family's position in the Welsh borderlands. 
Like Richard "Strongbow" de Clare had achieved in Ireland, Gilbert "The Red" managed to firmly establish new lands in the former Welsh principality by strength of the sword and diplomacy with the king. Gilbert sealed his favor with the royal household by divorcing his first wife Alice in 1271 in order to marry Joan of Acre - Joan was the daughter of the newly crowned Edward I. 
As mentioned above, the de Clare family profited from playing a major role in Edward's conquest of Wales in the 1270s and 1280s; much of the land taken from the Welsh Princes was bestowed upon the de Clares, and although Gilbert "The Red" died in 1295, his second marriage had given him three daughters and a son, also named Gilbert. This Gilbert was apparently admired as a courteous and honest man... given the behaviour of some of his ancestors, wits may like to assume that Gilbert's personality came from his mothers' side of the family! However, like so many of the de Clares before him, Gilbert was a brave and fierce fighter; he loyally supported the king, and fought and died for Edward II at Bannockburn against the Scots in 1314. 
The premature death of Gilbert in 1314 brought an end to the male line of the de Clare family, but his father and Joan of Acre's three daughters were all to be involved in significant marriages. This was probably due to the fact that the vast fortune acquired by the de Clare family was now divided between the three sisters, to be spent on a first come, first served spending spree by whoever the King granted permission to marry the daughters.  Margaret was married to Piers Gaveston, close attendant of Edward II; upon Gaveston's untimely death, Margaret was married to Hugh Audley. There has been speculation that Margaret's marriage to Gaveston was intended to prevent rumour spreading as to the nature of his relationship with Edward II. 
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The second daughter, Eleanor, was married to Hugh le Despenser - who replaced Gaveston as Edward's favourite, and cost Eleanor her marriage. Le Despenser was later beheaded with his father in 1326.  Eleanor went on to marry William la Zouche. 
Elizabeth was the eldest of the three daughters, and as such inherited the title of Lady of Clare. Of the three daughters, she had the busiest time, as she was married no less than three times - John de Burgh first, then Theobald Lord Vernon, and finally Roger Damory. After the death of her last husband, Elizabeth used a large portion of her remaining wealth to endow Clare College in Cambridge in 1338; if she had not done so, the College (then known as University Hall) would have closed only twelve years after its foundation. 
Some sources claim that Elizabeth had a granddaughter from her marriage to John de Burgh, named Elizabeth.  This Elizabeth grew up to marry Lionel, the son of Edward III, and their son was to become king Edward IV; surely it would have pleased the earlier de Clares if this was the case, as one of their kin finally became the singularly most powerful man in Britain during his life time - a feat many of the earlier de Clares seem to have devoted a lot of their time attempting! 
As you can see, the de Clares certainly had a hand in determining the course of events in medieval and later British history - not just that of England, as the strength of their conquests in Wales and Ireland undoubtedly helped establish an Anglo-Norman rule in these areas. Although maybe not one of the most famous or most common names in Britain, the de Clare's habit of drifting in and out of the medieval political spotlight certainly makes for an interesting ancestry; it is also interesting to note that certain family members seemed to "pop up" in the right places at crucial points in determining history... whether this was by chance or astute intention is not for me to say! 
Despite the wealth and importance of the de Clare family in the medieval period, little remains to be seen of the family; certainly the surname no longer remains an especially common one, as the last surviving de Clares were all daughters. However, illegitimate children were not uncommon amongst the nobility during the medieval period, so many links to unrelated family names may exist unknown even today. The family castle from which they took their name remains in the form of a ruin in Suffolk; the priory they built in St Neots now lies underneath a car park and a newsagents.  The strongest links to the family still to be seen are probably Caerphilly Castle - a majestic ruin in south Wales, Clare College and Clare Bridge in Cambridge; the bridge was built in 1639-40, but was named in remembrance of the Lady who saved the College from closure 300 years before. 
de Clare


The de Cliffords
JOHN, LORD de CLIFFORD,  9th Baron Clifford (1435-1461)


JOHN DE CLIFFORD, 9TH BARON CLIFFORD, son of Thomas, eighth baron Clifford, was.born.in.1435.or.1436.

He makes his first appearance in February 1458, when, together with Somerset and the Earl of Northumberland, he is found 'with a grete power' lodged without 'the walls of London aboute Temple barre and Westmynstre,' clamouring for compensation for the death of his father at St. Albans.  On this occasion the king [Henry VI] and his council intervened, and ordered the Duke of York and the Earls of Salisbury and Warwick to establish masses for the souls of the slain nobles and to pay their representatives 'a notable.sum.of.money.'

Clifford seems now to have been perfectly reconciled with his former enemies, and his name is found as one of the lords attainted with York, Warwick, and Salisbury, after the battle of Blore Heath, at the parliament of Coventry in November 1459..  About the same time (38 Henry VI) he was made commissary-general of the Scotch marches, and a conservator of the truce with Scotland.  In July 1460 he was summoned to parliament.

He was one of the Lancastrian leaders at the battle of Wakefield in December 1460, where he is reported to have slain the Earl of Rutland, the young son of the Duke of York, with his own hands.  For his acts of cruelty he is said to have received the by-name of 'the Butcher'.  In the same battle he is charged with having cut off the head of the dead Duke of York and presented it decked with a paper crown to Queen Margaret. 

Two months later he was present at the second battle of St. Albans (February 1461), but was slain within six weeks at Ferrybridge, on the eve of the battle of Towton.  The same year he was attainted by act of parliament.  His barony of Skipton went to Sir William.Stanley,.that.of.Westmoreland.to.Richard.of.Gloucester.

He left three children, of whom the eldest, Henry (d.1523), is the hero of one of Wordsworth's happiest poems.

The Marshal Family

WILLIAM MARSHAL, 1st Earl of Pembroke, Knight Templar (1146-1219)


William Marshal, 1st Earl of Pembroke (1146–14 May 1219), also called William the Marshal (Guillaume le Maréchal), was an English soldier and statesman. He has been described as the "greatest knight that ever lived" (Stephen Langton). He served five kings — Henry the Young King, Henry II, Richard the Lionheart, John and Henry III — and rose from obscurity to become one of the most powerful men in Europe. Before him, the hereditary title of "Lord Marshal" designated a sort of head of household security for the king of England; by the time he died, when people in Europe (not just England) said, "the Marshal," they meant William. 
In 1152, when William was probably about six years old, his father John Marshal switched sides in the civil war between King Stephen and Empress Matilda. When King Stephen besieged Newbury Castle, Stephen used William as a hostage to ensure that John kept a promise to surrender the castle. John broke his word, and when Stephen ordered John to surrender immediately or watch as he hanged William in front of the castle, John replied that he go ahead, for "I still have the hammer and the anvil with which to forge still more and better sons!" Fortunately for the child, Stephen could not bring himself to hang young William, and John's words were to prove very unlikely.

William Marshal was the greatest jouster of his age.  As a younger son of a minor nobleman, William had no lands or fortune to inherit, and had to make his own way in life. As a young man he was sent to France to serve in the household of William de Tancarville, where he began his training to become a knight. Through William de Tancarville, he served in the household of mother's brother, Patrick, Earl of Salisbury, but in 1168 his uncle was killed in an ambush by Guy of Lusignan. William was injured and captured in the same battle, but was ransomed by Eleanor of Aquitaine, who was apparently impressed by tales of his bravery. He had been knighted in 1167, and soon found he could make a good living out of winning tournaments. At that time tournaments were dangerous, often deadly, staged battles, not the jousting contests that would come later, and money could be won by capturing and ransoming opponents. His record is legendary: he fought in 5000 such bouts in his life and never lost once.
By 1170 his stature had risen so far that he was appointed tutor in chivalry for Henry the Young King, son of Henry II of England. The Young King's relations with his father were always fractious, and William stood by Henry during the Revolt of 1173-1174, during which he knighted the Young King. However, in 1182 William Marshal was accused of undue familiarity with Marguerite of France, the Young King's wife, and was exiled from court. He went to the court of Henry II that Christmas to ask for trial by combat to prove his innocence, but this was refused. A few months later the Young King died, and on his deathbed he asked William to fulfill his vow of going on a Crusade. William did so, crusading in the Holy Land from 1183 to 1186; while there he vowed to be buried as a Knight Templar.

Upon his return William rejoined the court of King Henry II, and now served the father through the many rebellions of his remaining sons (Richard, Geoffrey, and John). In 1189, while covering the flight of Henry II from Le Mans to Chinon, William unhorsed the undutiful Richard in a skirmish. William could have killed the prince but killed his horse instead, to make that point clear. After Henry's death, he was welcomed at court by his former adversary, now King Richard I, who was not foolish enough to exclude a man whose legend, and power, just kept growing.

In August 1189, when he was 43, King Richard arranged for him to marry the second-richest heiress in England, Isabel de Clare, the 17-year-old daughter of Strongbow. Her father, had been Earl of Pembroke, and this title was granted to William, along with large estates in England, Wales, Normandy and Ireland. The marriage transformed the landless knight from a minor family into one of the richest men in the kingdom, a sign of his power and prestige at court. They had five sons and six daughters, and though every one of them survived into adulthood, their family line went no further (see below). William made numerous improvements to his wife's lands, including extensive additions to Pembroke Castle and Chepstow Castle.

William was included in the council of regency which the King appointed on his departure for the Third Crusade in 1190. He took the side of Prince John when the latter expelled the justiciar, William Longchamp, from the kingdom, but he soon discovered that the interests of John were different from those of Richard. Hence in 1193 he joined with the loyalists in making war upon the prince. Richard forgave Marshal his first error of judgment, and allowed him to succeed his brother, John Marshal, in the hereditary marshalship, and on his death-bed designated him as custodian of Rouen and of the royal treasure during the interregnum.

William supported King John when he became king in 1199, but they had a falling out when William did homage to King Philip II of France for his Norman lands. William left for Leinster in 1207 and stayed in Ireland until 1212, when he was summoned to fight in the Welsh wars. Despite these differences, it was William on June 15, 1215 at Runnymede who dealt with the barons who made King John agree to the Magna Carta, and he was one of the few English noblemen to remain loyal to the royal side through the Barons' War. It was William whom King John trusted on his deathbed to make sure John's nine-year-old son Henry would get the throne.

On November 11, 1216, upon the death of King John, William Marshal was named by the king's council (the chief barons who had remained loyal to King John in the First Barons' War) to serve as both regent of the 9 year old King Henry III, and regent of the kingdom. In spite of his advanced age (around 70) he prosecuted the war against Prince Louis and the rebel barons with remarkable energy. In the battle of Lincoln he charged and fought at the head of the young Kings army, leading them to victory. He was preparing to besiege Louis in London when the war was terminated by the naval victory of Hubert de Burgh in the straits of Dover. He was criticized for the generosity of the terms he accorded to Louis and the rebels in September 1217; but his desire for an expeditious settlement was dictated by sound statesmanship. Self-restraint and compromise were the key-notes of Marshals policy, hoping to secure peace and stability for his young liege. Both before and after the peace of 1217 he reissued Magna Carta, in which he is a signatory as one of the witnessing barons. Without his presence England may not have survived the disastrous reign of John; where the French and the rebels would not trust the English king's word, they would trust William.

William Marshal's health finally failed him in February 1219. In March 1219 he realized that he was dying, so he summoned his eldest son, also William, and his household knights, and left the Tower of London for his estate at Caversham in Oxfordshire, near Reading, where he called a meeting of the barons, Henry III, the papal legate, the royal justiciar (Hubert de Burgh), and Peter des Roches (Bishop of Winchester and the young King's guardian). William rejected the Bishop's claim to the regency and entrusted the regency to the care of the papal legate; he apparently did not trust the Bishop or any of the other magnates that he had gathered to this meeting. Fulfilling the vow he had made while on crusade, he was invested into the order of the Knights Templar on his deathbed. He died on May 14, 1219 at Caversham, and was buried in the Temple Church in London, where his effigy may still be seen.

After his death, his eldest son, also named William, commissioned a biography of his father to be written called L'Histoire de Guillaume le Marechal. This book, written so soon after his death, has preserved (and probably enhanced) the legend of William Marshal for posterity. While his knightly achievements may be debatable, there is no doubt of his impact on the history and politics of England, from his stalwart defense of the realm to his support of the Magna Carta.

Children of William Marshal & Isabel de Clare

· William Marshal, 2nd Earl of Pembroke was born in 1190  and died on April 6, 1231.  He married Alice de Betun, daughter of Earl of Albemarle and on April 23, 1224 Eleanor Plantagenet, the daughter of King John I of England
· Richard Marshal, 3rd Earl of Pembroke was born sometime before 1190 and died April 16, 1234.  He married Gervase le Dinant.
· Maud (or Matilda) Marshal was born in1192 and died March 27, 1248.  She married 
· Hugh Bigod, 3rd Earl of Norfolk;

· William de Warenne, 6th Earl of Surrey about October 13, 1225
· Walter de Dunstanville.

· Gilbert Marshal, 4th Earl of Pembroke died June 27, 1241.  He married 
· Marjorie of Scotland, youngest daughter of King William I of Scotland; 
· Maud de Lanvaley
· Walter Marshal, 5th Earl of Pembroke  was born in 1198 and died on November 1245.  He  married Margaret de Quincy, daughter of Hugh de Kevelioc, 3rd Earl of Chester.
· Anselm Marshal, 6th Earl of Pembroke died on December 22, 1245.  He married Maud de Bohun, daughter of Humphrey de Bohun, 2nd Earl of Hereford.
· Isabella Marshal (October 9, 1200 - January 17, 1240), married 
· Gilbert de Clare, 5th Earl of Hertford on October 9, 1217
· Richard Plantagenet, Earl of Cornwall & King of the Romans
· Sibyl (or Sybilla) Marshal married William de Ferrers, 5th Earl of Derby
· Eve (Eva) Marshal married William de Braose, Lord of Abergavenny.  Her second husband was William de St. Maur from whom was descended Queen Jane Seymour
· Joan (or Joanna) Marshal married Warin de Munchensi, Lord of Swanscombe
· Margaret Marshal married Ralph de Somery. 
WILLIAM MARSHAL - Events in Life and Historical Context

By Richard Abels. 

William Marshal was the fourth son of John fitz Gilbert, hereditary marshal of--keeper of the horses-- of the Anglo-Norman kings .  William was born about 1147, John's second son by his second wife, Sybil (whom he married in 1145), the sister of Earl Patrick of Salisbury.  John was a local baron in southwestern England (Wiltshire and Berkshire), who had considerable local clout, especially during the civil war between King Stephen and his cousin the Empress Mathilda.  As a younger son of a local baron, William was destined to be a serving knight.  He was a household retainer of various lords (including the Angevin kings: Henry the Young King and his father Henry II) and distinguished himself for his prowess in tournaments and war and his loyalty to his masters.  It was not until 1187, when he was forty years old that he received a landed endowment. Henry II gave him the lordship of Cartmel in northwestern England.  He was granted the hand of Isabel de Clare, heiress of Earl Richard (Strongbow) of Striguil in 1189. From 1189-1219, William was de facto Earl of Pembroke (in southwestern Wales) and Striguil (in the Welsh 'marches,' i.e. frontier), lord of Longueville in Normandy, Earl of Leinster (southeastern Ireland) [title of 'earl' granted by King John, 1199]; regent for Henry III's minority (1216-1219).

CHRONOLOGY

1066 - William the Conqueror, duke of Normandy (in modern day northwest France) conquers England and becomes the king of England. This is the beginning of the close (and often hostile) relations between the kings of England and the kings of France that was to mark European politics for the next four centuries. For the king of England, in his capacity as duke of Normandy, was in theory a vassal of the king of France.

1100-1135 - Reign of Henry I, William the Conqueror's third and youngest son. Creation of the common law (royal law enforceable throughout the realm). Sophisticated central administration characterized by 1) royal circuit justices; 2) treasury and accounting department (Exchequer); 3) written records of royal revenues and expenditures ('Pipe Rolls').

1135 - Henry dies without legitimate male issue (his only legitimate son drowned in 1120). With the death of Henry I, a civil war erupts over the question of who will succeed to the throne. The two claimants are:

-Mathilda, daughter of Henry I and designated heiress; her husband is Geoffrey Plantagenet, Count of Anjou; their son is Henry Plantagenet, destined to become Henry II. Painter refers to Mathilda as "countess Mathilda" She Is assisted in her campaign for the throne by Robert of Gloucester, her half-brother (the eldest bastard son of Henry I).

-Stephen of Blois, count of Boulogne and Mortain, and son of William the Conqueror's daughter Adela.  His wife is (confusingly) also named Mathilda; Painter refers to her as "Queen Mathilda."

The result is feudal anarchy between 1139 and 1153. The disputants bid for the loyalty of the barons, and many of the barons shift allegiance as it suits their family interests.

1141-John fitz Gilbert, marshal (i.e. keeper of the King's horses) of the court and a prominent local landholder in southwestern England (Berkshire and Wiltshire), had sworn allegiance to Stephen, but then switches his allegiance to countess Mathilda. He wins her favor by holding a bridge at the river Test so that she can escape to the stronghold of his castle at Ludgershall. Story: John was pursued by Stephen's knights into a nearby nunnery, which they set afire to flush him out. Threatening a companion knight with death if he left, John stayed within the burning building.  Believing him dead, his pursuers left, and John staggered home, scarred but alive.

1145 -John fitz Gilbert's ambitions bring him into conflict with the most powerful magnate in Wiltshire, Patrick, Earl of Salisbury.  To resolve their dispute, John agrees to become Patrick's man. Together the two plunder the surrounding countryside. To cement the alliance, John puts away his wife and marries Patrick's sister, Sybile. William Marshal is their second son.

1146/1147 -William Marshal is born. Note the uncertainty about the date. He was not then a great man, and his birth went unrecorded.

1152 - William is given as a hostage to the forces of King Stephen, who is besieging John fitz Gilbert's castle of Newbury.

Story: John, needing to reinforce and provision Newbury arranges a truce with Stephen, ostensibly to give John time to consult with Mathilda on possible surrender. Stephen demands a hostage, and John hands over his son William (then four or five). John promptly broke his promise, telling the King that he could do what he wanted with the child (John: I have the hammer and anvils to make more and better sons'). Stephen couldn't bring himself to kill the child.

1153 - The civil war comes to an end with the agreement that Stephen is to rule in peace for the rest of his life. Henry, son of countess Matihlda and Geoffrey Plantagenet is to succeed him. Henry is to be the first "ANGEVIN" (i.e. counts of Anjou) king of England.

1154 - Stephen dies; Henry Plantagenet, or Henry II, succeeds to the Crown. By inheritance, Henry II is 1) king of England, 2) duke of Normandy, 3) Count of Anjou. Through his marriage to Eleanor of Aquitaine (in 1152) he also holds (very loosely) the duchy of Aquitaine. By the time of his death in 1189 Henry's dominions will include England, Ireland, and the western half of France. The king of France's domain, in comparison, was a territory about the size of Vermont extending from a little north of Paris to Orleans.

John fitz Gilbert is awarded wiith numerous holdings for his loyalty to countess Mathilda's cause.

ca. 1159-1167- William serves as squire to John fitz Gilbert's (or, perhaps, his mother's) cousin, William of Tancarville, Chamberlain of Normandy, a powerful Norman baron.

1165 -John fitz Gilbert and his eldest son Gilbert both die. William's elder brother John inherits the patrimony.

1167 - William is knighted (in a simple affair) by William of Tancarville at Driencourt, where a number of Norman knights have assembled for the purpose of helping King Henry II in his war with King Louis VII of France. William of Tancarville, the Count of Eu, and the Earl of Essex successfully defend the town of Neufchatel against the forces of the powerful Philip Count of Flanders, an ally of Louis VII. William distinguishes himself in combat, but loses his horse.

Story: William became the butt of a joke. During the celebration, Earl William de Mandeville asked William for a horse collar. The young knight responded that he has none. "What are you saying," the earl growled, "you had forty or sixty of them, yet you refuse me so small a thing!" The point: William had to learn that a knight fights for profit as well as glory. A lesson in the realities of war.)

Later in the year, Earl Patrick, William's uncle, is killed by the de Lusignan brothers, knights of Louis VII, and William Marshal is injured in the same fray. He is ransomed by Eleanor of Aquitaine (wife of Henry II), whom he and the Earl were defending.

NB: King Henry II and King Louis VII were heartfelt enemies. Louis perceived Henry as a threat to royal power in France, for the 'Angevin Empire' dwarfed the French royal domain. There is also a personal element to the animosity: Henry's wife, Eleanor of Aquitaine, had been previously married to Louis VII. Since Louis VII could not defeat Henry II militarily, he resorted to intrigue, using the discontent of Henry's sons. He also aided Archbishop Thomas Becket in his dispute with Henry (1166-1170).

1170 - King Henry II elevates his eldest son Henry to the dignity of king, but keeps all power in his own hands. Henry II keeps his son on a generous allowance, and tries to control his household (mesnie) by appointing the household officers and clerics. Henry the Younger, without responsibilities, surrounds himself with young, 'chivalrous' knights, and spends his days going to tournaments, hunting, and spending money recklessly. In the terms of the age, Henry the Younger, despite his anointing as king, remains a "youth" (landless knight). What Henry wants is rule of either Normandy, Anjou, or England. Henry tells him to be content with the title.

Henry II, impressed with William Marshal's service in the recent war, appoints him tutor in chivalry to the Young King. The Marshal soon becomes young Henry's devoted retainer.

1173-1174 - King Henry the Younger and his teenage brothers Richard (15) and Geoffrey (14) rebel against Henry II, angered by his refusal to give them any real power or substantial income. They are encouraged in their revolt by Louis VII and by their mother, Eleanor of Aquitaine, who has been angered by the king's infidelity. The revolt ends when Henry gives his sons greater responsibility and authority.

It is during the course of this revolt that William Marshal knights the young Henry. This is the world turned upside down, since Henry is his lord.

1177-1179 -William is on the tournament circuit as partner to another bachelor in Henry's household, Roger de Gaugie; for two years they go from tourney to tourney. According to list kept by Wigain, the young king's clerk, they captured 103 knights in the course of 10 months.)

1180 - Philip II Augustus (1180-1123) succeeds his father as king of France. Philip is to pursue a much more hostile policy towards the Angevin kings.

1182 -William is disgraced and cast out of the Young King's household. He is accused of adultery w/ Henry's wife Margaret, d. of Louis VII of France, by members of Young King's household who were jealous of him. He demands justice before Henry II at Caen during Christmas 1182, asking for trial by combat, but is refused permission to prove innocence.

Story: In 1175 Count Philip of Flanders had discovered on his mesnie in a secret liaison with his wife. The culprit was denied a hearing; executed summarily by, first, being beaten by the count's butchers and then hung head down in a latrine until he suffocated. Adultery was not taken lightly.  It was considered to be a felony, i.e. betrayal of one's feudal vows.)

1183 -Wm Marshal receives offers from French nobles, but refuses them. He becomes a knight-errant, travelling to a tournament at Gournai in Jan 1183, then to Cologne, and then back to France, until he is reconciled w/ Henry the Younger in Feb 1183.

(The author of the Histoire tells a story about how William Marshal met a runaway monk and lady in the forest and took their money in order to prevent the monk from committing the sin of usury--perhaps a bit hypocritically, given that William was later to receive the gift of a Jew from King John. This incident is revealing about the nature of 12th-century chivalry.)

The Poitevin vassals of Henry II's son Richard the Lionhearted, now duke of Aquitaine and Poitou, rebel against his harsh rule. Richard's brothers Henry and Geoffrey count of Brittany, decide to assist the rebels, which leads to Richard seeking his father's aid. The war between brothers now becomes a war of sons against their father. Henry the Younger finds himself once again at war with Henry II. Needing all the good advisors and strong warriors he could possibly obtain, he allows himself to be reconciled with William Marshal. The reconciliation between Henry and William was brought about by the advise of Geoffrey de Lusignan, William's old enemy.

June 1183--Henry the Younger dies in the midst of the rebellion.

He had vowed to go on crusade (the breaking of which vow led him to have his dying body taken from his bed and laid on bed with ashes, with a stone pillow, a hair shirt on his back, and noose around his neck. He kissed the ring that his father had sent him as a token of peace and died. Before dying he asked William Marshal to fulfil his vow.

1183-86--William was on Crusade. Promised Templars that he would end his day amongst them and buried in a Templar house.

1186 -William Marshal Enters Henry II's mesnie (i.e. household).

1187-89- Continued raids, sieges, battles, conferences and truces between Henry II and Philip Augustus. Richard II, son and now heir apparent of Henry II, switches his allegiance from one side to the other. He is affianced to Philip's sister Alice, and is fearful (with some reason, it seems) that Henry II will give the crown to his younger brother, John, so he ultimately throws his forces in with Philip Augustus. Together they defeat Henry II and he dies in 1189, a defeated and broken man.

1187 -William receives the grant of a fief, Cartmel, a large royal estate (28,747 acres) in Lancashire, and is given custody of Helois of Lancaster, one of the king's female wards, heiress of the barony of Kendal in Lancashire and Westmoreland. Apparently Henry II intended to settle William in northern England.  If he had married Helois, William would have achieved the same status as his older brother.

1187-1189 Richard The Lionheart, Henry II's eldest son and heir presumptive, rebelled against his father with the aid of Henry's feudal overlord, King Philip Augustus of France (1180-1223). Richard had long been angered--since 1184--by Henry's stated plan to take the duchy of Aquitaine away from him and to transfer it to his brother John (of Robin Hood and Magna Carta fame) in return for acknowledging Richard as heir to the Crown.  In 1187 Henry refused to confirm that Richard would succeed him, and so Richard defected to the side of Henry II's lord and enemy, King Philip.

1189 William is used as an emissary to Richard. The negotiations failed, but William's stock rose, and Henry rewarded him by allowing him to trade up in his marital prospects, exchanging Heloise for Isabel de Clare, daughter of earl Richard Strongbow (Norman conqueror of Ireland), and heiress to Pembroke, Striguil, and Leinster, a vast barony in Wales, the Welsh marches, and Ireland. 
1189-1199 -Richard succeeds his father as Richard I (the Lionheart). He is especially known for winning glory in the Third Crusade, being captured by the duke of Austria and held for ransom by the Holy Roman Emperor on his way home from the Holy Land. Avid about defending his Angevin holdings in France (which Philip Augustus attacked during Richard's absence)
4 June 1189 William almost killed an unarmed Richard in battle (killed his horse instead). 
6 July 1189 Henry II died--William took charge of the burial--and Richard became king.

William made his peace with Richard I, though he refused to apologize for killing his horse, and Richard gave him the heiress that Henry II had promised. William married Isabel in August 1189 and became, by right of his wife, Lord of Striguil and Pembroke. (Striguil consisted of 65.5 knights' fees, and a large demesne in south east Wales; Pembroke was an earldom in southwest Wales.)  William also received his wife's claim to a great lordship in Ireland, Leinster (in theory a great prize, but in practice held firmly by Richard's brother, John), and the lands of Orbec and Longueville in Normandy. Richard allowed William to buy control of the office of sheriff of Gloucester, and to purchase half of another lordship, the lordship of Giffard.)

William celebrated his good fortune by going on a circuit of his wife's lands, taking homage and demanding relief from his new vassals, and by founding a priory with his lands at Cartmel, which he dedicated to the souls of Henry II, and 'his lord' King Henry the Younger (note that William in 1189 still identified himself as the man of the Young King).

1190-1194 Richard was on Crusade (until 1192), and then was a prisoner of the Emperor Henry VI (1192-4).  William remained in England during this time, and served as subordinate justiciar (a royal justice) and sheriff of Lincoln.  He first supported the king's brother Earl John (his overlord in Ireland) against Richard's viceregent, Bishop William de Longchamps.  But William remained loyal to Richard--albeit reluctantly--when John rebelled with the aid of Philip Augustus in 1193.

1194 -William's elder brother, John Marshal, died and William succeeded to his father's inheritance and to the title of royal Marshal (keeper of the king's stables).  From 1195-1199 William fought for Richard on the continent against Philip Augustus and served his lord on a diplomatic mission to Flanders.

1199-1216 - Reign of King John, Richard's younger brother. 

John was a relatively weak king who lost much of the Angevin holdings in France to Philip Augustus.  Because he needed money for mercenaries, he used his feudal rights extortionately.  And because he proved unsuccessful in recovering these lands (which meant massive losses for the English nobility), he came to be despised and hated by his nobles.  Hence the Magna Carta (1215).  In addition, he becomes embroiled in a losing struggle with the papacy when he insists on his right to appoint nominees to the archbishopric of Canterbury.  Snatching victory from the jaws of defeat, King John undertakes to win the friendship of the pope when It becomes obvious that he cannot win against him; he gives the pope the entire realm of England and receives it back from him as his vassal.

Richard died on 20 March 1199 and John became king (despite the claims of his nephew Arthur of Brittany, son of his elder brother Geoffrey).  William supported John's claim to the Crown.  John rewarded him by confirming his lands and bestowing upon him the title in his own right of earl (before this he was simply the husband of a countess).  John made him sheriff of Gloucestershire and of Sussex.  He became one of John's court and from 1200-1203 his name appears frequently as a witness on the king's charters.

1203-1204 Philip Augustus conquered Normandy, Maine, Anjou. This created a dilemma for William, who held land in Normandy as well as England. While serving as John's ambassador to Philip (1204), William agreed to do homage to Philip for his Norman lands if John had not recovered Normandy within a year (apparently with John's permission). The result was William saved his French holdings and lost the favor of the king, especially after William refused to go on campaign against Philip in France, pleading his homage to the French king.  John accused him of cowardice and disloyalty and demanded that William give him his eldest son as a hostage.  John went to Poitou in France; William was entrusted with the military defense of England.   From this point until 1212 William was out of royal favor.

1207-1212 William Marshal, having lost the king's love, left court and sailed to Ireland to try to secure his wife's Irish inheritance, the county of Leinster. This period is marked by William's war against his Irish vassals led by Meilyr fitz Henry, John's justiciar in Ireland, who refused to acknowledge William's lordship (at one point, William was recalled to England by John, leaving Isabel in Ireland; she ended up being besieged.  King John went so far as to confiscate the lands of John of Early and William's other household knights who held in chief from him).  In 1208 William's relations with John took still another turn for the worse, because of William's harboring in Ireland of the fugitive baron William de Braose, not only William's friend but also his overlord for some land in England.  John couldn't prove that William was guilty of treason, but he still demanded further hostage, including his squire and best friend John of Early.

1212 John recalled William to England to fight against the Welsh.  He was reconciled with John, who released the hostages.  After returning to Ireland, William again was recalled in April 1213 to aid John against his rebellious vassals.  From 1213 to 1215 William was John's most trusted and loyal supporter.  He advised the king, served as guardian for the king's eldest son Henry, and served John as both a castellan (warden of royal castles) and justice.

15 June 1215 at Runnymede Marshal was one of the royal representative who witnessed the Magna Carta and swore to uphold its provisions.  He was sent on embassy to King Philip of France, who was about to invade, but the negotiations failed. Philip Augustus sent his eldest son Louis (later to be King Louis VIII of France) with an expeditionary force to aid the English rebels, and William's eldest son sided with Louis. William himself remained loyal to John and led his troops until John's death on 19 Oct. 1216.  John's son Henry, still a boy, succeeded as King Henry III.  The war with the French continued.

1216-1272 - Reign of Henry III.  Henry is only nine years old at his father's death.  The papal legate initially serves as his regent, followed by William Marshal when the Cardinal leaves the country in 1218.

1216-1219 On 11 Nov 1216 William Marshal was formally chosen by the king's council (the chief barons who remained loyal to John) to serve as 'regent of the king and the kingdom'.  William's first action was to reissue the Magna Carta.  William commanded the royalist troops, and even fought in hand to hand combat during the siege of Lincoln. The result was a royalist victory, and a favorable treaty with the French (11 Sept. 1217). 1218 witnessed some mopping up of recalcitrant English rebels.

14 May 1219 William Marshal died at Caversham near Reading. As he lay dying he fulfilled his vow to the Templars by becoming one of their order and by his own directions was buried in the Temple Church at London. William left behind a widow, five sons and five daughters. Ironically, none of his sons left sons and the great Marshal barony lasted only a single generation.

WILLIAM'S 'ART OF DYING':

William's dying shows him stripping off various layers of his mortal self: his regency, his baronage, his secular profession (becoming a Templar), his moveables (treasures), and, finally, his life itself.  As presented in the Histoire, William's dying is a theater of renunciation. 

A. Resignation of the Regency: In March of 1219 Wm realized that he was dying. Summoning his eldest son William and his household knights he left the Tower of London for his estate at Caversham (Oxfordshire), where he summoned a meeting of the magnates of the realm, including Henry III, the papal legate, and the royal justiciar (Hugh de Burgh), and Peter des Roches, bishop of Winchester (the young king's guardian).  Rejecting the bishop's claim to the regency, William entrusted the young king into the care of the papal legate.  William, obviously, did not trust Peter or any other magnate. 

B. Bequests to children.

I. Main bequests determined by law and custom of inheritance (not by will)

i. Countess Isabel--would hold during her lifetime her own inheritance (Striguil, Pembroke, Leinster, and the honor of Giffard).

ii. William the Younger (eldest son) received immediately the patrimony (the Marshal ancestral lands in Berks and Wilts) and was heir to the honour held by his mother.

II. Secondary bequests by will (Lords, it would be well if I should complete my will and take care for my soul....This is the time to free myself from all earthly cares and turn my thoughst to things celestial"--Painter 280). William first made an oral testament, witnessed by his sons and household, and then had it drawn up in written form by his almoner Geoffrey the Templar. It was sealed by the Mashal, his wife, and his eldest son.

1. The sons

i.
Richard (second son, at that time in the court of Philip Augustus in Paris)--the Norman lordship of Longueville and the Giffard lands in Bucks (held by Isabel for her lifetime) 
ii.
Walter--estate of Sturminster (acquired from count of Meulan)

i. Gilbert, third son, was to be a churchman.

iv.
Walter, then a boy, an unknown amount of land.

v. Anselm, the youngest son, first received nothing, but, through the pleas of John of Earley, was provided with Irish lands worth 140 pounds (ordinary knight's fee was worth 20 pounds).

2. Daughters

i.
Joan, the only unmarried daughter, received lands worth 30 pounds a year and a cash sum of 133 pounds 6s.8d.

3. Legacies to monasteries: 33 pounds to Notley abbey; 10 marks (6 pounds 13s.4d) to the cathedral of Leinster.

C. The Marshal's body

Fulfilling his vow made as a crusader, William became a Templar and arranged to buried at the church of the New Temple in London. He gave a manor in Hertforshire to the Templars as a gift.

D. The Marshal's moveables

The day before Wm died one of his chaplains, Philip, advised him to sell his rich robes in the wardrobe and to use the money for charity to benefit his soul. "Be silent mischievous man," William berated the cleric. "You have not the heart of a gentleman, and I have had too much of your advice. Pentecost is at hand, and my knights ought to have their new robes. This will be the last time that I will supply them, yet you seek to prevent me from doing it."Painter 287-88.

Earl Marshal's death

Midday 14 May 1219. To John of Earley:"Summon the countess and the knights, for I am dying. I can wait no longer, and I wish to take leave of them." To wife and household:"I am dying. I commend you to God. I can no longer be with you. I cannot defend myself from death."

The abbot of Reading told the dying earl, "Sire, the legate salutes you. He sends you word by me that last night at Cirencester he had a vision about you.  God had given to St. Peter and his successors, the popes, the power to bind and unbind all sinners.  By virtue of this power, delegated to him by the Pope, the legate absolves from all the sins you have committed since your birth which you duly confessed."  Plenary indulgence from the Pope.  William confessed, was absolved and died.

The body was carried to Reading abbey and placed in a chapel that William had founded.  Mass was said, and the corpse was then taken to Staines, where the great barons of the realm met the procession.  The bier was carried to Westminster abbey, where another mass was celebrated, and finally interred in the Temple church.

Postscript: years later, about 1240 or so, the body was moved and the tomb opened. The body was putrid with decay.  Matthew Paris, a monk and chronicler, regarded this as evidence of William's sins. He had died an excommunicant (by the Irish Bishop of Ferns).

While John of Earley had no doubt about William's final resting place, it is obvious that not all of his contemporaries agreed.
The MARSHAL FAMILY GENEALOGY






To Roger Seymour
Warren Family
DANIEL DART WARREN (1836-1902)

Daniel Dart Warren was born on March 27, 1836 in Hampton, N.Y. and died on January 28, 1902 in Granville, N.Y. 

Daniel enlisted in the U.S. Army (Co H, 1st Regiment, Vermont Cavalry) on November 23, 1861.  He was wounded and taken prisoner at the Battle of Gettysburg on July 3, 1863 by the Confederates and after much travel was interred at Belle Isle until he was paroled on December 27, 1863.   He left a diary of his time in the army which makes for interesting reading.  It is included here as an attachment.
Daniel was married to Cornelia Cathcart on November 18, 1867.

Children:3,

· Nellie Warren was born on  April 16, 1870 and died on  October 15, 1894
· Minnie Warren was born on  September 25, 1868 and died on  August 31, 1957
· Margaret Warren was born on  April 03, 1872 and died on  September 10, 1957


The battle that Daniel Dart Warren fought in and was wounded in was the Battle of the South Cavalry Field which took place on July 3rd, after Picket’s Charge failed.  Below is narative of that Battle which was a disaster for the Northern Army.
South Cavalry Field








Gettysburg South Cavalry Field

On the morning of July 3, Union Cavalry Corps commander Maj. Gen. Alfred Pleasonton ordered two of his brigades to the left flank of the Union army. He ordered Brig. Gen. Wesley Merritt's Reserve Brigade of Buford's division to move north from Emmitsburg to join Brig. Gen. Judson Kilpatrick's division, moving from Two Taverns on the Baltimore Pike to the area southwest of Round Top. By this time, the only brigade in Kilpatrick's division was that of Brig. Gen. Elon J. Farnsworth, George Custer's brigade having been detached for service with David Gregg at East Cavalry Field. It is unclear what Pleasonton hoped to accomplish. There is no record that he performed any reconnaissance in this area. It has been speculated that Army of the Potomac commander George G. Meade was preparing for a possible counterattack to follow the repulse of Pickett's Charge, which he had anticipated since the night before.[1]
Farnsworth reached the area at approximately 1 p.m., about the time the massive Confederate artillery barrage started in preparation for Pickett's Charge, and his 1,925 troops took up a position in a line south of the George Bushman farm. From left to right, the regiments were the 18th Pennsylvania Cavalry, the 1st West Virginia, and 1st Vermont. Battery E., 4th U.S. Artillery, occupied a small, rocky knoll in the rear and the 5th New York cavalry was placed in a nearby ravine to guard the artillery. Joined by Kilpatrick, they awaited Merritt's brigade, which arrived at about 3 p.m. and took up a position straddling the Emmitsburg Road, to Farnsworth's left. By this time the infantry portion of Pickett's Charge had begun, and Kilpatrick was eager to get his men into the fight.[2]
On the Confederate line to the east of the Emmitsburg Road, only infantry troops were involved. The four brigades of Hood's division, under the command of Evander M. Law, had occupied the area from Round Top, through Devil's Den, and back to the road since the battle on July 2. Initially, Law had just the 1st Texas Infantry (from Brig. Gen. Jerome B. Robertson's Texas Brigade) facing Farnsworth to the south, but he soon reinforced them with 47th Alabama Infantry, the 1st South Carolina, and artillery. To the west of the road, facing Merritt, was the Georgia brigade of Brig. Gen. George "Tige" Anderson.[3]
Young Kilpatrick had little experience in commanding cavalry, and he demonstrated that by attacking fortified infantry positions in a piecemeal fashion. West of the road, Merritt went in first, with his 6th Pennsylvania cavalrymen fighting dismounted. Anderson's Georgians repulsed their attack easily. Farnsworth was to follow, but he was astonished to hear Kilpatrick's order for a mounted cavalry charge. The Confederate defenders were positioned behind a stone fence with wooden fence rails piled high above it, too high for horses to jump, which would require the attackers to dismount under fire and dismantle the fence. The terrain leading to it was broken, undulating ground, with large boulders, fences, and woodlots, making it unsuitable for a cavalry charge. Accounts differ as to the details of the argument between Farnsworth and Kilpatrick, but it is generally believed that Kilpatrick dared or shamed Farnsworth into making the charge the latter knew would be suicidal. Farnsworth allegedly said "General, if you order the charge I will lead it, but you must take the awful responsibility."[4]
First in the assault was the 1st West Virginia Cavalry, led by Colonel Nathaniel P. Richmond. They rode in great confusion after coming under heavy fire from the 1st Texas, but they were able to breach the wall. Hand-to-hand fighting with sabers, rifles, and even rocks ensued, but the attack was forced back. Of the 400 Federal cavalrymen in the attack, there were 98 casualties. The second wave came from the 18th Pennsylvania, supported by companies of the 5th New York, but they were also turned back under heavy rifle fire, with 20 casualties.[5]
It was finally the turn of the 1st Vermont Cavalry (Daniel’s Unit), about 400 officers and men, which Farnsworth divided into three battalions of four companies each under Lieutenant Colonel Addison W. Preston, Major William Wells, and Captain Henry C. Parsons.  Parsons' battalion led the charge, passing the Texans and riding north into the blinding sun toward the John Slyder farm. Evander Law sent three Georgia regiments (the 9th, 11th, and 59th) to move to the support of the Texans and the artillery batteries. A staff officer carrying the order encountered the 4th Alabama, who also joined in support. An Alabama lieutenant yelled "Cavalry, boys, cavalry! This is no fight, only a frolic, give it to them!" And the infantrymen found many easy targets.[6]
All three battalion advances were turned back with great losses. The final group, led by Wells and by Farnsworth, circled back toward Big Round Top, where they met a line of the 15th Alabama across their front. Farnsworth's party had dwindled to only 10 troopers as they weaved back and forth, trying to avoid the murderous fire. Farnsworth fell from his horse, struck in the chest, abdomen, and leg by five bullets. Postwar accounts by a Confederate soldier that claimed Farnsworth committed suicide with his pistol to avoid capture have been discounted. Major Wells received the Medal of Honor for his heroism in leading the rest of his men back to safety. The Vermont regiment suffered 65 casualties during the futile assault.[7]
Kilpatrick's ill-considered and poorly executed cavalry charges are remembered as a low point in the history of the U.S. Cavalry and marked the final significant hostilities at the Battle of Gettysburg. Six miles (10 km) west of Gettysburg, one of Merritt's regiments, the 6th U.S. Cavalry, was defeated that afternoon at Fairfield by Brig. Gen. William E. "Grumble" Jones's "Laurel Brigade," an action not considered to be a formal part of the Battle of Gettysburg.[8]
All of Pleasonton's cavalry brigades were exercised for the remainder of the Gettysburg Campaign in the lackluster pursuit of Lee's army back across the Potomac River.[9]
References

· Bachelder, John B. (Ladd, David L. and Audrey J., eds.), Bachelder's History of the Battle of Gettysburg, ca. 1886, Morningside Press (maps of East Cavalry Field).

· Clark, Champ, and the Editors of Time-Life Books, Gettysburg: The Confederate High Tide, Time-Life Books, 1985, ISBN 0-8094-4758-4.

· Coddington, Edwin B., The Gettysburg Campaign; a study in command, Scribner's, 1968, ISBN 0-684-84569-5.

· Longacre, Edward G., The Cavalry at Gettysburg, University of Nebraska Press, 1986, ISBN 0-8032-7941-8.

· Pfanz, Harry W., The Battle of Gettysburg, National Park Service Civil War Series, Eastern National, 1994, ISBN 0-915992-63-9.

· Sears, Stephen W., Gettysburg, Houghton Mifflin, 2003, ISBN 0-395-86761-4.

· Symonds, Craig L., American Heritage History of the Battle of Gettysburg, HarperCollins, 2001, ISBN 0-06-019474-X.

· Trudeau, Noah Andre, Gettysburg: A Testing of Courage, HarperCollins, 2002, ISBN 0-06-019363-8.

· Wert, Jeffry D., Gettysburg: Day Three, Simon & Schuster, 2001, ISBN 0-684-85914-9.

Notes

1. ^ Symonds, pp. 254-55; Sears, pp. 462-64; Coddington, pp. 523-25.

2. ^ Longacre, p. 240; Wert, pp. 272-73.

3. ^ Wert, pp. 273-75.

4. ^ Wert, p. 276.

5. ^ Longacre, pp. 241-42; Wert, pp. 276-77.

6. ^ Longacre, p. 242; Wert, pp. 277-78; Sears, p. 464; Symonds, p. 255.

7. ^ Symonds, p. 255; Trudeau, p. 519; Longacre, p. 243; Wert, pp. 279-80; Sears, p. 464.

8. ^ Pfanz, p. 52; Longacre, pp. 235-36; Wert, pp. 280-83.

9. ^ Pfanz, pp. 53-54; Sears, pp. 471-92; Coddington, pp. 537-72.

Bushnell Arms and Crest
Pre-Seymour Bushnell Family Coat of Arms

Arms: Argent five fusils in fesse, gules, in chief three molets, sable.

Crest: On a Ducal coronet, or, a wyven sans feet.

Motto: Mes droits ou la mort. (My Rights or Death)

Post Seymour Bushnell Family Coat of Arms

Ancestors and relatives who fought in the Wars
Norman Conquest (1066)
William I

Third Crusade (1183-1191)
King Richard I
William The Marshal

Hundred Years' War (1337-1453)
Sir Hugh de Courtenay
Edward the Black Prince

Lionel, Duke of Clarence

Sir Philip le Despenser

Sir Roger Wentworth
Wars of the Roses (1455-1485)
Sir Philip Wentworth
Pequot Indian Wars (1637-1638)
William Bushnell #4

Richard Bushnell #10

Stephan Bushnell #31
John Bushnell #42

William Bushnell #80
Ephriam Bushnell #147
French & Indian War (1754-1763)
John Bushnell #42

Phineas Bushnell #107 
Handley Bushnell #113

Samuel Bushnell #119 
Abner Bushnell #138

Daniel Bushnell #139

Revolutionary War (1775-1783)
Handley Bushnell #113
Daniel Bushnell #123
Ruben Bushnell #134
Ebenezer Bushnell #135
Josiah Bushnell #137
Daniel Bushnell #139 
Jediah Bushnell #141
Martin Bushnell #143
Francis Bushnell #229
Daniel Bushnell #235
Phineas Bushnell #241
John Handley # 242
Constant Bushnell #251 
Nathan Bushnell #252
Hanley Bushnell # 259


Josiah Bushnell #302
Ephriam Bushnell #349
Daniel Bushnell #363

David Bushnell #366
Daniel Bushnell #365
Ezra Bushnell #368

Abraham Bushnell #372
Gideon Bushnell #380
Doud Bushnell #381
Jason Bushnell #411
Elijah Bushnell #414
Jadez Bushnell #427

Jaleel Bushnell #430
Eusebius Bushnell # 432 
John Bushnell #443
War of 1812 (1812-1814)
Isaac Bushnell #239
Doud Bushnell #381
Taylor Bushnell #465

Aaron Bushnell #801
Ensign Bushnell #814
James Bushnell #816

Sedgwick Bushnell #820
Andrews Bushnell #828
Pope Bushnell #835

Wilson Bushnell #858 
Jonathon Bushnell #878
Martin Bushnell #879

Tracy Bushnell #920
Andrew Bushnell #976
Anson Bushnell #961
 
Black Hawk War (1832)
Henry Bushnell #1689

Civil War (1860-1865)
Joseph Bushnell #602
Clarke Bushnell #607
Orville Bushnell #1457

Giles Bushnell #1944
Lucius Bushnell #1951
William Bushnell #940

David Bushnell #2210
Emulus Bushnell #2294
Henry Bushnell #1269
Augustus Bushnell #1273
Marcus Bushnell #1421
Horatio Bushnell #1454

Charles Bushnell #1461
Lyman Bushnell #1477
Auler Bushnell #1507

Hosea Bushnell #1536
Fredrick Bushnell #2840
Edwin Bushnell #2841

Henry Bushnell #2889
James Bushnell #1734
Henry Bushnell #1791

Fordis Bushnell #1824
John Bushnell #1892
George Bushnell #3246

Theophilus Bushnell #3269 Asa Bushnell #3270
Clinton Bushnell #3317
Martin Bushnell #1425
Benjamin Bushnell #1072
Emulus Bushnell #2294

William Bushnell #2337
Duane Bushnell #2379
Asa Bushnell #1993

Horace Bushnell #1998
Aaron Bushnell #3416
Omar Bushnell #3413

Henry Bushnell #3445
Samuel Bushnell #2043
Douglas Bushnell #2063

Eusebius Bushnell #3524
Matthew Bushnell #3525
Nathaniel Bushnell #3531

Andrew Bushnell #2166
George Bushnell #2185
Hiram Bushnell #2222

Asa Bushnell #2224

Morris Bushnell #2238
Daniel  Dart Warren

First World War (1916-1919)
Unknown

Second World War (1941-1945)
Reginald Bushnell #3879 (1943-1945)
Korean War (1950-1953)
Unknown

Vietnam (1963-1975)
E Scott Bushnell #6046 (1967-1968)
William Busshenell #001 (1446-?)





John Bushenell   #002 (?-1545)





William Bushenell #003 (1492-1564)





Nicholas Bushnell #009  (1524-1593)





Francis I (#019)  (1550-1625)








Earle Swezey (#2463)   (1890-1971)





Handley Willard (# 1257)  (1855-1938)





Mary Seymour (1658-?)





Joseph (#536) (1807-1897)





Joshua (#262) (1771-1864)





Hanley (#113) (1731-1811)





Joshua (#54) (1690-1778)





Richard (1623-1660)





John        (1615-1667)





Joshua (#26)      (1644-1710)





Francis III (1608-1681)





William (#4) (1610-1683)





Francis II  (#1) (1580-1646)





Scott Thomas 





Earle Scott (#6046)     (1942-?)





Reginald Earle (#3879)    (1916-2000)





Linda Jean (1948-?)





Carole Diane (1944-?)





Alan, Richard & Shawn











Michelle, Tracy, Jaime, Michael & Kimberly





Charlemagne (747-812)





King Robert II of France              (972-1031)





King Hugh Capet of Italy              (941-996)





Hugh Magnus of France         (895-943)





King Robert I of France              (866-923)





Beatrice              (880-)





Herbert I              (840-902)





King Pepin of Gaul              (773-810)





King Pepin of Italy              (773-810)





Pss Adele of France              (998-1079)





Eleanor of Provence              





King Henry III of England              (1207-1272)





King Ferdinand of Castille              





Eleanor of Castille              





King Edward I Plantagenet              (1239-1307)





Isabella of France              





King Edward II Plantagenet              (1264-1327)





King Edward III Plantagenet              (1312-1377)





Matilda of Flanders              (1032-1083)





William the Conqueror              (1028-1087)





To �HYPERLINK \l "Elizabeth_Plantagenet"�Elizabeth Plantagenet�





Isabella Angouleme              





King John I Plantagenet              (1167-1216)





Eleanor of Aquitaine              





King Henry II of England              (1133-1189)





Geoffrey of Anjou              





Matilda              





King Henry I of England              (1068-1135)
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Roger Seymour (1370-?)





� HYPERLINK  \l "Elizabeth_Champernown_2" �Elizabeth Champernown  � 





�HYPERLINK \l "Joshua_Bushnell"�Joshua Bushnell� 


(1644-1709)   





Sir Edward Seymour III            (?-1613)





Catherine Filliol   





Sir Edward Seymour  I     (1506-1552)





Mary Seymour  (1658-?)  





Hannah Marvin   





Thomas Seymour (1632-1712)





Mary Rashleigh   





Richard Seymour (1596-1655)





Margaret Wentworth   





Mary Walshe   





Sir Edward   Seymour II                       (1547-1593)





Sir John Seymour (1474-1536)





John Seymour (1450-1491)





John Seymour (1425-?)        Sherriff of Wiltshire





John Seymour (1400-1464)





Elizabeth Plantagenet





King Edward III





Sir Humphrey de Bohun VIII (1276-1321)





Margaret de Bohun       (1311-1391)





To �HYPERLINK \l "Elizabeth_Champernown"�Elizabeth Champernown� who married �HYPERLINK \l "Sir_Edward_Seymour"�Sir Edward Seymour�





Sir Hugh de Courtenay (1303-1377)





 Sir Arthur Champernown








 Sir Phillip Champernown








 Sir John Champernowne








Margaret  de Courtenay








Sir Phillip de  Courtenay








Sir Alexander Champernowne





Joan Champernowne





Sir John  de Courtenay








Anne Wake





Sir Phillip de Courtenay





Caerphilly Castle of the de Clares





Richard “Strongbow”          de Clare





Isabel de Clare





William Seymour (1342-1391)





Roger St. Maur (1314-?)                     Sir Knight





Roger St. Maur (1284-1361)





Roger de              St. Maur         (1258-?)  








William The Marshal           (1146-1219)





Eva Marshal





William de          St. Maur             (?-1240)





Roger de 


St. Maur 


(1230-1300)  





To �HYPERLINK \l "Roger_Seymour"�Roger Seymour� of the Seymour Family Genealogy Page








� Mable Thacher Rosemary Washburn, Genealogical Editor of the Journal of American History
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